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��ح ا�تان ز�جانروز��

مدیرکل ثبت احوال استان زنجان گفت: از تاریخ یکم فروردین ماه 
تا ۱۵ اردیبهشت ماه سال جاری یک هزار و ۵۳۳ مورد تولد در 
استان ثبت شده است، گفت: در این میان ۳۴ مورد دوقلو به 
ثبت رسیده است. مهدی ژاله چیان، مدیرکل ثبت احوال استان 
زنجان با یادآوری اینکه در سال گذشته ۱۳ هزار و ۴۲۳ مورد 

ولادت در استان زنجان ثبت شده است، اظهار...

مدیرکل حفاظت از محیط زیست استان زنجان گفت: پدیده 
گرد و غبار، زنگ خطر جدی برای استان است و باید برنامه 
ریزان و تصمیم گیران استان بیش از گذشته به آن توجه کنند.

سید رضا موسوی مشکینی  افزود: در سال ...

 پدیده گرد و غبار،زنگ خطر جدیثبت ۱۵۳۳ تولد در استان زنجان
 برای استان زنجان است

سال بیست وچهارم- شماره سال بیست وچهارم- شماره ۲85۰۲85۰                                                       تک شماره  -                                                        تک شماره  - ۱۰۰۰۰۱۰۰۰۰ تومان تومان

در گفت و گو با محمدتقی فاضل میبدی مطرح شد؛

مسئله حجاب اجباری است یا منع برهنگی؟ 
توقف کامل غنی سازی
 غیرقابل پذیرش است

نشست  برگزاری  درخصوص  اخباری  که  بود  گذشته  هفته  ابتدای  رویداد24/  
سران قوای سه گانه با تمرکز بر بحث »ارسال پیامک های حجاب به زنان ایرانی در 
البته برخلاف عرف  کلان شهرها« موردتوجه افکار عمومی قرار گرفت. خبری که 
ازسوی شورای  مالوف و روال متعارف، بجای آن که از نهاد های رسمی و مشخصاً 
اطلاع رسانی دولت به عنوان نهاد متولی برگزارکننده این نشست اعلام شود، لابه لای 
سطور یادداشت یک روزنامه نگار و تحلیلگر سیاسی اعلام شد؛ نشستی که عباس 
عبدی در یادداشتی از زمان برگزاری اش خبر داد، سپس در یادداشت دیگری اعلام 
کرد که جلسه مورداشاره برگزار شده و پیشنهادی نیز به پیوست به منظور حل و فصل 
مسئله »بدحجابی« که در این اوضاع وخیم مملکت، به موضوع اصلی سران قوا تبدیل 
شده، به دست داد.  در یادداشت سوم از آن جا که با هجمه تندرو ها مواجه شده بود، 
ناگزیر به بیان نکاتی شد؛ ازجمله این که »متولیانی که از موضع دین و به جای نقد و 
گفت و گو با مردم، دنبال کینه ورزی علیه مطبوعات هستند، هیچگاه نمی توانند اندکی 
از واقعیت را هم ببینند.« او اعلام کرد: »اگر آنان }تندرو های حامی مصوبه جنجالی 
حجاب و برخورد شدید با مقوله »بدحجابی«{ در جلسات رسمی که پیگیر این مساله 
هستند شرکت داشتند، می دانستند که مساله جلسات برهنگی است و نه حجاب به 
معنای شرعی آن!« عبدی همچنین نوشت: »کلا مسوولان از اجباری کردن پوشش 
زنان مطابق تبصره ۶۳۸ قانون مجازات اسلامی عبور کرده اند، دنبال مقابله با برهنگی 
هستند، حالا تندرو ها دنبال انتقام گیری از انتخابات ۱4۰۳ هستند و برای این کار 

حجاب را بر سر نیزه کرده اند و فریاد »لا حکم الا لله« سر می دهند.«
حجاب دیگر صرفاً شرعی یا اجتماعی نیست؛ بلکه بحثی سیاسی است

همزمان با بالاگرفتن این بحث و درحالی که بسیاری از ناظران پیرو برگزاری نشست 
اخیر سران قوای سه گانه بر این مسئله تمرکز کرده اند که ظاهراً مسئله حاکمیت دیگر 
مقابله با »بدحجابی« نیست و صرفاً می خواهد مانع از آن چه تحت عنوان »برهنگی« 
مورد بحث و بررسی سران قوای سه گانه قرار گرفته، شود. نکته ای که محمدتقی فاضل 
میبدی در واکنش به آن می گوید: »متاسفانه در سال های گذشته مسئله حجاب 
مشخصاً به دلیل نوع برخورد هایی که ازجانب بخشی از حاکمیت و مهم تر از آن، برخی 
گروه های تندروی سیاسی صورت گرفته، دیگر صرفاً یک بحث فرهنگی، شرعی یا 
حتی مدنی و اجتماعی صرف نیست و این بحث به ویژه در مواردی که موضوع بحث 
ماست و در مصادیقش، کار این چنین بالا گرفته و به مسائل حساس تبدیل شده، 
یک بحث سیاسی و جناحی است.« این استاد دانشگاه مفید قم همچنین اضافه 
کرد: »درواقع به دلیل این که برخی از این جریان های تندرو با روش های نامتعارف و 
خطرناکی که در این مدت پیش گرفته اند، به عنوان نمونه ازطریق ارسال پیام و اقدام 
نامه نگاری سرگشاده، تدوین طرح های به ظاهر قانونی جهت جرم انگاری و جریمه افراد 
و همچنین تهدید و ارعاب شهروندان، عملًا شرایطی را ایجاد کرده اند که زمینه ساز 

تشدید نارضایتی عمومی و انحراف افکار عمومی شده است.«
پافشاری بر پوشش زنان نتیجه ای جز واکنش اعتراضی

 درپی نخواهد داشت
عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم که معتقد است »باتوجه به شرایط 
حساس و خطیری که امروز جامعه ایرانی با آن دست به گریبان است، اساساً پرداختن 
به این دست مسائل فرعی که جامعه نیز به شدت نسبت به آن حساس شده، می تواند 
عواقب و پیامد های بسیار ناگواری درپی داشته باشد«، می گوید: »امروز ما در کشور با 
بحران جدی معیشتی و اقتصادی مواجه هستیم و همزمان کشور با برخی از مباحث 
و پروژه های حساس و اساسی در سطوح کلان حاکمیتی ازجمله بحث مذاکره با 
امریکا در حوزه سیاست خارجی درگیر است و در چنین شرایطی، این میزان اصرار و 
پافشاری نامعقول بر نوع پوشش شهروندان و مشخصاً بحث پوشش و حجاب زنان، جز 

حساس تر شدن شهروندان و خدایی ناکرده واکنش های تند و اعتراضی آنان، نتیجه ای 
دربر نخواهد داشت.«

تلاش تندرو ها برای جرم انگاری حجاب تلاشی انحرافی است
استاد دانشگاه مفید قم با استناد به برخی آیات قرآنی و روایت مستند و مستدل دینی 
و مذهبی در این رابطه گفت: »واقعیت این است که خداوند در قرآن کریم مسئله 
پوشش و حجاب را بسیار ساده مطرح کرده و این موضوع در سیره ائمه نیز به همین 

نحو بازتاب یافته است.«
او همچنین یادآور شد: »درواقع این مسئله، یک مسئله ساده اخلاقی است و صرفاً 
در این حد مطرح است که بالاخره شهروندان این حدود اخلاقی را رعایت کنند؛ 
بنابراین این که حکومت را وادار کنیم که به این نحو به شهروندان فشار بیاورند یا 
احیاناً به سمت تصویب مصوبات قانونی برویم و موضوع را جرم انگاری کنیم تا اگر 
احیاناً کسی پایش را از حدود مدنظر آقایان فراتر گذاشت، مجرم شناخته شود، بحثی 
کاملًا انحرافی است که نه تنها باری از مشکلات جامعه برنمی دارد؛ بلکه می تواند خود 

به مشکل و بحرانی اجتماعی تبدیل شود.«
او یادآور شد: »حکومت چندین و چند سال است که پیگیر این مسئله است و هر از 
گاه، به نحوی با شدت و ضعف کمابیش با مسئله بی حجابی برخورد می کند، اما هرگز 
به نتیجه مدنظر خود نزدیک هم نشده است. درواقع حتی در مواردی مسئله بدتر و 

وخیم تر می شود که بهتر نشده و نمی شود.«
نفس برگزاری جلسه سران قوا درباره حجاب نشان دهنده 

انحراف در این بحث است
این عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم همچنین با تاکید بر این که 
»سیاسی شدن بحث حجاب، از مصادیق وخامت مضاعف و پیچیدگی بیشتر و البته 
ناضرور مسئله ای است که از اساس، یک موضوع بسیار ساده اخلاقی است«، می گوید: 
»نفس این که سران قوای سه گانه در چنین موقعیت خطیر و حساسی در کشور، 
تشکیل جلسه می دهند تا درباره مسئله حجاب به بحث و بررسی مسئله حجاب 
این دست اقدامات را  بپردازند، خود نشان از انحراف اساسی بحث دارد و شخصاً 

چندان معقول نمی دانم.«
فشار برای حجاب اجباری کار را به برهنگی می رساند

اما در شرایطی که بنابر اطلاع رسانی صورت گرفته درباره نشست اخیر سران قوا، 
ظاهراً سطحی از »بی حجابی« بوده که در افواه تحت عنوان »برهنگی« شناخته 
می شود و درنتیجه به نظر می رسد شاهد تغییر گفتمان از موضوع »بی حجابی« 
به »برهنگی« هستیم، فاضل میبدی می گوید: »ببینید اگر نحوه برخورد حاکمیت 
و طیفی از جریان های سیاسی متنفذ با مقوله پوشش شهروندان و مشخصاً زنان 
ایرانی به همین شکلی که در تمام این سال ها شاهد بودیم، ادامه یابد و احیاناً آن طور 
از آقایان اصرار دارند، شاهد تشدید سطح برخورد ها نیز باشیم، به هر  که برخی 
حال ممکن است چنین اتفاقی نیز در جامعه ایرانی بیفتد و احیاناً شاهد مواردی از 
آن چه تحت عنوان »برهنگی« مطرح است، باشیم، اما اولاً جامعه ایرانی و زنان این 
سرزمین اساساً انسان های اخلاق مدار هستند که به آن سمت و سو نمی روند و ثانیاً 
حاکمیت می تواند با برخوردی معقول با این مسئله، مانع از آن شوهد که احیاناً کار 

به آن بکشد.«
اگر حاکمیت و قطب های  استاد دانشگاه مفید قم خاطرنشان کرد: »درواقع  این 
ایدئولوژیک تندرو های صاحب نفوذ به نحوی عمل کنند که شاهد اعمال فشار بیشتر 
بر زنان باشیم، بعید نیست که چنین اتفاقی هم در جامعه بیفتد و عده ای نه به دلایل 
عرفی و اخلاقی، بلکه عمدتاً با انگیزه های سیاسی به چنین سمت وسویی نیز بروند، 
اما حکومت می تواند با روش های متعادل و معقول، به نحوی عمل کند که اساساً کار 

به آن جا نکشد.«
زنان ایرانی همواره عفیف و پاکدامن بوده و هستند

فاضل میبدی همچنین گفت: »من به جد معتقدم که زنان و مردان ایرانی چنان که در 
گذر تاریخ چند هزاره این سرزمین شاهد بودیم، همواره به اصول اخلاقی پایبند بوده 
و به ویژه انسان هایی عفیف و پاکدامن بوده و هستند.« این استاد دانشگاه مفید قم 
در ادامه با این همه این مسئله نیز انکارناپذیر است که باتوجه به فشار ها و مشکلات 
شدید معیشتی و به طور کل مشکلات و بحران هایی که مردم هر روز به نحوی با آن 
دست به گریبان هستند، طبیعتاً اگر شاهد این دست فشار ها به شهروندان باشیم، 
ممکن است برخی شهروندان به خاطر این دست مشکلات و روش های نامعقولی که 
بعضاً حکومت از آنها استفاده می کند، به سمتی بروند که دست به رفتاری بزنند که 
برخلاف باور های خودشان نیز هست، اما درمجموع معتقدم که جامعه ما، زنان این 
سرزمین، جامعه و زنانی بسیار عفیف هستند که هرگز به سمت برهنگی و این دست 

رفتار ها نمی روند.«
روش های نامتعارف و سختگیری حکومت منجر به مقاومت زنان می شود

فاضل میبدی با تاکید بر این که »روش های نامتعارف حکومت منجر به شکل گیری 
نوعی مقاومت در میان شهروندان و به ویژه زنان ایرانی شده«، گفت: »تدوام این روند 
و تشدید این دست رفتارها، صرفاً به رفتار حکومت بستگی دارد، اما چنان که اشاره 
کردم، شخصاً معتقدم زن ایرانی برای خود عفت و منزلتی به مراتب فراتر از این مباحث 
قائل است و به استثنای اقلیتی که ممکن است به دلایل سیاسی و فشار های ناشی از 
مشکلات اقتصادی و حتی برخی تحریکات خارجی، از این موضوع برای نوعی مقابله 
با حکومت استفاده کنند، درمجموع زنان ایرانی به هیچ عنوان حاضر نمی شوند از 

پاکدامنی و اصول اساسی اخلاقی که به آن پایبندند، عدول کنند.«
پیام تغییر گفتمان از »بدحجابی« به »برهنگی« 

به جامعه ارسال نشده است
این عضو عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم همچنین در واکنش به این 
پرسش که اگر احیاناً حاکمیت با اطلاع رسانی گسترده در این رابطه که از این پس 
بجای تمرکز بر بحث »بدحجابی« صرفاً بنا دارد با »برهنگی« برخورد کند و به این 
تعبیر، نشان دهد که به خواست اکثریت جامعه یعنی استفاده و صیانت از حق انتخاب 
پوشششان احترام می گذارد، می تواند منجر به کاهش نارضایتی عمومی در این سطح 
شود و در طولانی مدت حتی آن چه را که در این سال ها منجر به نگرانی بخش های 
مذهبی تر جامعه شده، کاهش دهد، تصریح کرد که »این مسئله ای است که تاکنون 
مورد آزمایش قرار نگرفته و طبیعتاً نمی توان در این رابطه به طور دقیق اظهارنظر 
کرد؛ لذا باید آزمایش شود و صرفاً پس از آن می توانیم در این رابطه اظهارنظر و 

داوری کنیم.«
فاضل میبدی در پایان تصریح کرد: »آن چه مسلم است، این است که تشدید این 
رفتار های قهری و سلبی با مقوله پوشش و حجاب، جز وخامت بیشتر اوضاع، نتیجه ای 

برای حاکمیت درپی نخواهد داشت.«

حسن بهشتی پور گفت: توقف کامل صنعت هسته ای ایران، به ویژه 
غنی سازی، غیرقابل پذیرش است، زیرا غنی سازی مانند نخ تسبیحی 
است که روند کلی صنعت هسته ای ایران را به هم می پیوندد؛ به 
عبارت دیگر، اگر غنی سازی متوقف شود، گویا این نخ تسبیح پاره 

شده و صنعت هسته ای ایران از هم گسیخته می شود.
روزنامه اعتماد با هدف بررسی چشم انداز پیش روی رایزنی ها با حسن 

بهشتی پور، کارشناس مسائل بین الملل گفت وگو داشته است.
بخش های مهم این گفت  وگو را در ادامه می خوانید؛ 

وقتی گفته می شود که مذاکرات رو به جلو بوده است، مانند اظهارات 
آقای بقایی که لحظاتی بعد از پایان مذاکرات رسانه ای شد و به معنای 
آن است که مذاکرات به بن بست نرسیده و دو طرف توانسته اند با 
تفاهم بر شرایط و وضعیت پیش روی خود برای دور بعدی رایزنی ها 

صحبت کنند. 
باتوجه به اینکه هیچ گزینه ای جز ادامه مذاکرات وجود ندارد، حتی 

اگر این روند دشوار و کند باشد امیدواری ها همچنان پابرجاست. 
آنچه ویتکاف در مصاحبه ها و رسانه های خود مطرح می کند، در 
تبلیغات محسوب می شود و هیچ  نوعی  به عنوان  بیشتر  حقیقت 

ارتباطی با آنچه در میز مذاکرات به واقع مطرح می شود، ندارد. 
ادعاهای  این  با  قطعا  می شود،  مطرح  مذاکرات  میز  در  که  آنچه 
رسانه ای تفاوت دارد. در غیر این صورت، مذاکرات عملا به بن بست 
می رسید و برگزاری ادوار بعدی گفت وگوها دیگر امکان پذیر نمی بود.

توقف کامل صنعت هسته ای ایران، به ویژه غنی سازی، غیرقابل پذیرش 
است، زیرا غنی سازی مانند نخ تسبیحی است که روند کلی صنعت 
هسته ای ایران را به هم می پیوندد؛ به عبارت دیگر، اگر غنی سازی 
متوقف شود، گویا این نخ تسبیح پاره شده و صنعت هسته ای ایران 

از هم گسیخته می شود.
ترامپ احتمالا در تلاش خواهد بود تا بتواند با ایران به توافقی دست 
یابد تا آن را به عنوان مهم ترین و بزرگ ترین دستاورد دولت خود 

رسانه ای کند.

صفحه    5

عقب ماندگی ۷۰ برابری زنجان
 در مدیریت آب پایدار

ون های سرگردان!

ماهنشان
 آماده برگزاری جشنواره طبخ ماهی

زنگ »زبان فارسی« 
در مدارس نواخته شد

اعزام بانوان پارادوومیدانی زنجان 
به مسابقات کشوری

مجلس دست روی هر چیز 
می گذارد خراب ترش می کند مانند 

قانون فرزندآوری

شبیخون!

بیش از 6500 نفر 
در صف دریافت وام ازدواج

صدای زنجان از وضعیت اراضی کشاورزی و باغات طارم پس از حمله 
ملخ ها به مراتع و احتمال گسترش آلودگی به این آفت گزارش می دهد؛

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان زنجان در پاسخ
 به سؤال صدای زنجان مطرح کرد؛

کشاورزان طارمی: اقدامات کنترلی به موقع بود اما به علت غیرقابل دسترس بودن مناطق 
تولیدمثل این حشرات، تحرک زیاد، احتمال مقاومت به آفت کشُ ها، قدرت پروازی بالا؛ 

نگران شبیخون ملخ ها به اراضی و باغات کشاورزی هستیم!

مدیر حفظ نباتات جهاد کشاورزی استان: حمله ملخ ها به مراتع و بخش کشاورزی
 استان زنجان به زیان اقتصادی نرسیده است

حمیدرضا اسماعیلی: متاسفانه بانک ها به بهانه های مختلف از جمله ناقص بودن 
مدارک یا عدم تخصیص اعتبار، از پرداخت وام خودداری می کنند

معاونت برنامه ریزی و توسعه منابع در خصوص ساعت آغاز کار ادارات، مدارس و امتحانات دانش آموزان، اطلاعیه ای صادر کرد
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تغییر ساعت آموزشی مدارس و امتحانات دانش آموزان اعلام شد:

66 صبح تا  صبح تا ۱۳۱۳ ظهر! ظهر!

برگزیده

 کشاورزان طارمی می گویند: هم اکنون حمله آفت در طارم گزارش شده است و شهرستاتن های 
سلطانیه و زنجان به علت اینکه در مجاورت طارم قرار گرفته اند با این آفت درگیر هستند. آن طور که 

کشاورزان طارمی می گویند: تشنه گی اراضی کشاورزی ناشی از محدودیت بارش ها ...

در شرایطی که کمیسیون اصل 9۰ مجلس هشدار داده صف وام ازدواج در پایان سال ۱4۰4 به یک 
بحران برای کشور تبدیل خواهد شد، برخی از مسئولان در دولت و بانک مرکزی صحبت از ناکارآمدی 
این تسهیلات با توجه به هدف پرداخت آنها می کنند. حال با توجه به این اظهارات، سوال مهم آن 

است که آیا رویکرد دولت و بانک مرکزی در مقابل صف طولانی وام ازدواج...



چهار  شنبه  ۲۴  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۵۰ روز�� اقتصاد۲۲

لیلا محمدی: کشاورزان طارمی می گویند: هم اکنون حمله آفت در طارم گزارش شده 
است و شهرستاتن های سلطانیه و زنجان به علت اینکه در مجاورت طارم قرار گرفته اند 
با این آفت درگیر هستند. آن طور که کشاورزان طارمی می گویند: تشنه گی اراضی 
کشاورزی ناشی از محدودیت بارش ها سبب شد تا ملخ ها زودتر از سال های قبل حمله 
کنند ، اقدامات جهاد کشاورزی استان زنجان به موقع بود اما به علت غیرقابل دسترس 
بودن مناطق تولیدمثل این حشرات، تحرک زیاد، احتمال مقاومت به آفت کُش ها، 
قدرت پروازی بالا؛ همچنان نگران شبیخون ملخ ها به اراضی و باغات کشاورزی هستند. 
همه ساله در فصل  خوشه دهی گندم آفت ملخ، دسته جمعی سر از تخم بیرون می 

آورد در نتیجه ضروری است که مبارزه با آن تشدید شود.
ملخ از مهمترین گونه های ملخ زیان آور در ایران است که به مراتع، مزارع غلات و 

صیفی حمله کرده و آسیب وارد می کند.
ملخ مراکشی یک آفت پلی فاژ است، یعنی تقریباً هیچ گیاه سبزی از حمله اش در امان 

نیست. از علوفه تا گندم و جو گرفته تا سبزیجات و درختچه ها!
این ملخ از دل مراتع کوهستانی و حاشیه ای بیرون می آید و با گرم شدن هوا، به سمت 
مزارع زراعی حرکت می کند. رشد و گسترشش هم به شدت وابسته به شرایط اقلیمی 
و بارش هاست. اگر امسال هوا مرطوب بماند، باید انتظار جمعیت بالاتر و خسارت 

بیشتری را داشته باشیم.
عملیات  سپس  و  تخم کِشی  کانون ها،  شناسایی  طریق  از  مراکشی  ملخ  با  مبارزه 
کانون کوبی انجام می شود. سال ها تجربه نشان داده که اگر پایش به موقع و دقیق باشد، 

خسارات می تواند به حداقل برسد.
اقدامات کنترلی به موقع بود اما به علت غیرقابل دسترس بودن مناطق 

تولیدمثل این حشرات، تحرک زیاد، احتمال مقاومت به آفت کُش ها، قدرت 
پروازی بالا؛ نگران شبیخون ملخ ها به اراضی و باغات کشاورزی هستیم!

آن طور که کشاورزان طارمی می گویند و کارشناسان نیز آن را تائید می کنند؛ هجوم 
ملخ مراکشی امسال زودتر از موعد آغاز شده و همچنان ادامه دارد. با وجود هشدارها 

و عملیات گسترده سمپاشی، همچنان خطر در کمین است. 
رضا یکی از کشاورزان طارم در گفت وگو با صدای زنجان می گوید: تشنه گی اراضی 
کشاورزی ناشی از محدودیت بارش ها سبب شد تا ملخ ها زودتر از سال های قبل حمله 
کنند. خسارت به محصولات معضلات اجتماعی با به خطر انداختن امنیت غذایی 
از جمله تاثیرات هجوم ملخ ها بر جوامع انسانی است که باید مورد توجه مسئولان 
ذیربط باشد. البته تا به امروز طبق تجربه ای که در عرصه کشاورزی و تولید دارم، 
اقدامات جهاد کشاورزی استان زنجان به موقع بود اما همچنان نگران شبیخون ملخ ها 
به اراضی و باغات کشاورزی هستم چرا که غیرقابل دسترس بودن مناطق تولیدمثل 
این حشرات، تحرک زیاد، احتمال مقاومت به آفت کُش ها، قدرت پروازی بالا و قابلیت 
فیزیولوژی  تغییر در رفتار و رنگ و  این حشره و  بودن  مهاجری، همه چیز خوار 
ملخ ها از جمله تفاوت ملخ ها با سایر آفات است که هر لحظه من را نگران می کند که 
نکند یک لحظه غفلت، منجر به خسارت شود و زحمات کشاورز و کارشناسان جهاد 

کشاورزی به باد برود!
گفته ها حاکی از آن است که هجوم ملخ  به کشور در بیش از پنج دهه اخیر بی سابقه 
بوده به طوری که در سال ۱۳4۰ با حمله ملخ ها در سطحی بیش از 2 میلیون و ۵۰۰ 

هزار هکتار مبارزه شده بود.
آفت ملخ 2۰ درصد از خشکی های دنیا را در سیطره خود دارد و می تواند بیش از 
2۰۰ کیلومتر در روز پرواز کند که در هفته به بیش از یک هزار کیلومتر می رسد و 

البته رکورد پنج هزار کیلومتر را نیز دارد.
این ملخ روزانه معادل وزن خود، خوراک دارد و هر یک هزار و ۱۰۰ ملخ در یک روز 
می تواند معادل یک انسان یعنی حدود 2 کیلوگرم از محصولات غذایی استفاده کند 

که در شرایط طغیانی تنه درختان از هجوم آنها مصون نیستند.
زاد و ولد این آفت نیز به گونه ای است که در طول سه تا پنج  ماهه، ۳۰۰ تخم به 
فاصله یک هفته و در هر دوره 9۰ تا ۱2۰ عدد تخم در عمق ۱۰ سانتیمتری خاک 

می گذارد.
از این رو انتظار می رود تا کشاورزان، کارشناسان، ناظران و تصمیم گیران در هماهنگی 
کامل با این آفت مبارزه کنند. گفتنی است ایجاد ردیف اعتباری و موافقتنامه اختصاصی 
برای مبارزه با ملخ، تامین و تخصیص اعتبارات دولتی مورد نیاز به صورت نقدی از 
سرجمع اعتبارات استان، تجهیز آمادگاه ملخ، تامین ناوگان خودرویی و تجهیزات 
سمپاشی و لجستیکی و تامین و استقرار یک فروند هواپیمای سمپاش در آمادگاه 
مبارزه با ملخ از جمله اقداماتی است که می تواند در برطرف کردن مشکلات مبارزه با 

ملخ است  که می تواند مثمرثمر باشد.
حمله ملخ ها به مراتع و بخش کشاورزی استان زنجان به زیان اقتصادی 

نرسیده است
ملخ ها از محصولات گندم و جو زمین های کشاورزی تغذیه می کنند البته مدیر حفظ 
نباتات جهاد کشاورزی استان زنجان می گوید که با اقدامات به موقع در مراتع ملخ ها را 

شناسایی و در سطح گسترده مبارزه با این آفت اجرایی شده که همچنان ادامه دارد.
مجید بلالی ، مدیر حفظ نباتات جهاد کشاورزی استان زنجان در گفت وگو با صدای 
زنجان اقدامات صورت گرفته در حوزه پایش و کنترل آفت ملخ را مطلوب و به موقع 
دانسته و عنوان کرد: با تزریق اعتبارات استانی و مساعدت سازمان حفظ نباتات در 
تامین سموم )نظیر دلتامترین، مالاتیون و غیره( آفت ملخ در استان زنجان )حدود 2 

تن( به سطح زیان اقتصادی نرسیده است.
بلالی با بیان اینکه آفت ملخ، جزو آفتاهای عمومی است که کنترل و پایش آن از 

وظایف دولت است، عنوان می کند: زنجان سال های سال است که با آفت ملخ درگیر 
است، در زنجان در حدود 2۰ سال قبل با شدت و ضعف های مخالف و بسته به شرایط 
اقلیمی و جوی با ملخ درگیر بوده ایم. این آفت در حال نوسان است و در سال های 
مختلف با جمعیت های مختلف ظاهر شده است. امسال نیز اقدامات کنترلی در سطح 
۶۱۰۰ هکتار تاکنون صورت گرفته است و انتظار داریم این سطح تا ۱۰ هزار هکتار 
برسد. گفتنی است سال قبل سطح اقدامات کنترلی آفت ملخ ۱4 هزار هکتار بوده 

است.
زنجان، شهرستان های طارم،  استان  نباتات جهاد کشاورزی  به گفته مدیر حفظ   
سلطانیه و زنجان به علت مشرف بودن با طارم درگیر آفت ملخ هستند اما عمده 

اقدامات کنترلی )حدود 9۰ درصد( نیز مربوط به شهرستان طارم است.
اقدامات پایش و کنترل نقاط با هدف مبارزه با آفت ملخ 

کاملا رضایت بخش است و نگرانی وجود ندارد
بلالی با بیان اینکه وضعیت شرایط جوی آب و هوایی و اقدامات کنترلی در اسرع وقت 
در سطح مبارزه با این آفت تاثیرگذار است و می توانیم بدون هیچ مشکلی لکه های اول 
آلوده را کنترل کنیم، تکرار می کند: اقدامات پایش و کنترل نقاط با هدف مبارزه با 
آفت ملخ کاملا رضایت بخش است و نگرانی وجود ندارد. خوشبختانه اقدامات کنترلی 

به علت اعتبارات تزریقی استانی و حمایت های سازمان متبوع خوب بود. 
پایش های صورت گرفته در زمستان ۱4۰۳ به موقع صورت گرفت و برآورد و پیش 
بینی ما کنترل آفت تا سطح 2۰ هزار هکتار بود که امکانات دریافتی و اکیپ های 
تشکیل شده به تعداد کافی از جمله 27 اکیپ پایش و 4 اکیپ سمپاشی، تاثیرگذار 

بوده است.
این مسئول با اشاره به اینکه اگر با آفت ملخ به موقع مبارزه نشود این آفت خود را به 
باغات و مزارع رسانده و منجر به زیان اقتصادی بسیاری خواهد شد، ادامه می دهد: 
خاستگاه آفت ملخ، مراتع است از این رو سطح مبارزتت در مراتع گسترده است و اجازه 

نمی دهیم ملخ به باغات و مزارع برسد. 

صدای زنجان از وضعیت اراضی کشاورزی و باغات طارم پس از حمله ملخ ها به مراتع و احتمال گسترش آلودگی به این آفت گزارش می دهد؛

شبیخون!
کشاورزان طارمی: اقدامات کنترلی به موقع بود اما به علت غیرقابل دسترس بودن مناطق تولیدمثل این حشرات، تحرک زیاد، احتمال مقاومت به آفت کشُ ها، قدرت پروازی بالا؛ نگران شبیخون ملخ ها به اراضی و باغات کشاورزی هستیم!

مدیر حفظ نباتات جهاد کشاورزی استان: حمله ملخ ها به مراتع و بخش کشاورزی استان زنجان به زیان اقتصادی نرسیده است

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان: 
رشد ۱۷ درصدی صادرات واحدهای 

تولیدی زنجان

نماینده مردم زنجان و طارم ؛
عقب ماندگی ۷۰ برابری زنجان

 در مدیریت آب پایدار

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

فارس/ نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس با اشاره به مشکلات حوزه آب در 
استان زنجان، گفت: زنجان در حوزه آب پایدار، ۶۰ تا ۷۰ برابر از برخی استان های 

مجاور عقب تر است و این یک بی عدالتی بزرگ است.
مصطفی طاهری، نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شورای اسلامی به حواشی 
رودخانه قزل اوزن اشاره و اظهار کرد: ۹۰ درصد حوزه آبریز استان زنجان، رودخانه 
قزل اوزن است و این رودخانه از کردستان آغاز شده و از هشت استان عبور می کند.

نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در سال های 
سال  از  افزود:  است،  شده  اجرا  قزل اوزن  حوزه  در  متعددی  پروژه های  گذشته 
۹۳، استانداران هشت استان در وزارت نیرو می نشینند و با هم توافق می کنند تا 

تخصیص های جدید و پروژه های جدید باید از جای دیگری تأمین شود.
وی با اشاره به مشکلات حوزه آب در استان زنجان، گفت: زنجان در حوزه آب 
پایدار، ۶۰ تا ۷۰ برابر از برخی استان های مجاور عقب تر است و این یک بی عدالتی 

بزرگ است.
طاهری با بیان اینکه توافقات انجام شده در سال های گذشته، بزرگ ترین مانع 
برای توسعه حوزه آب در استان زنجان است، ادامه داد: بر اساس این توافقات، 
اگر بخواهیم در زنجان سدی احداث کنیم، باید از تخصیص آب یک استان دیگر 
کم کنیم و این در حالی است که تخصیص ها از قبل داده شده و نمی توان آنها را 
کم کرد. نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه 
در طول پنج سال نمایندگی، کندترین و سخت ترین کارها را در حوزه آب انجام 
داده است، افزود: خوشبختانه پروژه هایی در دست اجرا داریم که با اتمام آنها، 
عقب ماندگی استان در حوزه آب تا حد زیادی جبران و آن عقب ماندگی ۷۰ برابری 
به ۶ تا هفت برابر خواهد شد.  وی با بیان اینکه پروژه های حوزه آب پیشرفت های 
خوبی دارند، تصریح کرد: اگر تأمین مالی این پروژه ها انجام شود، می توانیم تا یک 

سال و نیم آینده، عقب ماندگی استان را به شدت کاهش دهیم.
طاهری با تأکید بر اینکه بزرگ ترین چالش و نگرانی او به عنوان نماینده، حوزه 
آب است، گفت: هیچ هفته و حتی روزی نیست که برای حل مشکلات این حوزه 
تلاش نکنیم.نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس با اشاره به اینکه در حال 
حاضر ظرفیت مخازن آبی استان ۴۵ میلیون مترمکعب است، افزود: در استان 
آذربایجان شرقی، ظرفیت مخازن آبی نزدیک به ۴ میلیارد مترمکعب است و این 
نشان می دهد که زنجان تا چه حد از سایر استان ها عقب تر است.وی با بیان اینکه 
در وزارت نیرو و در بین مسئولین استان، این بی عدالتی پذیرفته شده است، گفت: 
شاید چهار پنج سال پیش، این موضوع برای خیلی ها مفهوم نبود، اما الان همه 

عدد و ارقام مشخص است.

 

صدای زنجان/  مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان گفت: طی سال 
گذشته میزان صادرات این استان بر مبنای مبداء تولید کالاها،  به رشد ۱۷ درصدی 
رسید. امیرعلی مسیبی در جلسه توسعه صادرات واحدهای تولیدی استان افزود: 
سال گذشته ۶۷۳ میلیون دلار صادرات به میزان ۶۰۶ هزار تن بر مبنای مبداء 
تولید از استان انجام شد که در سال ماقبل آن) ۱۴۰۲( این میزان ۴۸۴ هزار تن 

به ارزش ۵۷۵ میلیون دلار بود.
وی به تحقق اهداف صادراتی استان در سال گذشته اشاره کرد و ادامه داد: با توجه 
به تعیین ۶۱۹ میلیون دلار هدف صادراتی استان در سال ۱۴۰۳، شاهد تحقق 

۱۰۹ درصدی این هدف بودیم.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان اظهار داشت: سال گذشته هشت 
کشور جدید به مقاصد صادراتی استان و ۴۱ کالای جدید نیز به سبد محصولات 

صادراتی استان اضافه شد.
وی به واردات ۶۳۱ میلیون دلاری کالا در سال گذشته نیز اشاره کرد و ادامه داد: 
بیش از ۹۵ درصد واردات استان شامل مواد اولیه، تجهیزات و ماشین آلات خط 
تولید واحدهای تولیدی است. این مسئول یادآور شد: ورود موقت در سال گذشته 
۶۱ درصد رشد داشت که این امر حاکی از افزایش صادرات طی ماه های آتی 
خواهد بود. مسیبی خاطرنشان کرد: میزان هدفگذاری برای صادرات استان در سال 
جاری ۷۵۸ میلیون دلار است. در زمان حاضر هزار و ۳۴۵ واحد صنعتی در استان 

زنجان با اشتغال بیش از ۵۳ هزار نفر فعالیت دارند.

ایر نیوز/ روزی نیست که خبری از آتش زدن زباله ها در گوشه و کنار کشور به گوش 
نرسد، انتشار فیلم های مختلف از حجم زیاد در پسماندها و گلایه مردم از این روند 
جزو خبرهای روزمره فضای مجازی شده است، تا حدی که به نظر می رسد دیگر 
اثرش را از دست داده و امری عادی است، کم کم کار دارد به جایی می رسد که اگر 
تلی از زباله در حال سوختن را ببینیم بی تفاوت از کنارش عبور کنیم و چقدر این 

مرحله می تواند هم برای محیط زیست و هم سلامت انسان ها خطرناک باشد.
در حالی شاهد آتش زدن زباله ها در کلانشهری مانند تهران هستیم که این شهر 
سالهاست توان اکولوژیک خود را از دست داده و دیگر رمقی برای خود پالایی ندارد، 
دود اگزوزهای خودروها و موتورسیکلت های فرسوده به اندازه کافی گلوی پایتخت 
را فشار می دهد حال در این میان دود ناشی از سوختن زباله ها هم به آن اضافه می 
شود و هوای آلوده دیوانه وار در فضای شهر مانور می دهد و پایش را روی گلوی مردم 
می گذارد، در نهایت صدای سرفه ها، خس خس سینه ها، آژیر آمبولانس ها آسمان 
شهر را پر می کند، اینجاست که مراکز درمانی دست به کار می شوند و آمارهایی از 
تعداد بستری ها و حتی فوتی های ناشی از بیماری های قلبی و ریوی را چپ و راست 

منتشر می کنند.
در کنار آلودگی هوا، شیرابه پسماندها هم در دل زمین رخنه و منابع آبی را آلوده می 
کنند، منابعی که از بی رمقی دست کمی از هوا ندارند، نکته قابل توجه اینجاست که 
این آمارها، اعداد و حتی تذکرها فایده ای ندارد و این روند با قدرت و شدت همچنان 

ادامه دارد، سوال این است که چرا نمی توانیم مانع این روند شویم؟
 چرا نمی توانیم پسماند را مدیریت کنیم تا بیشتر از این به منابع طبیعی آسیب وارد 

نکند و همچنان به عنوان معضل و چالشی برای کشور باقی بماند؟
آمارها نشان می دهد روزانه ۵۶ تا ۵7 هزار تن پسماند در کشور تولید می شود که از 
این میزان ۱۱ تا ۱2 درصد پلاستیک است، در استان تهران هم روزانه ۵ تا ۶ هزار تن 
پسماند عادی تولید می شود که ۱۰ درصد آنرا پلاستیک تشکیل می دهد، پسماندی 
که خوراک آتش زدن و دود کردن است، حال این حجم از پسماند چه میزان آن 

بازیافت و چه میزان دفن می شود؟
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست چندی پیش گفته بود: 
فقط 7۵ درصد پسماند شهری در کشور دفع می شود که از این میزان 7 درصد به 
صورت دفن بهداشتی و 9۳ درصد باقیمانده به صورت غیربهداشتی و تلنباری در 

زمین دفن می  شوند.
شینا انصاری افزود: مدیریت نادرست پسماند شهری، دفن غیر اصولی و عدم تفکیک 
و بازیافت نامناسب سالانه حدود ۸7 هزار میلیارد تومان خسارات زیست محیطی به 
کشور وارد می  کند. مگر قانونی برای مدیریت پسماند وجود ندارد؟ آیا این معضل 
متولی ندارد؟ جالب اینجاست که جواب این سوال ها مثبت است یعنی هم قانون وجود 
دارد و هم اینکه متولی پسماندها و نوع وظایفشان به طور کامل مشخص شده است، در 

این حالت این سوال پیش می آید پس چرا در این وضعیت قرار داریم؟
 چرا زباله در حال بالا رفتن از سر و کول ما است ؟ 

چرا برای رهایی از حجم زیاد پسماند آنرا آتش می زنیم و یا در طبیعت رها می کنیم؟ 
که مدیر کل دفتر پسماند سازمان حفاظت محیط زیست می گوید: قانون مدیریت 
پسماند حدود 2۰ سال پیش تصویب، ابلاغ و وظیفه تمام دستگاه ها در آن مشخص 
شده است اما متاسفانه ضمانت اجرایی ندارد و تیغ سازمان حفاظت محیط زیست به 

عنوان دستگاه ناظر در این زمینه کارایی ندارد.

مهدی خادم ثامنی به خبرنگار محیط زیست ایرنا گفت: قانون مدیریت پسماند سال 
۱۳۸۳ تصویب، ابلاغ و تکالیف تمام دستگاه ها کاملا مشخص و شفاف شده است اما 
مساله اینجاست که ضمانت اجرایی ندارد بر این اساس نیاز به یک سری اصلاحات 
دارد اما دستگاه ها در این روند کم کاری می کنند، به نظر می رسد نه سازمان 
حفاظت محیط زیست، نه سازمان بازرسی کل کشور و نه سایر دستگاه های نظارتی 
نمی توانند کاری انجام دهند برای همین در زمینه ساماندهی پسماندها هیچ اتفاق 

مثبتی نمی افتد.
وی اظهار داشت: ساختار شهرداری ها به گونه ای است که از قانون مدیریت پسماند 
تمکین نمی کنند، دستگاه های دیگر هم کم و زیاد همین شرایط را دارند و سازمان 
حفاظت محیط زیست هیچ کاری از دستش بر نمی آید، تا زمانی که قانون اصلاح 
نشود و ضمانت اجرایی نداشته باشد تا دستگاه ها ملزم به اجرای قانون شوند، اینکه 
بحث ترک فعل در حوزه پسماند وارد نشود و گزارش دهی دستگاه ها به سازمان 

محیط زیست به طور منظم صورت نگیرد، تلاشمان بیهوده است.
وی ادامه داد: قانون مدیریت پسماند در سال ۱۳۸۳ در 2۳ ماده تصویب و ابلاغ شد، 
در ماده ۱ آن موضوع اصل پنجاهم قانون اساسی مطرح و بر عمومی بودن حفظ محیط 
زیست تاکید شده است، ماده 2 هم تقریبا به طور شفاف تعریف پسماند، مدیریت 
پسماند، شخصیت های حقیقی و حقوقی که مسوولیت های برنامه ریزی، مراقبت و 
عملیات اجرایی از زمان تولید پسماند تا دفع نهایی آنرا برعهده دارند مشخص کرده 

است.
خادم ثامنی گفت: در این قانون پسماندها به ۵ گروه صنعتی، بیمارستانی، کشاورزی، 
عادی و خطرناک تقسیم شده است، در ماده 7 قانون مدیریت پسماند گفته شده که 
مدیریت اجرایی پسماندها به غیر از پسماندهای صنعتی و ویژه بر عهده مجموعه 
وزارت کشور شامل شهرداری ها و دهیاری است که پسماندهای عادی و خانگی را 

شامل می شود، مدیریت پسماندهای صنعتی هم بر عهده تولید کننده است.
وی به ماده ۱۱ قانون مدیریت پسماند اشاره کرد و افزود: این ماده می گوید که سازمان 
حفاظت محیط زیست با همکاری سایر دستگاه ها شامل وزارت بهداشت درمان و 
آموزش پزشکی، جهاد کشاورزی، نیرو، نفت و صمت شیوه نامه های مدیریت اجرایی 
پسماندها را تدوین کنند و بعد از آن دستگاه های مذکور یعنی دستگاه های متولی 
وظیفه نظارت بر حسن اجرای آن شیوه نامه را دارند، به عنوان مثال وزارت بهداشت 
درمان و آموزش پزشکی که با همکاری محیط زیست ضوابط اجرایی پسماندهای 
پزشکی را تهیه کرده اکنون دیگر مسوولیت حسن نظارت بر اجرای این شیوه نامه بر 
عهده وزارت بهداشت است یا پسماند صنعتی بر عهده وزارت صمت است، نفت و نیرو 
و جهاد هم به همین ترتیب وظیفه دارند، اما در نهایت همه این دستگاه ها باید به 
سازمان حفاظت محیط زیست به عنوان یک دستگاه نظارتی گزارش دهند که در این 

راستا چه اقداماتی انجام داده اند.
مدیر کل دفتر پسماند سازمان حفاظت محیط زیست اظهار کرد: همچنین در ماده 
2۳ قانون مدیریت پسماند گفته شده که سازمان حفاظت محیط زیست نظارت بر 
حسن اجرای قانون را بر عهده دارد و ماده ۱۶ هم جرم و جزا را مشخص کرده که 
البته هیچ همخوانی با تخلفات در این حوزه ندارد، بنابراین با توجه به بندهای این 
قانون نقش سازمان حفاظت محیط زیست نظارتی است و دستگاه های تولید کننده 
پسماند باید آنرا مدیریت کنند و گزارش کار را به سازمان محیط زیست ارائه دهند، 
به عنوان مثال اکنون متولی پسماندهای بهداشتی وزرارت بهداشت است بنابراین باید 

مشکل پسماند عفونی و پزشکی خود را حل کند، پسماندهای عفونی، تیز و برنده، 
مواد شیمیایی و داروهای تاریخ مصرف گذشته را شامل می شود که باید برای همه 

آنها برنامه داشته باشد.
وی ادامه داد: سازمان حفاظت محیط زیست در راستای وظیفه نظارتی خود در قبال 
پسماند، سامانه جامع مدیریت پسماند را از سال ۱۳9۸ راه اندازی کرده است و تمام 
دستگاه ها ملزم شدند تا در این سامانه نقل و انتقال پسماندهای خود را بارگذاری 
کنند تا بتوانیم فرایند را رصد کنیم که متاسفانه در این زمینه هم همکاری نمی کنند 
و فقط دستگاه های محدودی هستند که داده های خود را به روز و در این سامانه 

وارد می کنند.
خادم ثامنی تاکید کرد: با وجود اینکه سازمان حفاظت محیط زیست طبق قانون 
مدیریت پسماند نقش نظارتی دارد، اما هیچ قدرت بازدارندگی ندارد، یعنی اگر تخلفی 

صورت بگیرد و نهادی از قانون تمکین نکرد سازمان قدرتی برای رفع آن ندارد.
وی ادامه داد: سال ۱4۰2 حدود 74۶ پرونده حقوقی علیه شهردارهای متخلف در 
امور پسماند تشکیل و به دستگاه قضا معرفی کردیم که از این تعداد شاید برای 2۰۰ 
تا ۳۰۰ پرونده رای صادر شد که آنها هم جریمه ای در حد 4 تا ۵ میلیون تومان که 
برای شهرداری ها عدد سنگینی نیست، بنابراین وقتی شهردارها می بینند مشکل به 

این راحتی برطرف می شود قطعا از قانون تمکین نمی کنند.
وی با تاکید بر اینکه باید حتما قانون مدیریت پسماند بازنگری شود گفت: از سال 
۱۳92 با جدیت دنبال اصلاح قانون هستیم جلسات متعددی برگزار کردیم و لایحه 
دادیم چون باید تاییدیه تمام دستگاه ها اخذ و در هیات وزیران تایید تا به مجلس 
ارسال شود، اما چون با این روند برای دستگاه ها تکلیف مشخص می شد هیچ کدام 
تمکین نکردند و در هیات وزیران هم تصویب نشد، دوباره در سال ۱4۰۰ - ۱4۰۱ 

موضوع را مطرح کردیم چون ادامه این روند با این حجم پسماند امکان پذیر نیست.
خادم ثامنی افزود: این بار از طریق مجلس ورود کردیم، بر این اساس با مرکز پژوهش 
های مجلس جلساتی برگزار کردیم و قرار شد درخواست بازنگری در قانون پسماند 
در قالب طرح ارائه شود چون در این شرایط دیگر نیازی به تایید دستگاه ها نیست، 
بنابراین تمام موارد را اصلاح و به مجلس ارائه کردیم، مجلس هم از دستگاه ها خواست 
تا نظرات خود را اعلام کنند که برخی از دستگاه ها نظرات خود را اعلام کردند و به 
کمیسیون ارسال شد اما هنوز به هیچ نتیجه ای نرسیده است، قرار بود این پیشنهاد 
سال ۱4۰۳ در صحن مجلس بررسی شود اما عقب افتاد که امیدواریم با حمایت رئیس 

سازمان حفاظت محیط زیست اصلاحات این قانون هر چه زودتر انجام شود.
وی با تاکید بر اینکه اکنون قانون مدیریت پسماند ابزار بازدارندگی و جلوگیری از 
تخلف را ندارد گفت: در اصلاح قانون بحث ترک فعل و گزارش دهی را مطرح کردیم، 
هم اینکه سازمان برنامه و بودجه را مکلف کردیم اگر بخواهد بودجه ای را در حوزه 
پسماند هزینه کند حتما پیش از هزینه از سازمان حفاظت محیط زیست نظرخواهی 
کند چون الان سازمان برنامه و بودجه، بودجه را به شهرداری ها می دهد اما شهرداری 
با انعقاد قرادادهای معیوبی که انجام می دهد در نهایت منتج به نتیجه نمی شود در 
نهایت مشکل پیش می آید در حالیکه پول زیادی در این روند ردوبدل شده اما هیچ 

نتیجه مثبتی به دست نمی آید و در مقابل پاسخگو هم نیستند.
مدیر کل دفتر پسماند سازمان حفاظت محیط زیست اظهار کرد: وقتی سازمان حفاظت 
محیط زیست از شهرداری ها این روند را پرس و جو می کند آنها با تکیه بر خلاء 

موجود در قانون مدیریت پسماند خود را ملزم به پاسخگویی نمی دانند.

قانون پسماند ضمانت اجرایی ندارد

ایرنا/  بازرس کل استان زنجان با قدردانی از زحمات شبانه روزی کادر درمان، بر 
لزوم توجه ویژه به بخش تصویربرداری و توسعه آن به عنوان یکی از واحدهای مهم 

بیمارستان آیت الله موسوی زنجان تاکید کرد.
سجاد ده ده جانی در راستای بررسی عملکرد دستگاه های اجرایی خدمت رسان 
در سطح استان از بخش های مختلف بیمارستان آیت الله موسوی زنجان و نحوه 

خدمات رسانی به مردم بازدید کرد.
در این بازدید که با حضور رئیس دانشگاه علوم پزشکی و سایر مسئولان دانشگاه 
و بیمارستان صورت گرفت، بازرس کل استان از بخش های مهم بیمارستان از 
جمله بخش تصویربرداری و رادیولوژی، بخش ivf و مراقبت های ویژه نوزادان 
)NiCU( بازدید کرد و در جریان آخرین وضعیت بخش ها، نحوه فعالیت واحد 
سی تی آنژیو قلب، نحوه پذیرش و نوبت دهی در واحدهای تصویربرداری، امکانات 
و تجهیزات موجود در بخش ivf و نیز ظرفیت و فضای فیزیکی بخش مراقبتهای 

ویژه نوزادان، قرار گرفت.
وی بر لزوم توجه ویژه به بخش تصویربرداری به عنوان یکی از واحدهای مهم 
بیمارستان از جمله افزایش ظرفیت پذیرش و نوبت دهی واحد سی تی آنژیو قلب 
و نیز تأمین فضای مورد نیاز واحد، توجه به تجهیز و به روزرسانی امکانات واحد 
آنژیوگرافی، توجه ویژه به اعتبارات مورد نیاز برای افزایش ظرفیت و امکانات بخش 
ivf و نیز تأمین بخش پشتیبان برای بخش مراقبت های ویژه نوزادان و نیز پیگیری 

به منظور ایجاد زیرساخت های لازم برای نیازسنجی جهت احداث مرکز تخصصی 
مادر و کودک در استان، تأکید کرد.

در پایان این بازدید، دکتر سعید سرداری رئیس دانشگاه علوم پزشکی زنجان نیز 
بر پیگیری ویژه موضوعات موردنظر بازرس کل استان به منظور ارتقای سطح 
خدمات رسانی به مراجعین و بیماران مرکز اشاره و ضمن تشکیل جلسه فوری پس 
از بازدید با مسئولان بیمارستان و دانشگاه، اقدامات لازم را جهت رفع مشکلات، 

آغاز کرد.

بازرس کل استان:
ظرفیت بخش تصویربرداری بیمارستان موسوی 

زنجان توسعه یابد



۳۳روز��چهار  شنبه   ۲۴   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۵۰ جامعه

 لیلا محمدی: در شرایطی که کمیسیون اصل 9۰ مجلس هشدار داده صف وام ازدواج 
در پایان سال ۱4۰4 به یک بحران برای کشور تبدیل خواهد شد، برخی از مسئولان در 
دولت و بانک مرکزی صحبت از ناکارآمدی این تسهیلات با توجه به هدف پرداخت آنها 
می کنند. حال با توجه به این اظهارات، سوال مهم آن است که آیا رویکرد دولت و بانک 
مرکزی در مقابل صف طولانی وام ازدواج و فرزندآوری، پاک کردن صورت مساله و 
تلاش برای توقف پرداخت این تسهیلات است یا با توجه به مشکلات اقتصادی کنونی 
و نیاز شدید جوانان تازه ازدواج کرده به این تسهیلات برای ساختن سرپناه، هدف دولت 

خدمت به مردم خواهد بود و رفع موانع پیش روی تسهیلات ازدواج؟
در حالی که شبکه بانکی در سال های ۱4۰2 و ۱4۰۳ بیش از تکالیف قانونی خود وام 
ازدواج و فرزندآوری پرداخت کرد، برآوردهای کمیسیون اصل 9۰ مجلس حاکی از آن 
است که در پایان سال ۱4۰۳ بیش از 7۰۰ هزار نفر در صف دریافت این تسهیلات 
بوده اند این انتظار در استان زنجان از سال گذشته تا کنون بیش از ۶ هزار و ۵7۰ 

نفر است!
معطلی چندین ماهه زوجین برای دریافت وام ازدواج، صدای اداره کل جوانان استان به 
عنوان متولی این قشر را درآورده است؛ طبق مصوبه دولت، فرآیند پرداخت تسهیلات 
ازدواج باید بین 2۰ روز تا یک ماه پس از تکمیل مدارک انجام شود، اما در عمل این 
زمان چندین ماه به طول می انجامد. بانک ها به بهانه های مختلف از جمله ناقص بودن 

مدارک یا عدم تخصیص اعتبار، از پرداخت وام خودداری می کنند.
اخیرا بانک مرکزی ضمن اخطار به بانک ها درباره پرداخت وام ازدواج و فرزند اعلام 
کرد: تاخیر در پرداخت این تسهیلات یا دریافت ضمانت فراتر از حدود این قانون تخلف 

محسوب شده و در مراجع ذی صلاح قابل پیگیری است.
با وجود این اخطار و طبق بررسی های صدای زنجان و تائید معاون امور جوانان اداره 
کل ورزش و جوانان استان زنجان اغلب بانک ها به ضوابط جاری در خصوص پرداخت 
وام تکلیفی ازدواج به بهانه های مختلف بی توجهی می کنند تا جایی که صف متقاضیان 

این تسهیلات روز به روز طولانی تر می شود.
حمیدرضا اسماعیلی، معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان زنجان نیز 
ضمن تائید این موضوع به صدای زنجان گفت: استان زنجان به لحاظ رتبه بندی و 
درصد تحقق اعطای تسهیلات ازدواج رتبه ۱7 را در کشور دارد، عملکرد بانک ها در 

این حوزه رضایت بخش نبوده است.
و  دولتی  بانک های  طریق  از  استان  در  ازدواج  وام  پرداخت  کرد:  اضافه  اسماعیلی 
خصوصی انجام می شود، در حالی که نقش ما در این زمینه بیشتر در حد دبیرخانه 
و پیگیری از شورای هماهنگی بانک ها است، متأسفانه حتی در خصوص بانک های 

دولتی نیز عملًا اختیارات ما محدود است و در مورد بانک های خصوصی نیز تقریباً 
هیچ کنترلی نداریم.

وی با اشاره به جلسات متعدد برگزارشده با نمایندگان بانک ها در سال گذشته، تصریح 
کرد: با وجود پیگیری ها و مطرح  کردن مطالبات جوانان،  نتیجه مطلوبی نرسیدیم. 
متاسفانه از مجموع ۱۶ هزار و ۳۵2 نفری که در سال گذشته در سامانه ثبت  نام کرده 
بودند، تنها 9 هزار و 7۸2 نفر موفق به دریافت وام شدند و بیش از ۶ هزار و ۵7۰ نفر 
هنوز در انتظار دریافت تسهیلات هستند. بخشی از این تأخیر ممکن است به دلیل 
نقص مدارک باشد اما بخش عمده آن مربوط به عدم تخصیص اعتبار از سوی بانک 

مرکزی به بانک های استان است.
معاون امور جوانان اداره  کل ورزش و جوانان استان زنجان ضمن انتقاد از روند طولانی 
پرداخت وام در بانک ها عنوان کرد: طبق مصوبه دولت، فرآیند پرداخت تسهیلات 
ازدواج باید بین 2۰ روز تا یک ماه پس از تکمیل مدارک انجام شود، اما در عمل این 
زمان چندین ماه به طول می انجامد اما بانک ها به بهانه های مختلف از جمله ناقص 

بودن مدارک یا عدم تخصیص اعتبار، از پرداخت وام خودداری می کنند.
به گفته اسماعیلی؛ در حالی  که میانگین پرداخت وام ازدواج در زنجان حدود ۵9.۸2 
درصد است، سهم پرداختی در زنجان با توجه به میانگین کشوری مقداری عقب تر 
است. با توجه به افزایش مستمر متقاضیان نمی توان انتظار صفر شدن این آمار را 

داشت، اما ضروری است که روند پرداخت تسهیلات تسریع و سامان دهی شود.
در شرایطی که کمیسیون اصل 9۰ مجلس هشدار داده صف وام ازدواج در پایان سال 
۱4۰4 به یک بحران برای کشور تبدیل خواهد شد، برخی از مسئولان در دولت و بانک 

مرکزی صحبت از ناکارآمدی این تسهیلات با توجه به هدف پرداخت آنها می کنند.
حال با توجه به این اظهارات، سوال مهم آن است که آیا رویکرد دولت و بانک مرکزی 
در مقابل صف طولانی وام ازدواج و فرزندآوری، پاک کردن صورت مساله و تلاش برای 
توقف پرداخت این تسهیلات است یا با توجه به مشکلات اقتصادی کنونی و نیاز شدید 
جوانان تازه ازدواج کرده به این تسهیلات برای ساختن سرپناه، هدف دولت خدمت به 

مردم خواهد بود و رفع موانع پیش روی تسهیلات ازدواج؟

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان زنجان در پاسخ به سؤال صدای زنجان مطرح کرد؛

بیش از 6500 نفر در صف دریافت وام ازدواج
حمیدرضا اسماعیلی: متاسفانه بانک ها به بهانه های مختلف از جمله ناقص بودن مدارک یا عدم تخصیص اعتبار، از پرداخت وام خودداری می کنند

نکته: گفته می شود برخی از اعضای شورای شهر، فعالیت های تبلیغاتی 
و  جشن ها  ختم،  مذهبی،  های  مراسم  در  حضور  با  را  خود  زودهنگام 
برنامه های مختلف، نشست های محفلی و ...آغاز کرده اند، همچنین برخی از 
اعضای دیگر نیزبا ایجاد کانال و حضور در فضای مجازی تبلیغات زود هنگام 

خودرا برای حضور در دور بعدی انتخابات شوراها آغاز کرده اند!
 از سوی دیگر جای تعجب دارد برخی از اعضای شورای شهر زنجان پس 
از چهار سال حضور و عضویت در شورا، هنوز نمی دانند عضو شورای شهر 

زنجان هستند، نه عضو شورای شهر استان زنجان!!!

شنیده ها  
شنیده های صدای زنجان حکایت از آن دارد که مسئولان استان قزوین در 
تلاش هستند از زیر چتر شرکت برق منطقه ای زنجان خارج شده و نسبت 

به تاسیس شرکت برق منطقه ای مستقل اقدام کنند! 
این درحالی است که کلا ۱7 برق منطقه ای در کشور فعال بوده و معمولا 
هر دو استان را یک شرکت برق منطقه ای پوشش می دهد، از سوی دیگر 
این اقدام خلاف قانون کاهش تصدیگری دولتی و مصوبات هیات دولت در 
خصوص جلوگیری از گسترش دستگاهها و شرکت های دولتی است و بنظر 
می رسد ضعف عملکرد مدیریت فعلی شرکت برق منطقه ای استان نیز بر 

این مسئله دامن زده است!

از پایگاه خبری صدای زنجان نیوزاز پایگاه خبری صدای زنجان نیوز

صدای زنجان/ مدیرکل پدافند غیرعامل استان زنجان گفت: توجه به موضوع آموزش 
در اولویت برنامه های پدافند غیرعامل در استان باشد و خلاهای آموزشی این حوزه 
رفع شود. عباس بابایی  در اولین جلسه کارگروه تخصصی کالبدی و زیربنایی پدافند 
غیرعامل استان در اداره کل راه و شهرسازی استان، افزود: دوره های آموزشی باید 
براساس ویژگی های دستگاه مربوط برگزار شود و همچنین برگزاری یک رزمایش 

آمادگی برای ۶ ماهه نخست سال جاری در دستور کار آنها قرار گیرد.
بابایی با بیان اینکه پدافند غیرعامل ابزار و شیوه بسیار مهم، اساسی و محوری است، 
افزود: باید تمام دستگاه های اجرایی طرح عملیاتی برای شرایط اضطراری داشته باشند.

وی با بیان اینکه باید با تهدیدات سایبری، زیستی، انفجاری و بیولوژیکی در استان 
زنجان مقابله شود، اضافه کرد: پدافند غیرعامل به معنای کاهش آسیب پذیری در هنگام 
بحران، بدون استفاده از اقدامات نظامی و تنها با بهره گیری از فعالیت های غیرنظامی، 

فنی و مدیریتی است.
مدیرکل پدافند غیرعامل استان زنجان با بیان اینکه اعضای کارگروه عملیات کمیته 
پدافند غیر عامل هر دستگاه، گزارش خود را مدیریت پدافند غیرعامل استان ارسال 
کنند، گفت: این کمیته پنج عضو اصلی دارد و نقش و وظایف اعضا باید تقسیم بندی 
شود. بابایی افزود: برگزاری مستمر و مرتب جلسات کمیته پدافند غیرعامل با حضور 
تمامی اعضا باید به جد مورد توجه قرار گیرد چرا که برگزاری این جلسات می تواند در 

حوزه پدافند غیرعامل و تصمیم گیری های موثر باشد.
وی بر لزوم تشکیل قرارگاه عملیات پدافند مردمی تاکید کرد و افزود: وظایف تمام 
دستگاههای عضو کمیته مشخص شود و دستگاه های عضو کمیته پدافند غیرعامل 

برای تداوم کارکرد و خدمات رسانی در شرایط بحران، طرح داشته باشند.
مدیرکل پدافند غیر عامل استان زنجان بر لزوم انجام مطالعات پدافند غیرعامل در 
اجرای طرح ها تاکید و خاطر نشان کرد: باید الزامات و ملاحظات پدافندغیر عامل در 

طرح ها مورد توجه قرار گیرد.

صدای زنجان/ مدیرکل ثبت احوال استان زنجان گفت: از تاریخ یکم فروردین ماه تا 
۱۵ اردیبهشت ماه سال جاری یک هزار و ۵۳۳ مورد تولد در استان ثبت شده است، 

گفت: در این میان ۳۴ مورد دوقلو به ثبت رسیده است.
سال  در  اینکه  یادآوری  با  زنجان  استان  ثبت احوال  مدیرکل  ژاله چیان،  مهدی 
گذشته ۱۳ هزار و ۴۲۳ مورد ولادت در استان زنجان ثبت شده است، اظهار 
داشت: در میان این تولدها، ۲۸۰ مورد دوقلو، ۱۴ مورد سه قلو و یک مورد چهارقلو 
به ثبت رسیده است.مدیرکل ثبت احوال استان زنجان گفت: همچنین از تاریخ یکم 
فروردین تا ۱۵ اردیبهشت ماه سال گذشته، یک هزار و ۷۶۷ مورد ولادت در استان 
زنجان ثبت شده است که در میان این تولدها، ۳۱ مورد دوقلو و ۲ مورد ۳ قلو 
به ثبت رسیده است.وی همچنین در ادامه گفت: از تاریخ یکم فروردین ماه تا ۱۵ 
اردیبهشت ماه سال جاری یک هزار و ۵۳۳ مورد تولد در استان ثبت شده است، 
افزود: در این میان ۳۴ مورد دوقلو به ثبت رسیده است.ژاله چیان گفت: همچنین 

در مدت زمان مذکور ۳ قلو و یا چهارقلو گزارش نشده است. 

در کارگروه تخصصی پدافند غیرعامل استان تاکید شد؛
خلاء آموزشی در حوزه پدافند غیر عامل

 استان زنجان رفع شود 

مدیرکل ثبت احوال استان زنجان خبرداد:

ثبت ۱۵۳۳ تولد در استان زنجان

تبلیغات زودهنگام برخی از اعضای شورای شهر

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

سمیه محرمی: در هفته های اخیر در جلسات رسمی و علنی شورای شهر زنجان برخی از 
اعضای شورای شهر خواستار رفع توقیف و ادامه فعالیت ون های شهرداری زنجان از سوی 
پلیس راهور بودند، این در حالی است که رئیس پلیس راهور استان زنجان تاکید دارد باید 
این مسئله به دست شهرداری زنجان و از طریق پیگیری موضوع حل شود اما پیگیری 
لازم از سوی شهرداری زنجان اتفاق نیفتاده و تمایلی برای حل این مشکل به صورت 

ریشه ای را ندارد.
توقیف ون ها، حمل و نقل شهرداری زنجان را زمین گیر کرده است

سعید نجفی، رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر زنجان در چند جلسه اخیر 
شورای شهر زنجان با اشاره به اینکه با خرید ناوگان حمل ونقل عمومی و ورود به چرخه 
حمل ونقل عمومی بخشی از نیازهای شهروندان پاسخ داده شده است، اظهار کرد: اقدامات 
انجام شده کافی نبوده و همچنان کمبودها به وضوح احساس می شود و در این حوزه مردم 

نیاز به حمایت دارند.
رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر زنجان با اشاره به اینکه توقیف خودروها 
و عدم پلاک گذاری باعث توقف فعالیت بخشی از ناوگان حمل و نقل عمومی در هفته های 
گذشته شده است، اضافه کرد: برخی از ون های شهری که به رنگ زرد و سفید و با مالکیت 
شهرداری در سطح شهر تردد می کنند به دلیل نداشتن پلاک توقیف شده اند، این در حالی 

است که این خودروها خصوصی نبوده و برای حمل ونقل عمومی طراحی و تهیه شده اند.
وی با بیان اینکه اکنون با توقیف ۱۵ دستگاه از خودروها و توقف تعدادی دیگر در پارکینگ 

شهرداری به دلیل عدم پلاک گذاری فشار زیادی بر سیستم حمل ونقل زنجان وارد شده 
است، اضافه کرد: شهروندان در برخی مناطق شهرک ها با مشکلاتی در رفت وآمد مواجه اند.

رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر زنجان با بیان اینکه این اختلافات میان 
نهادهای مختلف، از جمله شهرداری، وزارت کشور و شرکت های خودروسازی، باعث شده 
دود آن مستقیماً به چشم مردم برود، ادامه داد: کمبود ناوگان فعال پاسخگویی به نیازهای 
مردم را دشوار کرده و ضروری است با هم افزایی نهادهای مسئول موانع اداری رفع شده و 

از ظرفیت خودروهای موجود به شکل بهینه استفاده شود.
قانون را اجرا می کنیم، شهرداری مشکل خود را حل کند

در حالی که اعضای شورای شهر زنجان معتقد هستند پلیس راهور با کمی همراهی 
می تواند گره از این مشکل باز کند اما حبیب موسوی رئیس پلیس راهور استان زنجان 
تاکید دارد که این شرایط باید از طریق رایزنی اعضای شورای شهر برای رفع این نقیصه 
میسر است و در برهه های زمانی گذشته پلیس راهور چندین بار اجازه فعالیت این ون ها 
را بدون پلاک در سطح شهر داده است و باید شهرداری برای حل این مشکل به صورت 

ریشه ای چاره اندیشی کند.
رئیس پلیس راهور استان زنجان در این زمینه در گفت و گو با صدای زنجان با اشاره به اینکه 
اجازه برای تردد خودروهای ون شهرداری زنجان در اختیار پلیس نیست چرا که این ون ها 
فاقد پلاک است، اظهار کرد: بارها خواسته شده است تا مشکل این ون ها حل شود چرا که 

خودروهای فاقد پلاک نباید در سطح شهر تردد کند.

وی با بیان اینکه این خودروها در برهه زمانی که تقاضا برای خودرو در ایام اربعین بالا بود، 
تحویل شهرداری ها داده شد، بیان کرد: ولی اعلام شده بود در ادامه مشکل پلاک گذاری 

این خودروها در زمان مناسب حل شود.
موسوی با بیان اینکه شهرداری زنجان پیگیری لازم برای حل مشکل این ون ها را انجام 
نداده است، بیان کرد: بارها تذکر داده شده و مکاتبات انجام شده است و خواستار اجرای 
قانونی از سوی این مجموعه بودیم ولی به دلیل عدم توجه به موضوع نسبت به توقیف 
این خودروها و تعدادی از این ون ها توقیف شده است و در صورت مشاهده سایر ون ها نیز 

توقیف خواهد شد.
رئیس پلیس راهور استان زنجان با بیان اینکه این مشکل در سایر استان های کشور حل 
شده است و معضلی در این زمینه وجود ندارد، بیان کرد: شهرداری زنجان انگیزه ای برای 

رفع این مشکل نداشته و دنبال رفع این معضل نیست.
وی با بیان اینکه شهرداری زنجان باید به صورت جدی برای حل این مشکل اقدام کند، 
اضافه کرد: نمی شود پلیس در برخورد با متخلفان راهنمایی و رانندگی در سطح شهر رفتار 

متناقض داشته باشد.
موسوی با بیان اینکه بارها از ما درخواست شده است نسبت به رفع توقیف این خودروها 
اقدام کنیم ولی اگر این اتفاق بیفتد شرایط مثل سابق می شود، بیان کرد: در حقیقت این 
مجموعه تمایلی برای حل مشکل ندارد و در حالی که این مشکل بیش از یک و نیم سال 

است، وجود دارد درصدد رفع آن نیستند.

ایرنا/  سفرهای زیارتی مانند حج با وجود جنبه های معنوی والا، چالش های جسمانی 
نیز به همراه دارد که رعایت اصول بهداشتی، سلامت جسمی زائران را تضمین می کند 

و زمینه ساز انجام بهتر مناسک عبادی می شود.
تغذیه برای تمامی گروه های سنی و در موقعیت های مختلف اهمیت بسزایی دارد و به 
اعتقاد کارشناسان برای تغذیه سالم باید تعادل را رعایت کرد یعنی الگوی غذایی باید با 

سن، شرایط جسمی و فعالیت بدنی افراد متناسب باشد.
تغذیه یکی از موضوعات دارای اهمیت در سفر به ویژه سفرهای طولانی مدت مانند 
حج است که با رعایت این مهم می توان این سفر را به خوبی و خوشی به پایان رساند.

امسال طبق برنامه ریزی ها یک هزار و 2۶۵ زائر از استان به سرزمین وحی برای انجام 
حج تمتع اعزام می شوند.

این زائران در قالب پنج پرواز طی روزهای 27 و 2۸ اردیبهشت سال جاری از فرودگاه 
استان به خانه خدا اعزام می شوند. بازگشت حاجیان نیز طبق برنامه طی روزهای ۳۰ 

و 2۱ خرداد سال جاری خواهد بود.
با توجه به طولانی مدت بودن این سفر، رعایت مسائل تغذیه ای برای زائران از اهمیت 
و مصرف همه  متعادل  و  متنوع  برنامه غذایی  از  پیروی  و  است  برخوردار  ای  ویژه 

گروه های غذایی می تواند سلامت آنها را تضمین کند.
با توجه به اهمیت این موضوع خبرنگار با سعیده محمدی سرپرست واحد بهبود تغذیه 

معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی زنجان گفت و گو کرده است.
زائرین در سفر حج با چه چالش های تغذیه ای مواجه می شوند؟

یکی از موارد مهم، بروز یبوست و کمبود فیبر برای زائرین سفر حج است، کاهش 
مصرف سبزیجات و نان های سبوس دار به دلیل تغییر رژیم غذایی، همراه با کم 
تحرکی و کم آبی، خطر یبوست را افزایش می دهد و مصرف موز نارس نیز این مشکل 

را تشدید می کند.
برای رفع این مشکل نوشیدن روزانه حداقل سه لیتر آب، مصرف خیسانده آلو و انجیر 
قبل از خواب و همچنین استفاده از میوه های پرآب مانند هندوانه و پرتقال توصیه 

می شود.
از دیگر چالش ها تغذیه ای می توان به گرمازدگی و کم آبی اشاره کرد که دمای بالا و 
فعالیت فیزیکی سنگین در حج به تعریق شدید و از دست رفتن الکترولیت ها )سدیم، 

پتاسیم و منیزیم( منجر می شود.
همچنین سردرد، سرگیجه و کاهش ادرار از علائم گرمازدگی است که باید به آنها 

توجه داشت.
نوشیدن شربت های طبیعی مانند خاکشیر، تخم شربتی یا عرق نعنا با عسل این 
مشکل را برطرف می کند و در مقابل باید از نوشیدنی هایی مانند قهوه، چای پررنگ و 
نوشابه های گازدار دوری کرد. همچنین مسمومیت غذایی نیز می تواند چالش دیگری 
برای زائران ایجاد کند به این دلیل که نگهداری غذا در اتاق به دلیل گرمای عربستان و 

مصرف خوراکی های فاسد شده، خطر مسمومیت را افزایش می دهد.
در این خصوص هم اجتناب از مصرف غذاهای بیرون از کاروان، همراه داشتن تنقلات 

غیر فاسد شدنی مانند مغزهای خام و میوه های خشک مشکل را کاهش می دهد.
در خصوص اصول کلی تغذیه سالم در حج توضیح دهید.

کارشناسان تغذیه توصیه می کنند تغذیه در سفر معنوی حج، وعده های غذایی سبک 
و پرانرژی باشد یعنی برای صبحانه نان سبوس دار، پنیر کم چرب، گردو و خرما و برای 
ناهار و شام غذاهای هضم عالی مانند حلیم گندم، برنج کته با گوشت کم چرب و سوپ 
جو و برای میان وعده بادام، پسته و کشمش برای تأمین انرژی فوری مد نظر قرار گیرد.

از طرفی باید از پرخوری و درهم خوری و مصرف همزمان چند نوع غذا )مانند مخلوط 
کردن ماست با غذا( اجتناب کرد چرا که هضم را مختل می کند و موجب سنگینی 
معده نیز می شود. مصرف میوه و سبزیجات و شستشوی کامل میوه ها حتی اگر در 
بسته بندی باشد مورد توجه قرار گیرد و از مصرف میوه های نارس )مانند موز کال( به 

دلیل ایجاد حساسیت و یبوست اجتناب کرد.
تغذیه گروه های خاص در حج چگونه باید باشد؟

در سفر حج گروه های خاص نیز باید به تغذیه خود توجه داشته باشند، بنابراین بیماران 
دیابتی از نوشابه های صنعتی، آبمیوه های شیرین و مواد قندی،همراه داشتن مواد 
قندی سریع جذب )مانند آب نبات( برای پیشگیری از افت قند خون پرهیز کرده و از 
غذاهای رژیمی کم کربوهیدرات استفاده کنند. بیماران کلیوی و دارای فشار خون هم 
در مصرف پتاسیم )میوه های پرپتاسیم مانند موز به خصوص بیماران کلیوی( و نمک 
محدودیت قائل شوند و از غذاهای کنسروی، ترشیجات و آجیل شور صرف نظر کنند.

سالمندان هم برای نوشیدن آب حتی در صورت نداشتن احساس تشنگی و کاهش 
مصرف گوشت به یک وعده در روز برای جلوگیری از خستگی گوارشی اقدام کنند.

 زائرین برای پیشگیری از بیماری چه نکات بهداشتی را مورد توجه قرار دهند؟
توصیه می شود زائرین شستن دست ها با آب و صابون قبل و پس از غذا، همراه داشتن 
بطری آب شخصی و اجتناب از نوشیدن آب با لیوان های عمومی و نگهداری داروها در 

دمای مناسب )به ویژه داروهای یخچالی( را مد نظر قرار دهند.
همچنین تغذیه در روزهای خاص )مانند وقوف در عرفات(، استفاده از خوراکی های 
فشرده و پرانرژی مانند خرما، انجیر خشک و بارهای غلات خانگی، اجتناب از مصرف 
غذاهای سنگین و چرب برای جلوگیری از خواب آلودگی و تقسیم وعده های غذایی به 

پنج تا ۶ مرتبه در روز با حجم کم را مورد توجه قرار دهند.
زائران در این ایام، انتخاب مواد غذایی دیرفاسد، همراه بردن آجیل خام )بادام، فندق 
و پسته( در بسته بندیهای کوچک،استفاده از میوه های خشک بدون شکر افزوده 
مانند زردآلو، آلو سیاه، پرهیز از مصرف غذاهای خیابانی مانند شاورما و فالوده، انتخاب 
رستوران های دارای مجوز بهداشتی، ترجیح غذاهای پخته شده تازه و اجتناب از 

سالادهای آماده و سس های مایونز در مکانهای عمومی را مد نظر داشته باشند.
همچنین خواب ناکافی باعث افزایش اشتها به قند و چربی می شود، زائران باید ۶ تا 
هفت ساعت خواب شبانه داشته باشند که مصرف شیر گرم با زردچوبه قبل از خواب 
برای بهبود کیفیت خواب و کاهش التهاب مفاصل و پرهیز از مصرف کافئین پس از 
غروب آفتاب توصیه می شود. مکمل های غذایی، پروبیوتیک ها، مولتی ویتامین، قرص 

زینک و پودر ORS برای پیشگیری از کم آبی توصیه می شود.
سخن پایانی در خصوص تغذیه حجاج:

زائران برای جلوگیری از استرس و پرخوری عصبی،آدامس بدون قند یا دمنوش بابونه به 
همراه داشته باشند و همچنین از پیروی کورکورانه از رژیم غذایی دیگران )مثلا مصرف 
بی رویه خرما به دلیل توصیه اطرافیان( پرهیز کرده و دیگران را به اشتراک گذاری 
غذای سالم و تهیه تنقلات مفید مانند نان و پنیر به جای شیرینی های صنعتی تشویق 
کنند. در نهایت اینکه تغذیه در سفر حج، هنر تعادل بین تامین انرژی، پیشگیری از 
بیماری ها و احترام به محدودیت های جسمانی است که زائران با برنامه ریزی دقیق 
و آگاهی از اصول علمی می توانند این سفر روحانی را با حداقل چالش های سلامتی 

به پایان برسانند.

صدای زنجان از ادامه توقیف ون های شهرداری زنجان به دلیل عدم پلاک گذاری گزارش می دهد؛

ون های سرگردان!
رئیس پلیس راهور استان زنجان: شهرداری زنجان تمایلی برای رفع مشکل ون های فاقد پلاک ندارد، پلیس هم قانون را اجرا می کند

بایدها و نبایدهای تغذیه در سفر حج



چهار  شنبه  ۲۴  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۵۰ روز�� فرهنگ۴۴

در گفتگو با تهیه کننده »رها« مطرح شد؛

افول سینمای کمدی آغاز شده است
ایلنا/ سعید خانی معتقد است اگر فیلم ها با کیفیت باشند مردم برای دیدنشان به 
سینما می آیند. در سینمای اجتماعی و کمدی هم ما رقبای بسیار بزرگی داریم اما 
این فیلم ها کم و بیش مخاطب خود را در کشور ما دارند یا حتی سینمای انیمیشن 
هم رقیب بزرگی مثل هالیوود را دارد که با این حال در این سال ها دیده ایم این سینما 

چه پیشرفتی کرده و در گیشه به چه موفقیت هایی دست پیدا کرده است.
فیلم سینمایی »رها« اولین اثر سینمایی حسام فرهمند در مقام کارگردان که در ایام 
نوروز اکران خود را در سینماهای کشور آغاز کرد به عنوان اثری اجتماعی تا امروز 
توانسته با فروش بیش از ۳۳ میلیارد تومانی اش به یکی از آثار موفق چند سال اخیر 

سینمای اجتماعی تبدیل شود.
این فیلم که بازیگرانی چون شهاب حسینی و غزل شاکری در آن ایفای نقش می کنند 
در چهل وسومین جشنواره فیلم فجر هم توانست جایزه بهترین فیلم اول را از آن خود 
کند. موفقیت »رها« یا هر اثر اجتماعی دیگر می تواند برای ادامه حیات این سینما 
که به نظر بسیاری از کارشناسان و منتقدان اعتبار سینمای ایران در جهان به حساب 

می آید، نقشی امیدوارکننده داشته باشد.
به بهانه اکران »رها« و موفقیت این اثر در گیشه با سعید خانی تهیه کننده این فیلم 
سینمایی گفت وگویی درباره سینمای اجتماعی ایران و فیلم »رها« داشتیم که در 

ادامه مشروح آن را از نظر می گذرانید:
در دوره ریاست محمد خزاعی بر سازمان سینمایی شما بر این عقیده بودید 
که سازمان سینمایی تمایل بیشتری به ساخت فیلم های کمدی دارد، آیا 

امروز شرایط تغییر کرده است؟
در این مورد هنوز رویکرد سازمان سینمایی تغییری نکرده ولی واقعیت این است که 
سینمای کمدی هم در گیشه رو به افول است و مخاطبش نسبت به گذشته کاهش 
پیدا کرده و حالا فرصت دیده شدن برای فیلم های اجتماعی بیشتر شده است. اما 
به طور کل باید به این نکته هم اشاره کنم که دولت نه فقط از سینمای اجتماعی 
بلکه از همه ژانرها باید حمایت کند. اخباری که از عملکرد شورای پروانه ساخت به 
گوش می رسد تا حدی امیدوارکننده است و به نظر می رسد که نسبت به دوره های 
قبل سختگیری ها کم تر شده و فضا کمی بازتر شده است. این خود کمک مهمی به 
سینماست اما همچنان لازم است که فضا بازتر شود چراکه اگر دریافت پروانه ساخت 
سخت باشد همانطور که آقای داوودنژاد هم تأکید کرد سینمای ایران به زیرِ زمین 

می رود و همه فیلم هایشان را زیرزمینی می سازند.
شاید زمانی با سختگیری این امکان وجود داشت که مدیریتی کامل بر محتوای 
فیلم های تولید شده، داشت اما امروز دیگر این امکان وجود ندارد و ابزارهای تولید 
فیلم در دسترس هستند و فیلمسازان می توانند در سینمای زیرزمینی فعالیت کنند.  
در این شرایط به نظر من وجود مجوزی چون پروانه ساخت هم منطقی نیست و این 

مجوز باید برای تهیه کننده های باسابقه و حرفه ای حذف شود.
امیدوارم همانطور که به نظر می رسد، فضا برای پرداختن به موضوعات مختلف در 
سینمای ایران باز شود اما لزوماً باز شدن فضا و کنار گذاشتن سختگیری ها کافی 
نیست و لازم است که دو موضوع تنوع ژانر و کمک به اقتصاد سینما در اولویت قرار 
بگیرد و باید این نکته را هم در نظر داشت که فیلم اجتماعی خنثی هیچ مخاطبی 

نخواهد داشت و لازم است که فیلم ها به موضوعات مختلف جامعه بپردازند.
»رها« چه ویژگی هایی داشت که توانست در گیشه موفق باشد؟

ما تلاش کردیم قصه ای که تا حدی حساسیت برانگیز است را روایت کنیم. »رها« 
روایتگر قصه ای است که از ذهن یک نویسنده جوان مثل آقای حسینی خلق شده 
که کار اول او در فیلمنامه نویسی است و همچنین کارگردان این اثر هم آقای فرهمند 
اولین تجربه سینمایی خود را در مقام کارگردان کسب کرد و بنابراین می توان گفت 
که »رها« اثری برآمده از ذهنیتی جوان است و به همین دلیل تفکراتی جدید در این 
اثر پدیدار شده است. ماحصل این فیلمنامه و کارگردانی در کنار بازیگری مثل شهاب 
حسینی که درک درستی از سینما دارد باعث شد که مجموعه ای شکل بگیرد که 
اثری با کیفیت تولید شود. بنابراین نمی توان گفت که فقط یک عنصر می تواند عامل 
موفقیت یک فیلم باشد؛ به عقیده من اگر ما از کلیت سینما مراقبت نکنیم، کلیت 

سینمای ایران با وجود شبکه نمایش خانگی در خطر نابودی قرار گرفته و این وضعیت 
کم کم کار را به جایی می کشاند که حتی فیلم های کمدی هم ممکن است دیگر 
موفق نباشند همانطور که می بینیم میزان فروش این فیلم ها کاهش پیدا کرده و با 
وجود اینکه هنوز این آثار در جایگاه اول فروش هستند، فیلم های کمدی بسیاری هم 
می توان نام برد که با شکست در گیشه مواجه شده اند. قصه های اجتماعی باید تا حدی 
ملتهب باشند تا مردم بپذیرند که این قصه ها از دل جامعه خودشان بیرون آمده و از 
طرفی لازم است که مسئولان سینمایی به ژانرهای دیگر مثل ژانر ترسناک، پلیسی، 
اکشن و... توجه داشته باشند و باید مکانیزمی تعریف شود که این ژانرها تقویت شوند.
باید از سینما صورت بگیرد مربوط به چه مسائلی  مراقبتی که معتقدید 

می شود؟
علاوه بر مسائلی که مطرح کردم باید تلاش کنیم که بازیگران جدید به سینما معرفی 
شوند، شبکه نمایش خانگی جریان اقتصادی سینما را دگرگون کرده و با پرداخت 
دستمزدهای بالا به بازیگران باعث شده که هزینه تولید در سینما بالا برود و به همین 

دلیل سینماگران مستقل نمی توانند از پس دستمزد بازیگران بر بیایند.
در این شرایط لازم است که بازیگرانی جدید به سینما بیایند، ما باید در بحث پخش 
با رویکردهای تازه ای به سینما نگاه کنیم تا فیلم های سینمایی کمتری با شکست در 
گیشه مواجه شوند و فروش آثار بالاتر برود.  همین فیلم »رها« که این روزها در حال 
اکران است با توجه به هزینه تولیدش و مبلغی که من چند وقت پیش برای تولید آن 
صرف کردم و نوسانات ارزی در این مدت با وجود موفقیت در گیشه نمی تواند یک 
فیلم کاملًا سودآور به حساب بیاید چون اگر من هزینه تولید این فیلم را صرف کار 
دیگری می کردم الآن به درآمد بسیار بالاتری رسیده بودم. باید این نکته را در نظر 
داشته باشیم که در این میان »رها« یک فیلم موفق به حساب می آید که به سود 
ناچیزی هم رسیده است و بیشتر فیلم های سینمایی ما در این سال ها حتی نمی توانند 
سرمایه اولیه خودشان را برگردانند و حتی برخی فیلم های کمدی هم با شکست روبرو 
می شوند.  اگر از مدیوم سینما مراقبت نکنیم من برای سال آینده این سینما بسیار 
نگران هستم و فکر می کنم به زودی فیلمسازی هیچ توجیه اقتصادی نخواهد داشت 

و همه به سمت تولید اثر در نمایش خانگی خواهند رفت.
پروانه ساخت فیلم »رها« چه زمانی صادر شد؟

پروانه ساخت این اثر در دولت قبل صادر شد که البته دو بار درخواست ما برای 
دریافت پروانه ساخت به دلایلی مثل تلخی و سیاهی رد شد و در نهایت آقای سهرابی 
مدیرکل نظارت بر عرضه و نمایش فیلم سازمان سینمایی در دولت قبل به ما لطف 
کردند و درخواست کردند که به من اعتماد کنند و دفعه سوم که درخواست پروانه 

ساخت داشتم این مجوز به ما داده شد.

جالب است که ما همان نسخه فیلمنامه را بدون هیچ تغییری ساختیم و توانستیم 
پروانه نمایش بگیریم و حالا که »رها« اکران شده هیچ اتفاقی به واسطه اکران این 
فیلم برای کشور رخ نداده است. متأسفانه برخی برخوردهای سلیقه ای باعث می شود 
که ما از سینمای روز دنیا عقب بمانیم که همین مورد هم موجب خنثی شدن 
فیلم های سینمایی می شود و شرایطی را پدید می آورد که امروز در سینمای خودمان 
تا حدی شاهد هستیم. »رها« حرف روز جامعه را می زند و به دنبال حرف های سیاسی 
هم نیست. ما در این فیلم معضلی اجتماعی را بیان می کنیم که اگر گوش شنوایی از 
سوی مسئولان وجود داشته باشد می توانند این صدا را بشنوند و معضلاتی را که در 

جامعه ما وجود دارد، در این فیلم مشاهده کنند.
 در این فیلم اتفاقی روایت می شود که متأسفانه مشابه آن همزمان با اکران »رها« 
برای یکی از دانشجویان دانشگاه تهران رخ داد و یک دانشجو لپ تاپش به سرقت رفت 
و در پی همین اتفاق به قتل رسید. من معتقدم که اگر در همین مورد زنگ خطری 
که »رها« به صدا درآورد را بشنوند، این امکان وجود دارد که بتوان جلوی تکرار این 

اتفاقات را گرفت.
به نظر شما این پتانسیل در بین سینماگران ایرانی وجود دارد که فیلم های 

پلیسی، اکشن، ترسناک و... باکیفیتی در این سینما ببینیم؟
این ژانرها  اما ساخت فیلم در  این پتانسیل در بین فیلمسازان جوان وجود دارد 
برای تهیه کننده ها ریسک پذیری بالایی می خواهد. دولت در این میان می تواند از 
تهیه کننده ها حمایت کند و به کسانیکه می خواهند چنین آثاری تهیه کنند کمک 
کند. ما باید در این عرصه تولیداتی داشته باشیم که با کیفیت باشند و نباید صرفاً بر 
رونق تولید این آثار تکیه کنیم و کیفیت را نادیده بگیریم. زمانی فیلم های پلیسی، 
اکشن و حتی ترسناک مخاطبان بسیاری در ایران داشتند و اگر الآن هم آثاری با 
کیفیت در این ژانرها داشته باشیم، مطمئن باشید که می توانند آثار موفقی باشند. 
یکی از مسائلی که من را نسبت به سینمای ایران نگران کرده این است که ما در 

سینمایمان تنوع ژانر نداریم.
البته در سینمای پلیسی، اکشن و ترسناک فیلم های ایرانی رقیب بزرگی 
مثل سینمای هالیوود دارند که مشخص نیست می توانند با وجود این رقیب 

نظر مخاطب ایرانی را به خود جلب کنند؟
مطمئن باشید اگر فیلم ها با کیفیت باشند مردم برای دیدنشان به سینما می آیند. در 
سینمای اجتماعی و کمدی هم ما رقبای بسیار بزرگی داریم اما این فیلم ها کم و بیش 
مخاطب خود را در کشور ما دارند یا حتی سینمای انیمیشن هم رقیب بزرگی مثل 
هالیوود را دارد که با این حال در این سال ها دیده ایم این سینما چه پیشرفتی کرده و 

در گیشه به چه موفقیت هایی دست پیدا کرده است.

موج رسا/ دبیر جشنواره طبخ ماهی قزل آلای ماهنشان با بیان اینکه ماهنشان آماده 
برگزاری جشنواره طبخ ماهی است، گفت: این رویداد خاص در قلعه تاریخی بهستان 
برگزار می شود. نجفعلی عزیزی از برگزاری جشنواره ماهی در تاریخ دوم خرداد ۱4۰4 
در قلعه تاریخی بهستان خبر داد. وی ادامه داد: ماهنشان، به عنوان یکی از قطب های 
تولید ماهی قزل آلای کشور، با برگزاری این جشنواره آماده است تا طعم بی نظیر این 

ماهی خوش طعم را به همراه فرهنگ و هنر غنی خود به نمایش بگذارد.
دبیر جشنواره طبخ ماهی قزل آلای ماهنشان با بیان اینکه این جشنواره، فراتر از 
یک رویداد صرفاً آشپزی، به معرفی ابعاد اقتصادی، فرهنگی و گردشگری شهرستان 
ماهنشان می پردازد، عنوان کرد: این جشنواره فرصتی طلایی برای معرفی ماهی 

قزل آلای این منطقه به بازارهای ملی و بین المللی است. 
وی با اعلام آمادگی کامل برای برگزاری این رویداد، از تکمیل زیرساخت های اولیه و 
آماده سازی غرفه ها خبر داد و تصریح کرد: غرفه ها یک روز قبل از برگزاری جشنواره 

به متقاضیان تحویل داده خواهند شد.
اینکه در این جشنواره، غرفه هایی برای عرضه صنایع دستی،  بر  تاکید  با  عزیزی 
شیرینی جات و محصولات فرهنگی و هنری در نظر گرفته شده است، ادامه داد:  از 
تمامی فعالان در این عرصه ها دعوت می شود تا با حضور پرشور خود، ضمن معرفی 

محصولات خود، به غنای هرچه بیش تر این رویداد یاری رسانند.
وی ادامه داد: همکاری نزدیک با نهادهای مرتبط، تضمین کننده  برگزاری هرچه بهتر 
و تاثیرگذارتر جشنواره خواهد بود. دبیر جشنواره طبخ ماهی قزل آلای ماهنشان با 
تاکید بر اینکه جشنواره طبخ ماهی قزل آلای ماهنشان، تجربه ای فراموش نشدنی 
برای بازدیدکنندگان از سراسر کشور خواهد بود، تصریح کرد: این رویداد نه تنها به 
معرفی ماهی قزل آلای باکیفیت ماهنشان می پردازد، بلکه فرصتی برای تبادل دانش 
و تجربیات بین پرورش دهندگان ماهی فراهم می آورد.  وی خاطرنشان کرد: حضور 
فعالان صنایع دستی و فرهنگی، جلوه ای از فرهنگ غنی و بومی منطقه را به نمایش 
می گذارد. عزیزی با تاکید بر اینکه ارائه سوغات محلی و برنامه های متنوع فرهنگی، 
بیان  را غنی تر می کند،  را دوچندان کرده و تجربه گردشگران  جذابیت جشنواره 
کرد: این هم افزایی، علاوه بر رونق اقتصادی منطقه، به حفظ و معرفی فرهنگ بومی 
ماهنشان نیز کمک شایانی خواهد کرد. وی با اشاره به اینکه محیط طبیعی بکر و قلعه 
تاریخی بهستان، به عنوان مکان برگزاری، خود به جذابیت جشنواره می افزاید، اظهار 
داشت: این اقدام نقش مهمی در شناساندن میراث طبیعی و گردشگری شهرستان و 

جذب گردشگران و میهمانان از سراسر کشور ایفا می کند.

عصر ایران/  در روزگاری که مردم با کوچک ترین افزایش قیمت در اقلام اولیه به مرز 
فروپاشی اقتصادی می رسند، در فضایی که افسردگی ناشی از فشار معیشتی به یکی از 
شایع ترین اختلالات روانی تبدیل شده و نسل جوان در برابر واژه هایی چون »آینده«، 
»امید« و »ثبات« تنها به سکوتی تلخ پناه می برد، شماری از سلبریتی ها از تریبون های 
پرزرق وبرق خود دعوت به »بی خیالی« می کنند.  رضا عطاران، چهره محبوب و پرکار 
سینمای ایران، اخیراً گفته: »همه چیز درست می شود، سعی کنید مثل من بی خیال 
باشید.«   اما این جمله در بستر جامعه ای که خط فقر در آن طبق آمار رسمی از 2۰ 
میلیون تومان گذشته و حداقل حقوق یک کارگر در سال ۱4۰۳ حدود ۸ میلیون 
تومان است، نوعی تمسخر ناخواسته به نظر می رسد. بی خیالی از دل پر نیست، از 
جیب پر می آید؛ از حساب بانکی امن، از قراردادهای میلیاردی، از نداشتن دغدغه ی 
اجاره خانه، از نخریدن نان قسطی. سلبریتی بودن تنها به معنای درخشش در صحنه 
نیست. این موقعیت یک وظیفه نیز با خود می آورد: ایستادن کنار مردم، فهمیدن رنج 

آنان، و مهم تر از همه، ساکت ماندن وقتی هیچ نسبتی با واقعیت ندارند.
 اگر نمی توانند هم درد باشند، لااقل هم زخم نباشند. چون گاهی سکوت، از هزار کلام 
دور از واقعیت، شریف تر است. وقتی بازیگر سینما برای یک فیلم سینمایی بین ۸ تا 
۱۵ میلیارد تومان دریافت می کند، یعنی درآمد یک پروژه اش برابر با حقوق یک معلم 
در طول عمر اوست. آیا با چنین اختلاف طبقاتی مهیبی، نسخه پیچیدن برای مردم 

کار درستی  است؟ بی خیالی در دل فقر، شوخی بی رحمانه ای ست.
 در سوی دیگر ماجرا، چهره هایی همچون محمدرضا گلزار با افتخار از »سبک زندگی« 
لوکس خود سخن می گویند؛ از خودروهای میلیاردی، ساعت های برند، زندگی در 
ویلاهای ساحلی و سفرهای خارجی مداوم. وقتی مردم در تورم افسارگسیخته از خرید 
مرغ و برنج عاجزند، آیا این سبک زندگی پرُ زرق وبرق و نمایش آن در رسانه ها، چیزی 

جز تحریک و شکستن روانی توده هاست؟
  در این میان، باید از ریشه ها پرسید: چرا بخشی از سلبریتی ها چنین فاصله ای با 

واقعیت پیدا کرده اند؟
را  نهادهایی که سلبریتی ها  فقدان  در  اجتماعی؛  بدون مسئولیت  سلبریتی سازی 
نسبت به جایگاه عمومی شان پاسخ گو کنند، برخی چهره ها صرفاً به ابزار سرگرمی و 

درآمدزایی تبدیل شده اند، نه آینه ی واقعیت جامعه.
فرهنگ رسانه ای بر پایه زرق وبرق؛ فضای رسانه ای و شبکه های اجتماعی، سلبریتی ها 
را تشویق به نمایش ثروت و تجمل کرده اند. الگوبرداری از فرهنگ لاکچری جهانی، 
بدون درک زمینه های بومی و اجتماعی، به شکلی خطرناک در حال گسترش است.

بی توجهی به مسئولیت اخلاقی و طبقاتی؛ نخبگان فرهنگی و هنری، به ویژه آن ها که 
از رسانه ملی یا بودجه های دولتی برخوردارند، باید به یاد داشته باشند که موفقیت شان 

بر دوش مردمی بنا شده که اکنون زیر فشار اقتصادی خمیده اند.

و  فرهنگی،  صنایع دستی  میراث  اداره  کل  یگان حفاظت  فرمانده  زنجان/  صدای 
گردشگری استان از کشف ۶۶ قطعه شیء تاریخی متعلق به دوران عصر آهن در یکی 

از روستاهای شهرستان زنجان خبر داد.
سرهنگ ناصر حبیبیان  با اعلام این مطلب، افزود: در پی کسب خبری مبنی بر 
فعالیت افرادی سودجو در خرید و فروش اشیای عتیقه و آثار تاریخی در یکی از 
روستاهای شهرستان زنجان، موضوع در دستور کار یگان حفاظت و نیروی انتظامی 
استان قرار گرفت. وی اضافه کرد: با هماهنگی های قضائی، ماموران با انجام اقدامات 

اطلاعاتی و بررسی های همه جانبه، چهار متهم را شناسایی و دستگیر کردند.
 کشف ۶۶ شی تاریخی در زنجان

حبیبیان گفت: با دستگیری این افراد، ۶۶ قطعه شیء تاریخی شامل، ظروف سفالی، 
سرنیزه و سرپیکان های و اشیای مفرغی متعلق به عصر آهن کشف شد.

وی با بیان اینکه قاچاق اشیای عتیقه و آثار باستانی تاراج فرهنگ و تاریخ کشور 
است، از مردم خواست در صورت شناسایی افراد سودجو و قاچاقچیان عتیقه و هرگونه 
مسائل امنیتی مراتب را به مرکز فوریت های یگان  حفاظت اداره کل میراث  فرهنگی با 
شماره 9۶۶2 و فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند. استان زنجان دارای 2 هزار اثر 
تاریخی شناسایی شده با تاریخ غنی و چند هزار ساله بوده که هرکدام بیانگر تمدن و 
فرهنگ غنی این مرز و بوم است. حفاظت و نگهداری از این محوطه ها و بناها وظیفه 
همگانی است که نباید نسبت به آن بی توجه بود، زیرا این آثار هویت و نماد فرهنگ 

یک ملت است که باید زنده و سرپا نگاه داشته شوند.

۶۶ قطعه شیء تاریخی متعلق
 به عصر آهن در زنجان کشف شد

دبیر جشنواره طبخ ماهی ماهنشان مطرح کرد:
ماهنشان آماده برگزاری جشنواره طبخ ماهی

سلبریتی ها و »بی خیالی« زراندودشان

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 
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برابر رای شماره140360327009006807هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای/خانم رادین علی نجاتی فرزند نعمت 
بشماره شناسنامه 61۵0232638 صادره از در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 149/17 متر مربع از پلاک شماره 2388 
و 2389 فرعی از 38 اصلی واقع در زنجان بخش 3 حوزه ثبت ملک خرمدره خریداری از مالک رسمی )خودمتقاضی(محرز گردیده 
است.لذا به متناور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به روز آگهی مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/09
تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/24

برابر رای شماره140360327009006700 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی اقای/خانم لیلا حیدری فرزند علی بشماره 
شناسنامه 49 صادره از در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 300 متر مربع پلاک شماره 2388 و 2389 فرعی از 38 اصلی 
واقع در زنجان بخش 3 حوزه ثبت ملک خرمدره خریداری از مالک رسمی )خودمتقاضی(محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/09* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/24

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی چون بموجب آرای ذیل صادره از هیات قانون تعیین تکلیف 
اراضی وساختمانهای فاقد سند اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان ابهر و به استناد ماده 3قانون مذکور تصرفات متقاضیان تایید ومقرر 
گردیده اسناد مالکیت بنام متقاضیان صادر گردد لذا دراجرای قانون آئین نامه مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی تا چنانچه 
مالکین یا اشخاص دیگری نسبت به آرای مذکور اعتراض داشته باشند میتوانند اعتراض خود را از تاریخ انتشار نوبت اول آگهی تا 
دوماه به اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان ابهر تسلیم نمایند و معترضین می بایست ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به 
مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذی صلاح قضایی تقدیم وگواهی عملیات ثبتی بارعایت مقررات ادامه خواهد یافت وصدور 

سند مالکیت مانع مراجعه متضرربه دادگاه نخواهد بود.
1-برابر رای شماره140360327002040642مورخ 1403/12/10 کلاسه 398۵-1402 متقاضی رجب  محمدی ها فرزند حجت 
اله به شماره شناسنامه 12۵7 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۵993/۵0 مترمربع از پلاک 1914 فرعی از 1اصلی 
واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی* 2-برابر رای شماره140360327002040640 
مورخه 1403/12/10 کلاسه 3989-1402 متقاضی خانم بهجت محمدی ها فرزند قدرت اله به شماره شناسنامه 13811 صادره 
از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 3000/96 مترمربع از پلاک 1914 فرعی از 1اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان 
)ابهر( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی* 3-برابر رای شماره140360327002040639 مورخه 1403/12/10 کلاسه 
3988-1402 متقاضی خانم مهسا محمدی ها فرزند رجب به شماره شناسنامه 44003۵3370 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه 
باغ به مساحت 2314/70 مترمربع از پلاک 1914 فرعی از 1اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر( خریداری از مالک رسمی 
کلیه مالکین مشاعی* 4-برابر رای شماره140360327002040641 مورخه1403/12/10 کلاسه 3986-1402 متقاضی آقای 
سهیل محمدی ها فرزند رجب به شماره شناسنامه 4400378160 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 2326/2۵ 
مترمربع از پلاک 1914 فرعی از 1اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی* ۵-برابر 
رای شماره140360327002040638 مورخه 1403/12/10 کلاسه 3987-1403 متقاضی آقای صابر محمدی ها فرزند رجب به 
شماره شناسنامه 4400179613 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 2300/32 مترمربع از پلاک 1914 فرعی از 

1اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی
تاریخ انتشار اول 1404/02/09* تاریخ انتشار دوم 1404/02/24
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 برابر رای شماره 140360327009002843 و رای اصلاحی شماره 140460327009000214 هیات اول/دوم موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای/خانم علیرضا یارقلی فرزند آصف بشماره شناسنامه 6۵64 صادره از در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی 
به مساحت 33917/87 متر مربع از پلاک شماره 9۵ اصلی واقع در زنجان بخش 3 حوزه ثبت ملک خرمدره خریداری از مالک 
رسمی)خودش و سایر مالکین مشاعی( محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/09* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/24

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره 140360327002041947 مورخ 
1403/12/18 به کلاسه شماره 3130-1403 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم فهیمه داودی فرزند رجبعلی 
بشماره شناسنامه 2688 صادره از ابهر در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 12012/46متر مربع پلاک 1 فرعی از 121 
اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان)اراضی شریف آباد( خریداری از مالک رسمی)علیرضا و اسداله و رجبعلی همگی داودی و عزیزاله 
میر چراغی( محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 

است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار اول 1404/02/09* تاریخ انتشار دوم 1404/02/24

ناصر کلانتری رئیس ثبت اسناد و املاک

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

ناصر کلانتری رئیس ثبت اسناد و املاک

ناصر کلانتری رئیس ثبت اسناد و املاک

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای صادره هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
ایجرود به شرح ذیل مالکیت معصومه شاهمرادی فرزند قربانعلی به شماره ملی 42819۵139 نسبت به ششدانگ خریداری به صورت مبایعه 
نامه عادی در 1 قطعه باغچه به شرح ذیل محرز گردیده. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.

بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.ششدانگ یک قطعه باغچه به 
مساحت 127/48 متر مربع به پلاک فرعی 716 از 32 اصلی بخش ۵ زنجان واقع در یدی بلاغ برابر رای شماره 140360327004000200 

مورخه 1404/01/23 تاریخ انتشار نویت اول:1404/02/09
 تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/24

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره140360327002031100 مورخه 
1403/09/22 ورای اصلاحی 42699- 1403 مورخه 1403/12/26 کلاسه 1470-1403 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی 
آقای منوچهر حاجی خانی فرزند منصور به شماره شناسنامه ۵247 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 
1766/74 مترمربع 1۵87 فرعی از 1اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر زمین های ساسکین( خریداری از مالک رسمی 
خودمتقاضی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.

تاریخ انتشار اول 1404/02/09* تاریخ انتشار دوم 1404/02/24

علی غلامی رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان ایجرود 

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 



۵۵روز��چهار  شنبه   ۲۴   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۵۰

به گزارش مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، طبق مصوبه 
هیات وزیران موضوع اصلاح تغییر ساعت رسمی کشور و به منظور مدیریت بهینه 
مصرف انرژی و کاهش ناترازی موجود، معاونت برنامه ریزی و توسعه منابع در خصوص 
ساعت آغاز کار ادارات آموزش و پرورش و مدارس و امتحانات اطلاعیه ای صادر کرد 

که به شرح ذیل است؛ 
۱(ساعت آغاز کار اداری از۶:۰۰ صبح الی ۱۳:۰۰ خواهد بود و در صورت نیاز کسری 
ساعت موظف همکاران بر اساس مفاد آیین نامه دورکاری کار در خانه موضوع تصمیم 

نامه شماره  7۶4۸۱/ 4472۶مورخ 7 تیرماه ۱۳۸9 می باشد.
2(ساعت کار مدارس اعم از نوبت اول و دوم از ساعت۶ صبح الی۱۳خواهد بود.

الف( در مدارس یک نوبته امکان حضور دانش آموزان از ساعت ۶ صبح الی۱۳فراهم و 
برنامه ریزی آن بر عهده مدرسه خواهد بود.

ب( مدارس دو نوبت نوبت اول از ساعت ۶ صبح الی 9:۳۰ و نوبت دوم )بعدازظهر( از 
۱۰ صبح تا ۱۳:۳۰ فعالیت خواهند داشت.
۳( ساعت برگزاری امتحانات دوره متوسطه:

تاریخ 2۸  از  یازدهم و دوازدهم  پایه های  نهایی دانش آموزان  امتحانات  الف( تمام 
اردیبهشت ۱4۰4 الی 22 خرداد ۱4۰4و تمام آزمون ها در نوبت صبح و فاصله زمانی 
اعلام شده توسط مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش برگزار 

خواهد شد .
ب( امتحان پایه دهم به صورت داخلی و سه درس پایه نهم به صورت هماهنگ در 

نوبت صبح برگزار می گردد.
 تذکر ۱ : تمام امتحانات مذکور در فاصله زمانی ۶ صبح الی ۱۳ برگزار خواهد شد.

 تذکر 2 : برنامه ریزی لازم از طریق مرکز سنجش اعمال و اعلام می شود.
 4( همه مدارس موظفند شرایط حضور دانش آموزان را از ساعت ۶ صبح فراهم نموده 

به نحوی که ورودی مدارس قبل از ساعت ۶ صبح باز بوده و با حضور مدیر، معاونین و 
سایر عوامل اجرایی مدرسه ورود دانش آموزان تسهیل گردد.

۵( دمای ساختمان ها و مدارس حداقل در دمای 2۵ درجه سانتی گراد تنظیم گردد 
و سیستم سرمایش همه مدارس و ساختمان ها از ساعت ۱۳ الی ۶ صبح روز بعد 

خاموش گردد. در پایان انتظار دارد با توجه به مصوبه هیات محترم وزیران، ادارات 
ونهادهای دولتی و غیر دولتی با والدین دانش آموزان نهایت همراهی و همکاری رابا 
استفاده از ظرفیت حضور شناور در فاصله ساعت۶ صبح الی۱۳ معمول و در امر تعلیم 

و تربیت دانش آموزان عزیز تسهیل نمایند.

تغییر ساعت آموزشی مدارس و امتحانات دانش آموزان اعلام شد:

6 صبح تا ۱۳ ظهر!
معاونت برنامه ریزی و توسعه منابع در خصوص ساعت آغاز کار ادارات، مدارس و امتحانات دانش آموزان، اطلاعیه ای صادر کرد

ایرنا/ شورای عالی آموزش و پرورش اعلام کرد براساس مصوبه ۱۰۱2 شورا، زنگ 
پاسداشت »زبان فارسی«روز چهارشنبه 24 اردیبهشت و به مناسبت بزرگداشت حکیم 

ابوالقاسم فردوسی در مدارس سراسر کشور نواخته شد.
این شورا به پیشنهاد فرهنگستان زبان و ادبیات فارسی، نواختن زنگ »زبان فارسی« 
در 2۵ اردیبهشت همزمان با سالروز تولد حکیم ابوالقاسم فردوسی در مدارس سراسر 
کشور را تصویب کرده است. بر همین اساس، با توجه به اینکه امسال 2۵ اردیبهشت 
ماه روز پنجشنبه و تعطیلی مدارس است، مقرر شد زنگ زبان فارسی امروز در مداس 
سراسر کشور نواخته شود. 2۵ اردیبهشت روز بزرگداشت حکیم ابوالقاسم فردوسی 

خالق شاهنامه و بزرگ ترین حماسه سرای پارسی و ایران زمین است.
حکیم ابوالقاسم حسن پور علی توسی )طوسی( نامور به فردوسی )۳۱9 تا ۳97 هجری 
خورشیدی( در دامنه توس خراسان دیده به جهان گشود و در همان منطقه نیز دارفانی 
را وداع گفت و به خاک سپرده شد. وی چکامه سرا و رزم نامه سرایی ایرانی بود که 

شاهنامه را از نوشتار به سروده درآورد.
2۵ اردیبهشت در تقویم ایرانی به عنوان روز بزرگداشت حکیم فردوسی نام گذاری 

شده است.

دروس  فرهنگیان،  دانشگاه  جدید  دوره های  گفت:  کشوری  نمونه  معلم  ایسکانیوز/ 
کاربردی و علمی کافی نیستند. اگر محتوا باید به درستی بازنگری و اصلاح شود.

اکرم بیات معلم نمونه کشوری درباره نخستین چالش ها در مسیر معلم نمونه شدن 
گفت: در ابتدا با توجه به ناشناخته بودن فرآیند شرکت در این طرح، دغدغه هایی 
داشتم اما با همکاری خوب استان، این نگرانی ها به سرعت برطرف شد و فرآیند به 

شکلی عالی پیش رفت.
بیات در ادامه به تجربه خود در فرآیند تدریس و ارزیابی کشوری اشاره کرده و توضیح 
داد: استفاده از ابزارهای کمک آموزشی و حضور افراد انگیزشی در کلاس با چالش هایی 
همراه بود. مثلًا اجازه ورود مهمان به کلاس داده نمی شد. برای جبران این موضوع، 
فیلمی از تدریس در کلاس واقعی خودم تهیه کردم و به عنوان تیزر در ارزیابی کشوری 

نمایش داده شد.
او مهم ترین عامل موفقیت خود را توکل به خدا، توسل به اهل بیت، پشتکار شخصی و 
همراهی سه ضلع اصلی مثلث آموزشی دانش آموز، اولیا و همکاران دانست و افزود: در 
همه این سال ها، سعی کرده ام با عشق و اعتقاد کار کنم. این عشق و همدلی بزرگ ترین 

سرمایه من بوده است.
بیات با اشاره به اهمیت مقطع ابتدایی در دوران تحصیلی دانش آموزان گفت: دانش آموز 
در این مقطع، از خانه اول وارد خانه دوم یعنی مدرسه می شود. معلم ابتدایی باید مانند 
والدین برای کودک، منبعی از محبت، اعتماد و امنیت باشد. نقش عاطفی معلم در این 
سال ها کلیدی است و اگر درست ایفا شود، یادگیری به  درستی و با ماندگاری بالا اتفاق 
می افتد. برخی دروس در مقطع ابتدایی مازاد و غیرکاربردی اند. آموزش ها باید مطابق 
فرمایشات مقام معظم رهبری، کاربردی، مفید و متناسب با نیاز روز دانش آموزان باشد.

وی در ادامه درباره کمبود نیروی کارآمد توضیح داد: ما معلم زیاد داریم، اما معلم خوب 
کم است. بسیاری از همکاران، تمایلی به تغییر روش ها و به روزرسانی خود ندارند. این 
در حالی است که فناوری، آموزش را دگرگون کرده و معلم باید متناسب با تحولات، 

خود را ارتقا دهد.
بیات با اشاره به تجربه خود در دوره تربیت معلم تصریح می کند: من دانش آموخته 
دوره تربیت معلم هستم، اما در دوره های جدید دانشگاه فرهنگیان، دروس کاربردی 
و علمی کافی نیستند. اگر محتوا به درستی بازنگری و اصلاح شود، حتی می توان 
دوره تربیت معلم را به دو سال کاهش داد، به شرط آنکه آموزش ها عملی، عمیق و 

مأموریت محور باشد.
وی درباره طرح رتبه بندی معلمان نیز گفت: طرح رتبه بندی با نواقصی اجرا شد. به رغم 
داشتن مدرک کارشناسی ارشد و سابقه بالا، رتبه ای پایین تر از انتظارم دریافت کردم. 

امیدوارم این اشکالات با بازنگری مسئولان برطرف شود.
بیات در پایان، تاکید کرد: اگر به معلمی به عنوان شغل نگاه کنیم، حقوق فعلی آن 
ناچیز است اما کسی که عاشق این راه باشد، با توکل بر خدا و اخلاص، برکت را در کار 
خود می بیند. معلمی شغل نیست؛ معلمی عشق است، تعهد است، تربیت انسان است.

برنا/  وزیر آموزش و پرورش گفت: هیچ دانش آموزی در روز امتحان نباید از حضور 
در جلسه آزمون محروم شود ولو اینکه کارت آزمون و یا کارت شناسایی به همراه 

نداشته باشد.
عالی  ماه در نشست ستاد  اردیبهشت  پرورش 22  و  آموزش  وزیر  علیرضا کاظمی 
برگزاری آزمون ها که به صورت برخط با مدیران آموزش و پرورش سراسر کشور در 
سالن جلسات آن وزارتخانه برگزار شد بر اهمیت برگزاری سالم، آرام و بدون تنش 
امتحانات نهایی تاکید کرد و گفت: یک میلیون و ۵۳۰ هزار دانش آموز در سراسر کشور 
در این آزمون ها شرکت می کنند که تاثیر قطعی در نتایج کنکور دارد. بنابراین ضروری 

است که با آرامش کامل، شرایط مطلوب و بدور از هرگونه التهابی را فراهم آوریم.
به گزارش مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، وی با اشاره 
بر این که موضوع امتحانات از مهم ترین مسایل و اولویت های وزارت آموزش و پرورش 
است، حراست و حفاظت از آزمون ها را مهم دانست و گفت: اهمیت آزمون ها به قدری 
است که از شورای عالی امنیت ملی گرفته تا دولت در این حوزه ورود می کنند. وزیر 
آموزش و پرورش با بیان این که مدیران کل استان ها جهت تبیین موضوعات مرتبط با 
امتحانات با رسانه ها گفتگو کنند، تصریح کرد: ضرورت دارد با روسای آموزش و پرورش 
مناطق و نواحی نیز نشست هایی جهت هماهنگی و اهمیت موضوع امتحانات برگزار 
شود. وی بر ضرورت هماهنگی و آماده سازی شورای آموزش و پرورش و تامین استان 
تاکید کرد و گفت: مدیران باید در خصوص عدم قطعی برق حوزه های آزمون و  ارتباط 

پایدار اینترنت توجه ویژه داشته باشند وتمهیدات لازم را اتخاذ کنند.
 کاظمی خاطرنشان کرد: هیچ دانش آموزی در روز امتحان نباید از حضور در جلسه 
آزمون محروم شود ولو اینکه کارت آزمون و یا کارت شناسایی به همراه نداشته باشد.

وی همچنین بر جدی گرفتن نظارت داخلی، تقویت شبکه اجرایی و نظارتی آزمون ها، 
نظارت بر چاپ و تکثیر به موقع سوالات، تامین تجهیزات مورد نیاز جهت برگزاری 

امتحانات تاکید کرد.

زنگ »زبان فارسی« در مدارس نواخته شد

مشکلات آموزش و پرورش از زبان معلمان نمونه

هیچ دانش آموز فاقد کارت امتحان نهایی
 از شرکت در امتحان محروم نخواهد شد

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

با اشاره به اهمیت تمرکز بر مهارت های زندگی در  ابتدایی  ویستا/ معاون آموزش 
کنار آموزش رسمی، گفت: شما معلمان فراتر از الفبای نوشتن، الفبای زیستن را به 

دانش آموزان می آموزید. آموزش را از کتاب ها به مرزهای انسانیت پیوند می زنید.
نخستین جشنواره ملی تولیدات نرم افزاری و دست ساخته های ارزیابی و مداخله در 
حوزه اختلالات یادگیری ویژه و دیرآموز با حضور رضوان حکیم زاده معاون آموزش 
ابتدایی وزارت آموزش و پرورش و سالار قاسمی رئیس سازمان استثنایی کشور؛ در 

استان مازندران برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی معاونت آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش، حکیم زاده 
در این رویداد با تبریک هفته معلم و قدردانی از تلاش های معلمان، به ویژه معلمان 
فعال در حوزه آموزش کودکان با نیازهای ویژه، گفت: معلمان این حوزه، معماران 
فرصت های برابر یادگیری هستند که با عشق، صبر و ایثار پنهان، نقش مهمی در تحقق 

عدالت آموزشی ایفا می کنند.
وی با اشاره به اهمیت تمرکز بر مهارت های زندگی در کنار آموزش رسمی، تأکید 
کرد: شما معلمان فراتر از الفبای نوشتن، الفبای زیستن را به دانش آموزان می آموزید. 

آموزش را از کتاب ها به مرزهای انسانیت پیوند می زنید.
معاون آموزش ابتدایی همچنین از هم زمانی امضای تفاهم نامه همکاری در این جشنواره 
با آغاز به کار دولت جدید ابراز خرسندی کرد و افزود: دکتر پزشکیان، رئیس جمهور 
محترم، آموزش و پرورش را اولویت اول کشور می دانند و این باور را نه فقط در کلام، 

بلکه در عمل ثابت کرده اند.
وی ادامه داد: نسل امروز، بومیان عصر دیجیتال و هوش مصنوعی هستند و روش های 
سنتی آموزش دیگر پاسخ گو نیست. نیازمند تحول در رویکردها و روش ها هستیم؛ 
رویکردی مبتنی بر عدالت آموزشی و طراحی محیط های یادگیری مؤثر برای همه 

کودکان، به ویژه کودکان با نیازهای ویژه.
از اداره کل آموزش و پرورش استثنایی  ابتدایی وزارت ضمن تشکر  معاون آموزش 
استان مازندران و سایر برگزارکنندگان جشنواره، از آمادگی وزارت آموزش و پرورش 
برای حمایت و گسترش چنین اقدامات ارزشمندی خبر داد و افزود: تخصص همکاران 
ما در آموزش و پرورش استثنایی سرمایه ای بی بدیل است که باید از آن بیاموزیم و در 

توسعه برنامه های ملی بهره ببریم.
وی در پایان خطاب به معلمان حوزه کودکان با نیازهای ویژه گفت: شما در خدمت 
تربیت فرشتگان زمینی، کودکان با نیازهای ویژه هستید و با تلاش های خاموش و 
شبانه روزی، ناتوانی را به توانمندی، ترس را به اعتماد و تردید را به خودباوری تبدیل 
می کنید. همه ما مدیون شما هستیم و از این که سخاوتمندانه با صرف وقت بسیار و 

دغدغه و دلسوزی و تعهد بالا به کودکان می بخشید؛ سپاسگزاریم.

ایسنا/ سخنگوی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه ساعت کار اداری نهادهای 
دولتی عوض شده بنابراین ساعت فعالیت مدارس نیز تغییر کرد، گفت: سرویس های 
مدارس نیز با این برنامه هماهنگ خواهند بود و زمان جابجایی دانش آموزان اندکی 

تغییر می کند.
علی فرهادی با بیان اینکه طبق مصوبه ۱7 اردیبهشت هیئت دولت، ادارات آموزش و 
پرورش همزمان با سایر ادارات دولتی فعالیت خود را از همان تاریخ آغاز کرده اند گفت: 
لازم بود برای مدارس هماهنگی داخلی انجام شود تا حداقل زحمت را برای خانواده ها 

داشته باشیم و حداکثر کاهش مصرف انرژی صورت گیرد.
وی با بیان اینکه کل این تغییرات در راستای کاهش مصرف انرژی و جلوگیری از 

ناترازی انرژی است افزود: از فردا صبح همه مدارس هماهنگ شده که بتوانند از ساعت 
۶ صبح پذیرای ورود دانش آموزان باشند به ویژه برای آن دسته از والدینی که شاغل 
در ادارات دولتی و غیردولتی هستند و باید ساعت ۶ در محل کار حضور داشته باشند.

سخنگوی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه در مدارسی که شیفت صبح هستند از 
ساعت ۶ صبح الی ۱۳ با هماهنگی مدیر مدرسه و اولیا زمان آموزش مدیریت خواهد 
شد ادامه داد: برنامه ریزی داخلی بر عهده مدیر است و از ساعت ۶ هم امکان حضور و 

استقرار دانش آموزان وجود دارد.
فرهادی با بیان اینکه در مدارس دو نوبته اینگونه برنامه ریزی شده که از ساعت ۶ 
صبح الی 9:۳۰ صبح شیفت صبح یا همان قبل از ظهر زمان آموزش سپری شود و از 

ساعت ۱۰ تا ۱۳ هم شیفت بعد از ظهر برگزار شود گفت: با توجه به اینکه تقریباً زمان 
آموزش مدارس ابتدایی در پایان این هفته به پایان می رسد، خیلی دغدغه وجود ندارد، 
چنانچه در مدارس ابتدایی مسئله وجود داشته باشد و زمانی برای آموزش لازم باشد 

در این هفته انجام میشود.
سخنگوی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه از روز 2۸ اردیبهشت کلیه امتحانات 
نهایی در متوسطه دوم در فاصله ساعت ۶ صبح الی ۱۳ ظهر برای مدارس شیفت صبح 
و شیفت بعد از ظهر برگزار می شود ادامه داد: از طرف مرکز سنجش وزارت آموزش و 
پرورش هماهنگ شده که انشالله این امر صورت بگیرد و ساعت ۱۳ به بعد تاسیسات 

سرمایشی مدارس به جهت کاهش مصرف انرژی خاموش شود.

معلمان باید فراتر از الفبای نوشتن، الفبای زیستن را به دانش آموزان بیاموزند

ساعت فعالیت مدارس و جابجایی دانش آموزان توسط سرویس های مدارس تغییر کرد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
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هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد  برابر آرا صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای 
فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع 
عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته 
باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای 
اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد. 1-برابررای شماره140360327002036022  مدت مذکور و عدم وصول 
مورخه 1403/11/03 کلاسه 3777-1403 متقاضی آقای فریدون آقا محمدی فرزند ابوالحسن به شماره شناسنامه 14479 صادره 
از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 278/97 مترمربع از پلاک 1902 فرعی از 122 اصلی واقع ابهر بخش سه 
زنجان )اراضی شناط( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی* 2-برابر رای شماره140360327002038181 مورخه 1403/11/18 
کلاسه 3776-1403 متقاضی آقای فریدون آقا محمدی فرزند ابوالحسن به شماره شناسنامه 14479 صادره از ابهردرششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 368/32 مترمربع از پلاک 1902 فرعی از 122 اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان )اراضی شناط( خریداری 

از مالک رسمی خودمتقاضی* تاریخ انتشار اول 1404/02/09* تاریخ انتشار دوم 1404/02/24

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی چون بموجب آرای ذیل صادره از هیات قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد 
سندرسمی اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان ابهر و به استناد ماده 3قانون مذکور تصرفات متقاضیان تایید ومقرر گردیده اسناد مالکیت بنام 
متقاضیان صادر گردد لذا دراجرای قانون آئین نامه مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی تا چنانچه مالکین یا اشخاص دیگری نسبت به آرای 
مذکور اعتراض داشته باشند میتوانند اعتراض خود را از تاریخ انتشار نوبت اول آگهی تا دوماه به اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان ابهر تسلیم 
نمایند و معترضین می بایست ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذی صلاح قضایی تقدیم 
وگواهی مشعربر تسلیم دادخواست را به اداره ثبت اسنادواملاک ارائه نمایند بدیهی است در صورت عدم وصول اعتراض طبق در موعد مقرر و یا 

عدم تحویل گواهی عملیات ثبتی با رعایت مقررات ادامه می یابد و صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرربه دادگاه نخواهد بود.
1-برابر رای شماره1403603270020036997مورخ 1403/11/10 کلاسه 3302-1403 متقاضی آقای مظاهر افشاری فرزند ضیغم به شماره 
شناسنامه 1396 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 2۵1/9 مترمربع از پلاک 121 اصلی واقع در ابهر بخش سه 

زنجان )ابهر شریف آباد زمین های جنب دانشگاه علمی کاربردی سابق(
2-برابر رای شماره140360327002036996 مورخه 11/10 /1403 کلاسه 3304-1403 متقاضی آقای مظاهر افشاری فرزند ضیغم به 
شماره شناسنامه 1396 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 2۵1/4 مترمربع از پلاک 121 اصلی واقع در ابهر بخش 

سه زنجان )شریف آباد زمین های جنب دانشگاه علمی کاربردی سابق(
3-برابر رای شماره140360327002036998 مورخه 11/10 /1403 کلاسه 330۵ – 1403 متقاضی آقای مظاهر افشاری فرزند ضیغم به 
شماره شناسنامه 1396 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 2۵2/10 مترمربع از پلاک 121 اصلی واقع در ابهر بخش 

سه زنجان )شریف آباد زمین های جنب دانشگاه علمی کاربردی سابق(
تاریخ انتشار اول 1404/02/09* تاریخ انتشار دوم 1404/02/24 سعید بهرامی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
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برابر رای شماره140360327009007783 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم منیره کریم خانی فرزند یداله 
بشماره شناسنامه 724 صادره از زنجان در ششدانگ اعیانی بانضمام 13۵1 سهم از 13۵8 سهم عرصه یک قطعه باغ به مساحت 
۵2۵9 متر مربع مفروز و مجزا شده از پلاک 41 اصلی که 7 سهم عرصه آن موقوفه می باشد واقع در زنجان بخش حوزه ثبت ملک 
خرمدره خریداری از مالک رسمی)علیقلی امامی و گرجی جعفری( محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/09*  تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/24

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره140360327002041948 مورخه 1403/12/18 کلاسه 32۵3-

1403 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر 
تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای میثم محبی فرزند عبداله به شماره شناسنامه 4400040127 صادره از صایین قلعه در ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی به مساحت 13۵8/۵3 مترمربع از پلاک ۵01 فرعی از 69اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )صایین قلعه خ شهید حاجی 
حسینی مزارع معروف به بتوک( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت 
به فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.)مساحت 40 مترمربع در حریم کمی قرار دارد( * تاریخ انتشار اول 1404/02/09
تاریخ انتشار دوم 1404/02/24

ناصر کلانتری رئیس ثبت اسناد و املاک

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر آرا صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده است لذا به 
منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی 
داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
1-برابر رای شماره140360327002040039مورخ 1403/12/04 کلاسه 1990-1403 متقاضی آقای علی اله کرمی فرزند حجت اله 
به شماره شناسنامه 329 صادره از در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 6798/34 مترمربع از پلاک باقیمانده 1949فرعی از 122 اصلی 
واقع در ابهر بخش سه زنجان )اراضی شناط( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی* 2-برابر رای شماره140360327002040038 
مورخه 1403/12/04 کلاسه 1992-1403 متقاضی آقای علی اله کرمی فرزند حجت اله به شماره شناسنامه 329 صادره از تاکستان در 
ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۵729/7۵ مترمربع از پلاک باقیمانده 1949فرعی از 122 اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )اراضی 
شناط( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی* 3-برابر رای شماره140360327002040017 مورخه 1403/12/04 کلاسه 
1993-1403 متقاضی آقای علی اله کرمی فرزند حجت اله صادره از تاکستان در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 16۵0/46 مترمربع 

از پلاک باقیمانده 1949فرعی از 122 اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )اراضی شناط( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی
سعید بهرامی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تاریخ انتشار اول 1404/02/09*  تاریخ انتشار دوم 1404/02/24

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره140360327002040732 مورخه 1403/12/11 کلاسه 119۵-1403 هیات اول/

دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضیان 1-جعفر رضایی فرزند عظیم به شماره شناسنامه 900 صادره از ابهر 2-اعظم نوری فرزند معرفت اله به شماره شناسنامه 306صادره از 
ابهردرششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 96/17 مترمربع 1691 فرعی از 1اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر خیابان 17 شهریور( خریداری 
از مالک رسمی )ابو جعفر معرفی( محرزگردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد. تاریخ انتشار اول 1404/02/09

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تاریخ انتشار دوم 1404/02/24

آموزش



چهار  شنبه  ۲۴  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۵۰ روز�� خانواده۶۶

خبرآنلاین/ یک پژوهشگر حوزه اعتیاد می گوید: گزارشاتی از کشت خشخاش در نقاط 
مختلف کشور داریم و این اتفاق رخ داده؛ ضمن اینکه حدود 4 میلیون نفر مصرف 
کننده موادمخدر در کشور داریم و حداقل نیمی از این افراد مصرف کنندگان مخدر 

تریاک هستند.
طی روزهای اخیر یکی از نمایندگان مجلس، درباره ضرورت کشت تریاک در کشور 

توسط کشاورزان داخلی صحبت هایی را مطرح کرده است.
رضا سپهوند، نماینده مردم خرم آباد در مجلس با اشاره به نیاز درمانی کشور به انواع 
داروها گفته است: سالانه ما از افغانستان برای تولید دارو تریاک وارد می کنیم آن هم 
نامرغوب ، در صورتیکه در کشور ما کشاورزان تولید می کنند بیاییم با نرخ مصوب 

دولتی از کشاورز خریداری کنیم.
او ادامه داده: من خودم تهران هستم سر کوچه من دختر پسرا مواد می کشند. برید 
جلوی آنها را بگیرید نه کشاورزی که بدلیل فشار اقتصادی مجبور است خشخاش 
کشت کند. ما به تریاک نیاز داریم برای تولید دارو ما در مجلس در رابطه با همین 
موضوع کشت خشخاش مصوبه ای بردیم مجلس فعلا در حال بررسی است که کشاورز 

کشت کند دولت با نرخ مصوب برای داروسازی خریداری کند.
سعید صفاتیان تحلیلگر و پژوهشگر اعتیاد، توضیحاتی درباره معایب و مزایای کشت 

مخدر تریاک در کشور بیان کرده است.
صفاتیان می گوید: در هر صورت هر کشوری باید برای ماده مخدر یا روانگردانی که 
بیشتر مورد استفاده معتادان است و مسیر کاهش آسیب آن، برنامه ریزی کند و در 

این قضیه هر کشوری برنامه مختص خود را دارد.
او می گوید: قبل از انقلاب خودمان در کشور تریاک را کشت می کردیم و در این باره 

قانون داشتیم و با وقوع انقلاب آن قانون را حذف کردیم.
این تحلیلگر و پژوهشگر اعتیاد تاکید می کند: در حال حاضر قانون به وزارت بهداشت 
این اجازه را می دهد که برای تولید دارو و انجام کارهای تحقیقاتی بتواند در حوزه 
موادمخدر ورود کرده و کشت برخی از انواع موادمخدر را در حجم مشخص اجرایی 

کند.
از جمله معایب کشت تریاک در کشور شکسته شدن قبح تریاک و مصرف در جامعه 

است.
صفاتیان می گوید: در صورت تصویب قانون کشت دوباره تریاک در کشور، دو بحث 
مطرح است؛ یکی اینکه می خواهیم تریاک را مستقیم به افراد بالای ۶۰ سال بدهیم 
و بحث دیگر اینکه مثل خیلی از کشورهای دیگر دنیا، کشت تریاک را قانونمندسازی 

و پزشکی سازی کنیم و البته این با بحث آزادسازی مصرف موادمخدر فرق می کند. 
او اضافه می کند: در حوزه آزادسازی مصرف موادمخدر، شخص هر جا و هر نقطه 
یا  اما وقتی می گوییم پزشکی سازی  از کوچه و خیابان می تواند مواد مصرف کند 
قانونمندسازی، در اینجا پزشک در مرکز درمان، مقدار مشخصی از مواد را برای مصرف 
روزانه فرد معتاد تعیین می کند و در جایی که پزشک می گوید باید موادمخدر مختص 

خود را مصرف کند.
این تحلیلگر و پژوهشگر اعتیاد تاکید می کند: گزارشاتی از کشت خشخاش در نقاط 
مختلف کشور داریم و این اتفاق رخ داده؛ ضمن اینکه حدود 4 میلیون نفر مصرف 
کننده موادمخدر در کشور داریم و حداقل نیمی از این افراد مصرف کنندگان مخدر 

تریاک هستند.
صفاتیان در ادامه می گوید: برای معتادان در کشور، حدود ۱۰ هزار باب مراکز ترک 
اعتیاد را راه اندازی کردیم، داروهای مخدر را به کشور آورده ایم؛ حدود ۱ میلیون نفر از 
مصرف کنندگان موادمخدر تحت پوشش مراکز فوق هستند، اما هنوز کسانی هم در 
بین معتادان وجود دارند که به دنبال درمان نمی روند و تحت درمان قرار نمی گیرند. 

او اضافه می کند: اگر معتادی نخواهد به دنبال درمان و تحت پوشش مراکز ترک 
اعتیاد برود، باید بین 4 تا ۱۰ میلیون تومان، برای موادمخدر مصرفی خود هزینه کند؛ 
خیلی از معتادان وضعیت مالی خوبی ندارند و از این رو پیشنهاداتی درباره اینکه دولت 

خودش تریاک کشت کند و با قیمت پایین به معتادانی که وضع مالی مناسبی ندارند 
بدهد، مطرح است.

این تحلیلگر و پژوهشگر اعتیاد معتقد است: در صورت کشت تریاک توسط خود دولت 
در کشور، تریاک سالم تری به معتادانی که فقر مالی دارند عرضه می شود؛ به این برنامه  
برنامه کاهش آسیب می گویند که سالهاست در دنیا اتفاق می افتد؛ اصلا آمدن برنامه 
درمان متادون، بوپرنورفین یا شربت تریاک هم بر مبنای برنامه های کاهش آسیب 

بوده است. 
صفاتیان می گوید: در هر کشوری یک دسته از آدمها تمایل به مصرف موادمخدر دارند، 
تحقیقات نشان داده است که در ایران ۱7 درصد مردم میل به مصرف موادمخدر 
دارند. در حال حاضر ۵ درصد این ۱7 درصد مصرف کننده موادمخدر هستند و مابقی 
هنوز به سمت مصرف نرفته اند و باید برای پیشگیری از اعتیاد آن ها برنامه ریزی های 

لازم انجام شود.
او می گوید: اینطور نیست که بگوییم سریعا قانونی را درباره کشت تریاک در کشور 
تصویب و از فردا اجرا کنیم؛ کارشناسان مختلف باید در جلسات متعدد معایب و مزایای 

تصویب چنین قانونی را نقد و بررسی کنند.
این تحلیلگر و پژوهشگر اعتیاد تاکید می کند: از جمله معایب کشت تریاک در کشور 
شکسته شدن قبح تریاک و مصرف در جامعه است و از آنجا که ما سیستم های نظارتی 
قوی در کشور نداریم، با کشت تریاک و در دسترس تر بودن آن با روند فعلی دچار 

مشکل خواهیم شد.
صفاتیان می گوید: این قبیل کارها به یک سری سیاستگذاری های کلان و هماهنگی 
سیستم ها و دستگاه های قضایی، انتظامی، بهداشتی و ستاد مبارزه با موادمخدر احتیاج 

دارد و یک نهاد به تنهایی نمی تواند ورود کند.
در صورت کشت تریاک توسط خود دولت در کشور، تریاک سالم تری به معتادانی 
که فقر مالی دارند عرضه می شود؛ به این برنامه "برنامه کاهش آسیب" می گویند که 

سالهاست در دنیا اتفاق می افتد.
او می گوید: در صورت موافقت با کشت تریاک حتما باید توسط دولت و نهادهای دولتی 
مثل دانشگاه ها، منابع طبیعی یا جهاد کشاورزی با هماهنگی مراکز علمی و دانشگاهی، 
به صورت پایلوت و آزمایشی انجام شود و شخص اصلا نباید در این موضوع ورود کند.

این تحلیلگر و پژوهشگر اعتیاد تاکید می کند: اینکه نماینده مجلس گفته است ما 
برای تولید دارو از افغانستان تریاک وارد می کنیم صحت ندارد؛ تریاک مورد نیاز مراکز 

تولیدات دارویی ما از تریاک کشفیات پلیس مبارزه با موادمخدر تأمین می شود.
صفاتیان می گوید: نیروی انتظامی در سال چند صد تن کشفیات تریاک دارد و در کنار 

اینکه حجم زیادی از تریاک کشف شده از قاچاقچیان را معدوم می کند، بخشی از آن 
را هم برای تولید دارو به شرکت های داروسازی اختصاص می دهد.

آیا این روزها با بیماری ای طرف هستیم که سال ها فکر می کردیم ریشه کن شده است؟ 
صحبت از یک بیماری بسیار مسری ویروسی است که با علایمی چون تب، سرفه و 

بثورات پوستی بروز پیدا می کند.
پونه شیرازی:خبرهای منتشر شده هشدار می دهند که بیماری سرخک دوباره در 

کشور سر بلند کرده و زنگ خطر را برای نظام سلامت کشور به صدا درآورده است.
آمار ابتلا به سرخک در برخی استان ها افزایش یافته و موارد جدید، به ویژه در بین 
کودکان و افراد واکسینه نشده، نگرانی هایی جدی ایجاد کرده است. از سوی دیگر 
ورود اتباع خارجی، کاهش پوشش واکسیناسیون و بی توجهی به علائم اولیه، شرایط 
را پیچیده تر کرده اند. اما آیا سرخک قرار است بحران جدیدی در نظام سلامت ایران 

ایجاد کند؟
فوق  پزشکان  انجمن  مدیره  و عضو هیات  عفونی  فریبا شیروانی، متخصص  دکتر 
تخصص عفونی اطفال در این باره می گوید: برنامه واکسیناسیون در کشور بطور کامل 
انجام می شود و بیش از 9۵ درصد کودکان در کشور ما واکسن سرخک را در ۱2 و 

۱۸ماهگی دریافت می کنند. 
در حال حاضر در استان های سیستان و بلوچستان، کرمان و هرمزگان این واکسن 

بدلیل شیوع بیشتر بیماری در ۶ماهگی هم تزریق می شود.
وی می افزاید: اما عده کمی از افراد همچنان نسبت به این بیماری مصون نیستند و اگر 

با ویروس وحشی بیماری مواجه شوند ممکن است مبتلا شوند. 
موارد ابتلا به سرخک اخیرا در کشور دیده شده ولی بیشتر در شهرهای جنوبی کشور 

دیده شده است.
وی تاکید می کند: ابتدا که مواردی از سرخک وارد شد از اتباع خارجی بود ولی الان ما 
مواردی را هم از سرخک در کشورمان در سنین پایین داریم که هنوز واکسن نزده اند 

و حتی مواردی از ابتلا در سنین بالاتر را داریم.
ولی همه گیری در کشور اتفاق نیفتاده و گزارش وزارت بهداشت هم تایید می کند که 

موارد ابتلا به سرخک در کشور خیلی زیاد نیست و جای نگرانی جدی وجود ندارد.
وی بیان می کند: البته ما در گذشته بیماری سرخک را زیاد نمی دیدیم ولی الان 
مواردی را در کشور شاهد هستیم. اگر مواردی مشکوک به سرخک باشد به مراکز 

خاصی برای تایید بیماری معرفی می شوند. 
مراقبت از این بیماری به این صورت است که در مواجهه با افراد بیمار قرار نگیرید و از 

آن مهم تر واکسیناسیون را حتما انجام دهید.

در ایران ۱۷ درصد مردم میل به مصرف موادمخدر دارند

مدیرکل حفاظت از محیط زیست استان زنجان:
 پدیده گرد و غبار، زنگ خطر

 جدی برای استان زنجان است

در چه صورتی گواهینامه  رانندگی تان
 باطل می شود؟

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

صدای زنجان/  مدیرکل حفاظت از محیط زیست استان زنجان گفت: پدیده گرد و 
غبار، زنگ خطر جدی برای استان است و باید برنامه ریزان و تصمیم گیران استان 

بیش از گذشته به آن توجه کنند.
سید رضا موسوی مشکینی  افزود: در سال ۹۸ سازمان حفاظت محیط زیست بنا 
بر تکلیف قانونی خود مطالعاتی را در خصوص کانون های گرد و غبار انجام داد و بر 

اساس آن، برنامه عملی برای استانها تعریف شد.
وی با بیان اینکه خوشبختانه زنجان تا کنون درگیری طولانی با پدیده گرد و غبار 
آنچنانکه استان های شرقی و مرکزی را گرفتار کرده، نداشته است، اضافه کرد: 
چرای زیاد مراتع، افت سطح سفره های زیر زمینی، استفاده بی رویه از منابع آبی 
و استقرار صنایع آب بر، احتمال تشکیل کانون های گرد و غبار را در استان افزایش 
داده است. مدیر کل محیط زیست استان زنجان ادامه داد: درگیر شدن استان به 
موضوع گرد و غبار چالش بزرگی خواهد بود و به سختی می توان آن را مدیریت 
و حتی رفع کرد. موسوی با بیان اینکه افت سطح سفره های زیر زمینی، کسری 
خیلی زیاد منابع آبی و افزایش دشت های ممنوعه مزید بر علت وقوع گرد و غبار 
شده است، افزود: در صورتی که برای این موضوع فکر اساسی نشود، در آینده 

نزدیک، استان از حیث گرد و غبار با چالش جدی مواجه خواهد شد.
وی با بیان اینکه وقوع پدیده گرد و غبار در ۲۶ فروردین امسال در استان به مرحله 
خطرناک رسیده بود، اظهار داشت:در زمان حاضر در وقوع پدیده گرد و غبار در 
استان، کانون های خارجی دخالت دارد که بسیاری از استان های کشور را درگیر 
کرده است. موسوی با بیان اینکه در نیمه اول سال به دلیل خشکسالی و کمبود 
رطوبت و  همچنین به دلیل جهت وزش بادها انتظار می رود با گرد و غبار خارجی 

مواجه شویم، افزود: امیدواریم این وضعیت با شدت بیشتری رخ ندهد.
وی با یادآوری اینکه استان باید آمادگی داشته باشد تا به کانون های فعال گرد و 
غبار دچار نشود، خاطرنشان کرد: بررسی ها نشان داده است حتی وزش بادهای 
ملایم هم می تواند کانون گرد و غبار را فعال کند و به چالشی برای شهرها و 
روستاهای اطراف خود تبدیل شود که امیدواریم چنین چیزی در استان رخ ندهد.

گیران  تصمیم  از مسئولان،  زنجان  استان  زیست  از محیط  مدیر کل حفاظت 
و سیاستگذاران خواست طوری عمل نکنند که چند سال بعد به بهانه توسعه 

اقتصادی و اشتغالزایی در استان کانون های گرد و غبار داشته باشیم.

مهر/ رئیس مرکز صدور گواهینامه پلیس راهور فراجا با اشاره به اینکه نمرات منفی 
تنها دلیل برای ابطال گواهینامه نیستند، گفت:سه عامل اصلی برای ابطال یا اعمال 

محدودیت بر گواهینامه رانندگی وجود دارد
در دنیایی که هر ثانیه بی احتیاطی پشت فرمان می تواند به بهای از دست رفتن یک 
جان تمام شود، همین مسئله باعث شده تا پلیس راهنمایی و رانندگی، با ابزارهایی 
را زیر ذره بین  رانندگان متخلف  مانند نمرات منفی، به صورت مرحله به مرحله 
بگذارد؛ از تذکر و ضبط موقت گواهینامه گرفته تا مرحله نهایی، یعنی ابطال دائمی.

در همین راستا، پلیس راهور طی فرآیندی مشخص، با رانندگان متخلف برخورد 
می کند. بر اساس مقررات، ثبت نمرات منفی برای رانندگان متخلف در سه مرحله 
انجام می شود. ابتدا با رسیدن نمرات منفی به عدد ۳۰، گواهینامه راننده به مدت 
سه ماه ضبط خواهد شد. اگر پس از این دوره، راننده رفتار خود را اصلاح نکند و 
دوباره تخلفاتی انجام دهد که منجر به ۲۵ نمره منفی دیگر شود، وارد مرحله دوم 
شده و گواهینامه اش این بار به مدت شش ماه ضبط خواهد شد. اما مرحله سوم، 
نقطه پایان رانندگی برای راننده متخلف خواهد بود. در صورت رسیدن مجموع 
نمرات منفی راننده به ۳۰، گواهینامه وی در مرحله نخست به مدت سه ماه ضبط 
می شود. در صورت عدم اصلاح رفتار در مرحله دوم، با دریافت ۲۵ نمره منفی، 
گواهینامه راننده خاطی به مدت شش ماه و در مرحله سوم، با ثبت ۲۰ نمره منفی، 
گواهینامه به صورت دائم ابطال خواهد شد. در صورتی که راننده ای پس از دریافت 
نمره منفی، به مدت شش ماه هیچ گونه تخلفی مرتکب نشود، تمامی نمرات منفی از 
سابقه او پاک خواهد شد. اما نمرات منفی تنها دلیل برای ابطال گواهینامه نیستند. 
سرهنگ آرش امیری، رئیس مرکز صدور گواهینامه پلیس راهور فراجا نیز در 
گفتگو با خبرنگار مهر اعلام کرد: سه عامل اصلی برای ابطال یا اعمال محدودیت بر 
گواهینامه رانندگی وجود دارد؛ نخست دستور مقام قضائی، دوم رانندگی در حالت 
مستی یا پس از مصرف مواد مخدر و روان گردان، و سوم ارتکاب تخلفات مشمول 
ماده ۷ قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی. وی با اشاره به مفاد ماده ۷ گفت: این 
ماده شامل ۲۰ بند است که هریک محرومیت زمانی خاصی دارند. برای مثال، 
بند یک سه ماه، بند دو شش ماه و بند سه یک سال محرومیت به همراه ابطال 
گواهینامه را در پی دارد. در صورت اعمال بند سوم، گواهینامه فرد باطل شده و یک 
درجه تنزل پیدا می کند؛ به طوری که اگر راننده ای دارای گواهینامه پایه یک باشد، 
به پایه دو تنزل می یابد. در مورد موتورسیکلت نیز تنها همان گواهینامه از او سلب 

می شود، اما محرومیت کامل از رانندگی رخ نمی دهد.

ویستا/ عضو هیئت علمی دانشکده حقوق و علوم سیاسی دانشگاه علامه طباطبایی 
گفت: به نظر می رسد از هر زاویه ای که شأن حرفه ای وکالت را بررسی کنیم، »وکیل  
بلاگری« در تعارض با آن است و می تواند وکیل را حتی در مسیر تخلف یا جرم قرار 

دهد.
»بهزاد رضوی فرد« عضو هیئت علمی دانشکده حقوق و علوم سیاسی دانشگاه علامه 
طباطبایی و استاد دانشگاه استراسبورگ فرانسه در گفت وگو با خبرنگار ایلنا درباره 
پدیده »وکیل بلاگری« گفت: باید گفت اساساً وکیل بلاگری به چه معناست؟ در 
حال حاضر، در بسیاری از حرفه ها و مشاغل برای تبلیغ و جذب مشتری و افزایش 
درآمد، استفاده از بلاگرها باب شده و مرسوم گردیده است. در این میان، وکیل بلاگری 
نیز اصطلاح جدیدی است که مطرح شده است، به این معنا که برخی از وکلا وارد 
فعالیت های بلاگری شده اند. بنابراین وکیل بلاگرها افرادی هستند که احتمالاً برای 

جذب موکل از این شیوه به عنوان روش تبلیغی استفاده می کنند. 
رضوی فرد عنوان کرد: حال باید دید آیا این فعالیت جرم است؟ پاسخ به این سؤال 
نیازمند آن است که بررسی کنیم که آیا وکیل بلاگری بر اساس قوانین و مقررات 
موجود، جرم یا تخلف محسوب می شود یا خیر؟ به طور کلی پاسخ می تواند منفی 
باشد. یعنی می توان گفت که این رفتار، جرم یا تخلف نیست، مگر تحت شرایطی 
خاص که اگر آن شرایط نقض شوند، این گونه اقدامات و رفتارها برای تبلیغ شغل و 
حرفه و جذب موکل می توانند تخلف محسوب شوند یا حتی وارد حیطه ی رفتارهای 

مجرمانه قرار گیرد. 
او با بیان این که در چه مواردی فعالیت وکیل بلاگر ها می تواند جرم باشد، افزود: در 
این راستا باید مجموعه مقرراتی که در ارتباط با وکلا وجود را بررسی کرد. در بررسی 
این مقررات می بینیم که در هیچ یک مستقیماً به جرم بودن بلاگری وکلا اشاره نشده 
است و این امر طبیعی است. زیرا بلاگری اساساً پدیده ای نوظهور است که در سال های 
اخیر رواج یافته و به دنبال آن »وکیل بلاگر« نیز یک پدیده جدیدی است که به شأن 

حرفه ای وکالت مرتبط می شود. 
وکیل بلاگری به طور عرفی با شأن وکالت در تضاد است؟

او اضافه کرد: بنابراین این مسئله مطرح می شود که آیا شأن حرفه ای وکیل ایجاب 
می کند که او در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی اقدام به تبلیغات کند؟ به طور 
مثال جلوی سردر دادگاه فیلم بگیرد، یا با موکلش عکس بگیرد، تأییدیه از او بگیرد 
و این ها را در فضای مجازی منتشر کند. همچنین آیا موارد جرم یا تخلف است و چه 
ایراداتی دارد؟ اولین نکته ای که مطرح می شود شأن وکالت و حرفه ی وکیل است. به 
نظر می رسد از هر زاویه ای که شأن حرفه ای وکالت را بررسی کنیم، این نوع اقدامات در 

تعارض با آن است و می تواند وکیل را حتی در مسیر تخلف یا جرم قرار دهد. 
عضو هیئت علمی دانشگاه علامه طباطبایی تصریح کرد: شاید به طور مستقیم در 
مقررات به این موارد اشاره نشده باشد، اما در چند بخش از این قوانین در خصوص 
شأن وکیل صحبت شده است. برای مثال، ماده ی ۸۰ آیین نامه  لایحه  قانونی استقلال 
کانون وکلای دادگستری عنوان می کند: »در موارد ذیل، متخلف به مجازات انتظامی 
درجه چهار محکوم می شود. یکی از این موارد آن است که شخص به کار دیگری 
اشتغال یابد که منافی با شئون وکالت است و با تذکر کانون همچنان به آن شغل 
ادامه دهد، یا اعمال و رفتاری مرتکب شود که منافی شئون وکالت است.« از این بند 
می توان تفسیر کرد که اگر وکیل بلاگری به طور عرفی با شأن وکالت در تضاد باشد، 

که به نظر می رسد چنین است، این اقدام می تواند مشمول این بند شود و در واقع 
کاری برخلاف شأن وکالت باشد. 

وکیل بلاگری جرم نیست، اما رفتاری خلاف شئون است
وی ادامه داد: همچنین در تبصره ی ماده ی ۱24 آیین نامه ی لایحه ی قانونی استقلال 
کانون وکلای دادگستری نیز آمده است که »رفتار خلاف شئون وکالت« عبارت است 
از فعل یا ترک فعلی که مطابق قانون جرم بوده و یا موجب وهن جامعه وکالت و یا 
مغایر عرف مسلم آن باشد به نحوی که اغلب وکلا آن را مذموم بدانند. بنابراین، در این 
ماده نیز درباره  رفتار خلاف شئون صحبت شده است. حال باید دید آیا وکیل بلاگری 
فی نفسه جرم است؟ باید گفت؛ خیر، ولی رفتاری خلاف شئون است. پس اگر نتوانیم 
به او بگوییم که مرتکب جرم شده ای، اما می توانیم بگوییم که مرتکب رفتاری خلاف 
شئون شده ای و دادسرای کانون یا مرکز وکلا می توانند او را از این حیث که یک رفتار 

خلاف شئون انجام داده است به عنوان متخلف تحت پیگرد قرار دهند. 
وکیل بلاگر ممکن است حریم خصوصی موکلش را زیر سؤال ببرد

رضوی فرد تصریح کرد: نکته دیگر این است که علاوه بر مستندات و مقرراتی که ذکر 
شد، در مجموعه قوانین پراکنده ای که در نظام حقوقی ما وجود دارد نیز ممکن است 
رفتار وکیل بلاگر مشمول برخی از مقررات گردد. به عنوان مثال، بر اساس قانون جرایم 
رایانه ای مصوب ۱۳۸۸، رفتار وکیل بلاگر ممکن است مشمول انتشار محتوای خلاف 
عفت عمومی گردد )ماده ی 4(، یا ممکن است منجر به نشر اکاذیب و تشویش اذهان 
عمومی شود )ماده  ۱۸(، همچنین منجر به نقض حریم خصوصی دیگران گردد )ماده ی 
۱7(، به این صورت که مثلاً وکیل موکل خود را در کنار دادگاه بیاورد، صحنه ای 
تبلیغاتی درست کند و اعلام کند که رأی مطلوبی گرفته است، که این امر ممکن است 
حریم خصوصی موکلش را زیر سؤال ببرد. این یکی از مواردی است که ممکن است 

وکیل بلاگر را به سمت ارتکاب جرم سوق دهد. 
او افزود: مورد دوم، از منظر قانون مطبوعات است؛ اگر بلاگر در قالب سایت، کانال 
خبری یا شبکه اجتماعی فعالیت کند، فعالیت او ممکن است مشمول این قوانین 
قرار گیرد و قابل بررسی خواهد بود. مورد سوم، آیین نامه  صدور فعالیت رسانه های 
دیجیتال وزارت ارشاد است. وکیل بلاگر باید توجه کند که در سامانه  ساماندهی 
رسانه های دیجیتال ثبت نام کند و اگر صفحه ای دارد، باید در آنجا ثبت کند. همچنین 
از منظر مقررات سازمان نظام صنفی رایانه ای یا اتحادیه  کسب وکارهای مجازی که 
برای بلاگرهای درآمدزا الزام آور است، ممکن است نیاز باشد نماد اعتماد الکترونیکی 
)اینماد( دریافت کند یا مجوزهای لازم را اخذ نماید و به مقررات مالیاتی پایبند باشد. 

بنابراین، وکیل بلاگر می تواند در معرض این قوانین و مقررات نیز قرار گیرد.
وی اظهار کرد: آخرین موردی که می خواهم به آن اشاره کنم، مسئولیت مدنی و 
کیفری است که ممکن است این افراد از منظر قانون مجازات اسلامی، قانون حمایت از 
حقوق مصرف کننده و قانون تجارت الکترونیک مشمول آن قرار گیرند و باید پاسخگو 

باشند. 
وی در پاسخ به این سوال که چه فعالیت های از سوی وکیل بلاگر ها صورت گرفته 
است که اکنون ضرورت برخورد با آن ها را ایجاد کرده است؟ گفت: ذکاوت حرفه ای 
و دقت حرفه ای در شغل وکالت بسیار مهم و کاربردی است. ممکن است که بعضی 
از مصادیق پرونده هایی که برخی از این وکیل بلاگرها مطرح می کنند، چنین بازتابی 
داشته باشد که یک راه برای دور زدن قانون و احیاناً ترویج آن باشد. در حالی که خود 

این اقدام ممکن است یک اقدام کاملًا تکنیکال و فنی و حرفه ای بوده باشد که ضرورتی 
ندارد در اذهان عمومی یا در فضای عمومی منتشر شود. 

رضوی فرد در پاسخ به این پرسش که آیا حدود برخورد با وکیل بلاگر ها از سوی قوه 
قضائیه مشخص شده است؟ افزود: به طور دقیق نمی دانم که چه برخوردی ممکن 
است انجام شود، اما حدود برخورد را می شود حدس زد. به نظرم با ورود قوه قضائیه 
به این مسئله ، یک پدیده اجتماعی را قضایی می کنیم. در حالی که ما در حوزه حقوق 
کیفری، در حوزه جرم شناسی، بحث جرم زدایی و قضازدایی داریم. اساساً بحث نظارت 

نهادهای صنفی به عنوان یکی از شقوق پیشگیری مطرح می شود.
او ادامه داد: وقتی که نهادهای صنفی مرتبط با وکالت وجود دارد. اصلًا ضرورتی ندارد 
که قوه قضائیه بخواهد  به پدیده وکیل بلاگری ورود پیدا کند. همین که کانون های 
وکلا و مراکز وکلا در این موضوعِ رفتارهای خلاف شئون ورود پیدا کنند، کفایت 

می کند. 
فعالیت وکیل بلاگرها نباید منفعت طلبانه باشد

عضو هیئت علمی دانشگاه علامه طباطبایی خاطرنشان کرد: فعالیت وکیل بلاگر ها 
دو بعُد دارد. یک بعُدش نقش آگاهی سازی، اطلاع رسانی و شفاف سازی نظام قانونی 
کشور و نظام مواجهه با مسائل حقوقی است. یعنی چه بسا آن ها می توانند نقش 
مثبتی ایفا کنند و از طریق اطلاع رسانی هم به مردم و هم به قوه قضائیه کمک کنند. 
البته اگر درست عمل کنند و به صورت زرد عمل نکنند. همچنین این فعالیت آن ها 

منفعت طلبانه و فرصت طلبانه نباشد. 
رضوی فرد تاکید کرد: اگر بگذاریم مراکز صنفی وکلا یک آیین نامه برایشان تنظیم 
کند و بر شیوه فعالیت آن ها نظارت کند که خلاف شئون حرفه ای وکالت نباشد، یا 
اگر تخلف کردند با آن ها در چارچوب همان دادسرای قانونی برخورد کنند، این اقدام 
شأن و موقعیت آن ها را بیشتر حفظ می کند. مانند حوزه پزشکی سازمان نظام پزشکی 
یا نهادهای مرتبط پزشکی قانونی به تخلفات پزشکان رسیدگی می کنند. در موضوع 
فعالیت وکیل بلاگر ها نیز بهتر است برای جلوگیری از آسیب بیشتر، این نهادهای 

صنفی خودشان مداخله کنند.

»وکیل  بلاگری« در تعارض با شأن وکالت است

جانشین فرمانده انتظامی استان زنجان خبرداد :
کشف ۷8 میلیاردی کالای قاچاق

صدای زنجان/  جانشین فرمانده انتظامی استان زنجان در نتیجه اجـــرای طرح 
۴۸ ساعته نظارت و پایش انبارهای سطح استان، از کشف ۷۸ میلیاردی انواع 

کالای قاچاق خبر داد.
تشریح  در   ، زنجان  استان  انتظامی  فرمانده  عباسی جانشین  مرتضی  سرهنگ 
جزئیات این خبر اظهار داشت: طــرح استانی نظارت و پایش انبار های کالاهای 
قاچاق ، به مدت ۴۸ ساعت توسط پلیس امنیت اقتصادی استان زنجان به اجرا 

در آمد .
وی افزود در نتیجه اجرای این طرح حدود ۴۲ باب سوله و انباری با دستور مقام 
قضائی مورد بازدید قرار گرفت که از این تعداد؛ ۱۹ انباری به جهت  احتکار انواع 
کالای قاچاق از نوع کود شیمیایی، لوازم خانگی، غذای حیوانات خانگی و غلات 

و... پلمپ شد.
سرهنگ عباسی تصریح کرد:کارشناسان ارزش ریالی مجموع کالاهای کشف شده 
انباری ها را بالغ بر ۷۸ میلیارد ریال برآورد کردند که در این خصوص  از این 

متصدی هر ۱۹ انباری به مرجع قضائی معرفی شدند.
جانشین فرمانده انتظامی استان زنجان در پایان ضمن تقدیر و تشکر از آحاد مردم 
در همکاری با پلیس و تاکید بر قاطعیت پلیس در تداوم اجرای طرح های عملیاتی 
مبارزه با قاچاق کالا ، از شهروندان خواست : در صورت مشاهده و آگاهی از هرگونه 
جرائم اقتصادی و قاچاق کالا و ارز موضوع را از طریق پل ارتباطی ۱۱۰ و یا ستاد 

خبری ۰۹۶۳۰۰ به پلیس امنیت اقتصادی اطلاع دهند .
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رئیس هیأت ورزش های جانبازان زنجان عنوان کرد:

اعزام بانوان پارادوومیدانی زنجان 
به مسابقات کشوری

عضو کمیته فنی کشتی آزاد؛

مدال آوری نباید ملاک انتخاب کشتی گیر شود

صعود تیم ملی هندبال ساحلی به  نیمه نهایی آسیا

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

ایرنا/ ممنوعیت مذاکره با بازیکنان تحت قرارداد، برخورد جدی با باشگاه هایی که به 
شایعه سازی و اعمال فشار روانی روی ورزشکاران می پردازند و افزایش شفافیت در 

فرایند نقل وانتقالات می تواند جلوی سوءرفتارها در نقل وانتقالات را بگیرد.
در فصل نقل وانتقالات والیبال، رقابت برای جذب بازیکنان برتر همیشه داغ بوده است؛ 
اما برخی باشگاه ها با زیر پا گذاشتن اصول حرفه ای، به روش های غیراخلاقی متوسل 
شده اند تا بازیکنان تحت قرارداد با دیگر باشگاه ها را وسوسه کنند و به خدمت بگیرند. 
یکی از این ترفندهای زشت، القای انحلال تیم هایی است که بازیکنان با آنها قرارداد 
دارند؛ شایعه سازی و بازی روانی که به بازیکنان فشار می آورد بدون بررسی دقیق، 

تصمیمی عجولانه برای خروج از تیم شان بگیرند.
این شیوه نه تنها سلامت رقابت ها را زیر سوال می برد، بلکه بی اعتمادی عمیقی میان 
بازیکنان و باشگاه ها ایجاد می کند. در لیگی حرفه ای، بازیکنان باید از حق انتخاب و 
انتقال آزاد برخوردار باشند؛ اما این انتخاب باید در چارچوب اصولی و بدون فشارهای 

غیرحرفه ای صورت گیرد. 
وقتی باشگاهی به بازیکنی القا می کند که تیمش در حال منحل شدن است و باید 
سریعاً به فکر آینده خود باشد، در واقع از ترس و عدم اطمینان او از آینده سوءاستفاده 
می کند. چنین رویکردی نه تنها اخلاقی نیست، بلکه می تواند آینده ورزشی بازیکن را 

با چالش های جدی مواجه کند.
از سوی دیگر، این رفتارها می تواند تأثیرات گسترده ای بر لیگ برتر والیبال داشته 
باشد. بی ثباتی در ترکیب تیم ها، انتقال های غیرمنطقی و خروج ناگهانی بازیکنان، باعث 

می شود کیفیت رقابت ها افت کند. 
باشگاه ها به جای برنامه ریزی برای توسعه تیم هایشان، از روش های غیرقانونی برای 
جذب استعدادها استفاده می کنند، که نتیجه آن لیگی پر از بی نظمی و جنجال است.

انتظار می رود فدراسیون والیبال ایران و سازمان لیگ باید به سرعت وارد عمل شوند 
و قوانین سختگیرانه تری را برای جلوگیری از چنین رویه های ناسالم وضع کنند. 

به  که  باشگاه هایی  با  جدی  برخورد  قرارداد،  تحت  بازیکنان  با  مذاکره  ممنوعیت 
شایعه سازی و اعمال فشار روانی روی ورزشکاران می پردازند و افزایش شفافیت در 
فرایند نقل وانتقالات می تواند جلوی این سوءرفتارها را بگیرد. علاوه بر این، بازیکنان 
نیز باید هوشیار باشند و تصمیمات شان را تنها بر اساس اطلاعات معتبر و رسمی 

کسب کنند.
 بازیکنان لیگ برتر والیبال سرمایه های اصلی این ورزش هستند و باید در فضایی 

حرفه ای و منصفانه فعالیت کنند. اگر این روند ادامه پیدا کند، اعتبار لیگ به شدت 
آسیب خواهد دید و بازیکنان به جای تمرکز بر پیشرفت خود، درگیر مسائل حاشیه ای 
و بی ثباتی خواهند شد. والیبال ایران در مسیر رشد و حرفه ای سازی قرار گرفته است، 
اما این نوع ترفندهای زشت می تواند مانعی برای پیشرفت آن باشد. تنها با اجرای 
قوانین سختگیرانه و افزایش آگاهی بازیکنان و باشگاه ها می توان از این بحران عبور 

کرد.

ترفند غیراخلاقی برای جذب ستاره ها در لیگ برتر والیبال
موج رسا/ رئیس هیأت ورزش های جانبازان و توان یابان استان زنجان گفت: تیم 
پارادوومیدانی بانوان استان زنجان به مسابقات لیگ کشوری به میزبانی تهران 
اعزام شدند. طیب امیری با بیان اینکه تیم پارادوومیدانی بانوان استان زنجان برای 
شرکت در مسابقات لیگ کشوری که به میزبانی تهران برگزار می شود اعزام شدند، 
گفت: در این تیم عادله محمدی در رشته پرتاب وزنه، فریده محمدی در پرتاب 
دیسک، حدیث طاهری در پرتاب وزنه و آیلار نصیری در پرتاب وزنه به عنوان 
ورزشکار حضور دارند. همچنین زهرا ایده لویی به عنوان مربی و زهرا تقی بیگلو 

به عنوان سرپرست، هدایت و مدیریت این تیم را برعهده دارند.
وی افزود: این رقابت ها فرصتی ارزشمند برای ورزشکاران توان یاب است تا استعداد 
و توانمندی خود را در سطح ملی به نمایش بگذارند و مسیر حضور در رقابت های 
کشوری و بین المللی را هموار کنند. رئیس هیأت ورزش های جانبازان و توان یابان 
استان زنجان با اشاره به اعزام تیم آقایان در رشته پارادوومیدانی، عنوان کرد: تیم 
آقایان نیز روز 2۵ اردیبهشت ماه به این رقابت ها اعزام خواهد شد و امید می رود 

که با درخشش در این مسابقات افتخار دیگری را برای استان زنجان رقم بزنند.
 وی همچنین به موفقیت های قابل توجه یارمحمدی، مربی توانمند رشته بوچیا 
در استان زنجان اشاره کرد و ادامه داد: یارمحمدی به عنوان یکی از مربیان فعال 
و برجسته این رشته، تاکنون ورزشکاران پارالمپیکی بسیاری را پرورش داده و 

افتخارات ارزشمندی را برای استان و کشور به ارمغان آورده است.
امیری اضافه کرد: یارمحمدی در حال حاضر به عنوان سرمربی تیم ملی بوچیا 
انتخاب شده و چهار نفر از شاگردانش نیز در ترکیب تیم ملی قرار گرفته اند که 
این موضوع نشان دهنده ظرفیت بالای ورزش جانبازان و توان یابان در استان زنجان 

است.  

مهر/ عضو کمیته فنی کشتی آزاد گفت: حساسترین مسابقه جام تختی جدال معصومی 
و زارع بود که بی نقص برگزار شد ولی معصومی باید به لحاظ فنی قوی تر شود تا او را 

یک کشتی گیر شش دانگ بدانیم.
محمد طلایی عضو کمیته فنی کشتی آزاد درباره رقابت های جام تختی و انتخاب 
برخی کشتی گیران برای حضور در مسابقات جهانی گفت: روز دوم مسابقات به لحاظ 
فنی قابل قبول بود و کشتی گیران کشتی های خوبی گرفتند. در این رقابت ها برخی 
کشتی گیران مثل علی اکبر فضلی، اهورا فاتح، ابوالفضل رحمانی در رده جوانان عملکرد 
خوبی داشتند و می توان در آینده روی آن ها حساب باز کرد. بقیه کشتی گیران هم 

تقریباً مثل همیشه بودند و برد و باخت هم طبیعی است.
وی گفت: در فوق سنگین زارع و معصومی خیلی خوب کشتی گرفتند؛ زارع کامل و 
بی نقص بود اما معصومی باید فن های دیگری به کشتی اش اضافه کند. او اگر به لحاظ 
فنی چند حرکت به کشتی اش اضافه کند یکی از قواره های خوب سنگین وزن دنیا 
خواهد شد. معمولاً در مسابقاتی که حساسیت بالاست، بحث داوری هم پیش می آید و 
هرکسی خودش را محق می داند اما مسائل فنی اهمیت بیشتری دارد. معصومی باید به 

کشتی اش اضافه کند تا بتوانیم او را یک کشتی گیر شش دانگ بدانیم.
عضو کمیته فنی کشتی آزاد عنوان کرد: با توجه به اینکه چرخه انتخابی تیم ملی 
کشتی آزاد در هر وزن متفاوت است، من واقعاً از نحوه انتخاب کشتی گیران براساس 
چرخه انتخابی سر در نیاوردم اما در برخی اوزان در جام تختی، هنوز تکلیف نفرات 
اعزامی به مسابقات جهانی مشخص نشده و باید دید در ادامه کادر فنی نفرات را چطور 
انتخاب می کند. به عنوان مثال در وزن 74 کیلوگرم یونس امامی و امیرمحمد یزدانی 
رقابت بسیار خوبی با هم داشتند. این افراد از سرمایه های کشتی ایران هستند، اما در 
کنار آن ها ابوذری هم در این وزن حضور دارد که اگر به او میدان داده شود حرف برای 

گفتن دارد. بنابراین او هم باید دیده شود.
طلایی گفت: در وزن 97 کیلوگرم امیرعلی آذرپیرا را داریم اما احمد بذری هم در این 
مسابقات خوب کشتی گرفت و خیلی منطقی جلو رفت. بذری حق دارد در انتخابی تیم 
ملی کشتی آزاد خودش را در کنار آذرپیرا مطرح کند. اما در مورد نحوه انتخاب این دو 
ملی پوش طبق چرخه انتخابی اطلاعی ندارم، ولی به هر حال بذری در این مسابقات 

خودش را نشان داد. گلیج هم در وزن 97 داریم هر چند خوب ظاهر نشد.
وی با اشاره به اینکه نباید بحث مدال گیری محک برای انتخاب ملی پوش باشد، تاکید 
کرد: به نظرم نباید روی مدال آوری کشتی گیران تمرکز کرد و ملاک کادرفنی این 
باشد که یک کشتی گیر در صورت مدال آوری در فلان مسابقه ملی پوش خواهد شد. 
این به نظرم خیلی منطقی نیست چرا که مسائل فنی ارجحیت دارد. وظیفه فدراسیون 

این است که کشتی گیران مستعد را حمایت کند و به مسابقات مختلف اعزام کند.
عضو کمیته فنی کشتی آزاد در مورد سطح کیفی رقابت های جام تختی عنوان کرد: 
در بحث داخلی شرایط خوب بود و کشتی گیران زیادی میدان دیدند و خودشان را به 
همه نشان دادند اما در بحث حضور کشتی گیران خارجی شرایط خیلی خوب نبود، 
به عنوان مثال کشتی روسیه با دو کشتی گیر به ایران آمده بود یا کشتی گیرانی که از 
کشور ترکیه آمدند خیلی مطرح و درجه یک نبودند و می توانستند کشتی گیران بهتری 
حضور پیدا کنند. اگر بتوانند مثل گذشته کشتی گیران مطرحی به این مسابقات بیاورند 

قطعاً شرایط بهتر خواهد شد.
طلایی عنوان کرد: به طور کلی در جام تختی اکثر مدعیان برای رسیدن به تیم ملی 
حضور داشتند. جوانان ما نیز در این دوره از رقابت ها محک خوردند و چند آزادکار 
جوان نیز خوب درخشیدند. آن ها روند پیشرفت بسیار خوبی داشتند و امیدواریم در 

آینده پدیده های کشتی ایران و جهان تبدیل شوند.

ویستا/ تیم ملی هندبال ساحلی مردان ایران  در یک چهارم نهایی مسابقات هندبال 
ساحلی قهرمانی مردان آسیا مقابل مالدیو به میدان رفت و این تیم را با نتیجه 2 بر 

صفر شکست داد تا راهی نیمه نهایی این مسابقات شود.
ملی پوشان ایران در وقت اول با حساب ۱4 بر ۸ و در وقت دوم با نتیجه ۳2 بر ۱۵ 

پیروز شدند تا پنجمین پیروزی متوالی خود را در این رقابت ها ثبت کنند. 
در دیگر دیدار مرحله یک چهارم نهایی پاکستان با نتیجه 2 بر یک از سد عربستان 

گذشت تا در نیمه نهایی حریف تیم ملی هندبال ساحلی ایران شود. 
همچنین عمان میزبان با همین نتیجه برابر فیلیپین پیروز شد تا راهی نیمه نهایی 

شود تا در این مرحله با اردنی بازی کند که هنگ کنگ را شکست داد. 
دیدار دو تیم ملی هندبال ساحلی ایران و پاکستان در مرحله نیمه نهایی قهرمانی 

آسیا  سه شنبه، 2۳ اردیبهشت از ساعت ۱۸:۳۰ به وقت ایران برگزارشد.
دهمین دوره مسابقات هندبال ساحلی قهرمانی مردان آسیا از ۱۶ تا 2۵ اردیبهشت 
به میزبانی مسقط در عمان برگزار می شود. دو تیم برتر این رقابت ها جواز حضور در 

مسابقات هندبال ساحلی قهرمانی جهان را کسب می کنند.

ایرنا/  مربی امیرحسین زارع در توضیح حاشیه های فینال جام تختی در وزن ۱2۵ 
کیلوگرم در اصفهان گفت: امیرحسین زارع از لحاظ فنی و تجربه جلوتر از معصومی است 

اما آنان پهلوانان این دیار هستند و نباید وارد حاشیه شوند.
حاشیه های فینال وزن ۱2۵ کیلوگرم مسابقات بین المللی جام تختی بعد از چند روز از 
برگزار آن مسابقه هنوز ادامه دارد. در آن مسابقه امیرحسین زارع موفق شد با نتیجه ۸ 
بر 2 امیررضا معصومی را شکست دهد. فردین معصومی و مربیان امیررضا اعتقاد دارند 

که داوران موجب باخت معصومی شدند اما مربی امیرحسین زارع نظر متفاوتی دارد.
عادل بالی تبار که سابقه حضور در کادر فنی تیم ملی کشتی فرنگی و دستیاری محمد 
بنا را دارد همانند دیگر مسابقات انتخابی به عنوان مربی مازندران و شهر آمل، مسئولیت 

کوچینگ امیرحسین زارع را در فینال جام تختی برعهده داشت.
وی در گفت وگو با خبرنگار  اظهار داشت: تقابل زارع و معصومی در سطح جهانی برگزار 
شد و وجود این 2 پهلوان برای کشتی ما نعمت است. بهتر است آنان را وارد حاشیه 

نکنیم زیرا پیشرفت کشتی ایران با وجود چنین ستاره هایی امکان پذیر است.
مشروح کامل این مصاحبه را در زیر می خوانیم:

با چلنجی که در مبارزه فینال انجام دادید، نتیجه را به سود امیرحسین زارع 
برگرداندید، آیا فیتو معصومی فقط ۲ امتیاز داشت؟

زمانی که فن اجرا شد من ابتدا اعتقاد داشتم که پای پهلوان معصومی از تشک بیرون 
رفته اما اینگونه نبود. با همکار دیگرم مشورت کردم و به این نتیجه رسیدیم که فیتو 
چهار امتیاز نداشت لذا درخواست چلنج دادم و هیات ژوری نیز به این نتیجه رسید که 
2 امتیاز بیشتر به این فن ندهند. من جدیدترین قانون داوری اتحادیه کشتی را دارم و 

می دانم که این فن چهار امتیاز ندارد.

با این چلنج امیرحسین به مسابقه برگشت؟
امیرحسین کشتی گیر بی تجربه ای نیست. میادین بزرگی را تجربه کرده و می تواند به 
مسابقه برگردد. امیررضا نیز با وجود سن کم قهرمانی های بیشماری در رده های سنی 
دارد اما واقعیتی که وجود دارد آن است که معصومی بعد از آن فن حتی یک امتیاز را 
نیز کسب نکرد. با تمام احترامی که برای پهلوان معصومی دارم باید بگویم امیرحسین از 

لحاظ تجربه و فنی از امیررضا جلوتر است.
از دل این انتخابی سکوی جهانی بیرون می آید؟

این مسابقه یک نعمت بزرگ برای ورزش کشتی است که ما قهرمانان بزرگ و پهلوانانی 
مانند امیررضا و امیرحسین داریم. رقابت آنان به پیشرفت کشتی کمک می کند. وجود 
این 2 موجب ارتقا کشتی ایران در وزن ۱2۵ کیلوگرم شده است. این 2 پهلوان همیشه 
باید برای رقابت آماده باشند. حریف آنان تنها کشتی گیران خارجی نیست بلکه در داخل 

کشور نیز رقابت برای رسیدن به تیم ملی سخت است.
حضور این دو قهرمان و به خصوص زارع در انتخابی تیم ملی، نکته مثبت این 

دوره از رقابت ها بود. نظر شما در این باره چیست؟
قهرمانان همیشه آماده رقابت هستند. زارع برای جام تختی هیچ بهانه ای نیاورد و مطیع 
دستورات فدراسیون و کادر فنی بود. او راحت می توانست در انتخابی حضور پیدا نکند. 
حتی فدراسیون می توانست زارع را مانند سه قهرمان دیگر )احمد محمدنژادجوان، 
رحمان عموزاد خلیلی و امیرحسین فیروزپور( معاف کند اما زمانی که چرخه نوشته شد 

زارع مانند یک سرباز اعلام کرد در رقابت حضور دارد و در چرخه ماند، قهرمان آسیا شد 
و با صعود به فینال جام تختی نشان داد یک رقیب جدی است. زارع مانند حسن یزدانی 

از هیچ رقابتی طفره نمی رود و همیشه آماده حضور در انتخابی است.
برخی اتفاقات این رقابت جذاب را به حاشیه برد؟

کشتی برد و باخت دارد این یک واقعیت است. ما درخواست چلنج دادیم و امتیاز برگشت 
این یک رویه طبیعی است و بارها در مسابقات جهانی پیش آمده است. حاشیه برای این 
قهرمانان خوب نیست. فردین معصومی از بزرگان کشتی و عنوان دار جهان است بهتر بود 
حواشی را کنترل می کرد. پدر معصومی بهتر است امیررضا را که یک پهلوان جوان است 
را از حاشیه دور نگه دارد تا تمرکزش برای رسیدن به دوبنده تیم ملی باشد. معصومی در 
سنی است که می تواند روز به روز بهتر شود و یک پشتوانه محکم برای تیم ملی است. 

حاشیه در بسیاری از مواقع به سد موفقیت یک قهرمان تبدیل می شود.
حضور ۲ قهرمان در یک وزن می تواند تقسیم کار خوبی برای تیم ملی باشد؟

کشتی ایران در سطح جهان شناخته شده است و ما قهرمانان نامداری داریم. امروزه 
نیز تیم های رده های سنی پیشرفت خوبی داشتند و سطح مسابقات جام تختی نشان 
از شمار زیاد مدعیان دارد. ما فقط یک تورنمنت نداریم بلکه باید در مسابقات متنوعی 
شرکت کنیم. امیررضا فروردین ماه در قهرمانی آسیا با اقتدار قهرمان شد. او می تواند 
در چندین تورنمنت حضور پیدا کند. برای رقابت جهانی هم دیر نشده، سن امیررضا به 

گونه ای است که در آینده می تواند مدال های زیادی به دست آورد.

بالی تبار: زارع از لحاظ فنی بهتر از معصومی است

شرق/ پرونده دیدارهای مرحله گروهی جام ملت های فوتسال زنان آسیا 2۰2۵ در 
شرایطی بسته شد که جنجالی ترین اتفاق به مصاف میان دو تیم فوتسال زنان ایران 
و ویتنام مربوط می شود. جایی  که ملی پوشان فوتسال ایران در اقدامی دور از انتظار، 
تلاش کردند برنده نشوند و برای اینکه به عنوان تیم دوم راهی مرحله حذفی شوند، 
خود را به آب وآتش زدند. زنان فوتسال ایران با پاس کاری های عجیب و از دست  دادن 
تعمدی موقعیت های ۳ به یک، به دنبال تساوی یا باخت مقابل ویتنام بودند با این 
هدف که از حضور در سمت سختِ نمودار مرحله حذفی و رویارویی زودهنگام با 

ژاپن، فرار کنند.
این دیدار در نهایت با تساوی بدون گل به پایان رسید و ویتنامی ها به دلیل تفاضل 
گل بهتر، به عنوان صدرنشین گروه B صعود کردند و ایران هم تیم دوم گروه شد. دو 
تیم فوتسال زنان ژاپن و تایلند، ساعتی بعد از جدال ایران و ویتنام، رودرروی هم قرار 
گرفتند تا تکلیف تیم اول و دوم گروه C مشخص شود. طبق نمودار، تیم نخست گروه 
B که گروه تیم ملی فوتسال زنان ایران بود، باید به مصاف تیم دوم گروه C می رفت 
و مواجهه احتمالی با تایلند یا ژاپن، زنان فوتسال ایران را وادار به کم کاری کرد تا آنها 
در قامت تیم دوم گروه B به سوی دیگر نمودار بروند و حریف تیم دوم گروه A یعنی 

چین تایپه شوند که به مراتب از تایلند و ژاپن، حریف آسان تری است.

اعضای کادر فنی تیم ملی و در رأس آنها فروزان سلیمانی در حالی ملی پوشان را به 
سمت نمایش ضعیف سوق دادند تا از قرعه مرگ بگریزند که تصورشان، برد یا مساوی 
ژاپن برابر تایلند بود و مشخصا برنامه ریزی شان فرار از مصاف با سامورایی ها تا قبل 
از فینال بود. با وجود این، تقابل ژاپن و تایلند با برتری ۳ بر یک تایلندی ها به پایان 
رسید تا این تیم صدرنشین گروه C شود و ژاپن در قامت تیم دوم این گروه به مرحله 
حذفی رسید تا معادلات مرحله یک چهارم نهایی و البته نیمه نهایی پیچیده شود. زنان 
فوتسال ایران حالا در همان سمت نمودار مرحله حذفی هستند که ژاپن حضور دارد.

با توجه به کنار رفتن فیلپیین )که میزبان جام جهانی 2۰2۵ فوتسال زنان است(، 
فقط سه تیم برتر جام ملت ها می توانند راهی جام جهانی شوند و حالا با توجه به 
مواجهه زودهنگام احتمالی با ژاپن در مرحله نیمه نهایی، نه تنها راه رسیدن به هت تریک 
قهرمانی دشوارتر از گذشته شد، بلکه رسیدن به سهمیه جام جهانی هم دشوار است. 
در هر حال ملی پوشان باید  در مرحله یک چهارم نهایی از ساعت ۱۵:۳۰ به وقت تهران، 
رودرروی چین تایپه قرار بگیرند که البته این تیم هم رقیب دست وپا بسته ای نیست  و 

با توجه به نمایش پرنوسان ملی پوشان در مرحله گروهی، ناکامی مقابل حریف شرق 
آسیایی دور از ذهن نیست. نکته مهم اینکه پیش از برگزاری دوئل ایران و چین تایپه، 
مصاف ویتنام و ژاپن برگزار می شود تا یک پای جدال مرحله نیمه نهایی قبل از آنکه 

ملی پوشان ایران به میدان بروند، مشخص شده باشد.
کادر فنی تیم ملی فوتسال زنان ایران در حالی برای مواجهه نشدن با قرعه های سخت، 
نبردن مقابل ویتنام را برنامه ریزی کرد که حالا نه تنها پروژه فرار از انجام بازی های 
بزرگ پیش از فینال  شکست خورده، بلکه به نظر می رسد فشارهای مضاعفی روی 
ملی پوشان به ویژه به لحاظ روحی وجود خواهد داشت و حتی موج انتقادات می تواند 

روی نمایش های فنی در ادامه مسابقات تأثیرگذار باشد. 
آن هم در شرایطی که دو قهرمانی قبلی زنان فوتسالیست ایران با عبور مقتدرانه از سد 
رقبا به  دست آمد و حالا ثبت اولین تساوی فوتسال زنان ایران در تاریخ جام ملت ها 
می تواند در راه رسیدن به سومین قهرمانی متوالی و حتی سهمیه جام جهانی، مانع 

بزرگی ایجاد کند.

»شکست مصلحتی« و نقشه هایی که نقش بر آب شد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
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هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای صادره هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک ایجرود به شرح ذیل مالکیت خلیل الله جهانشاهلو فرزند حسن به شماره ملی 4282001992 نسبت ششدانگ خریداری به صورت 
قولنامه عادی 1 باب ساختمان به شرح ذیل محرز گردیده. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 4۵3,23 متر مربع به پلاک فرعی 177 از 219 اصلی بخش 4 زنجان واقع در بهمن برابر رای شماره 140360327004000424 

مورخه 1404/02/06
تاریخ انتشار نویت اول:1404/02/09* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/24

برابر رای شماره 140360327009006701هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم نسرین حیدری فرزند علی بشماره 
شناسنامه 129 صادره از در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۵1/۵6 مترمربع پلاک شماره 2388 و 2389 فرعی از 38 
اصلی واقع در زنجان بخش 3 حوزه ثبت ملک خرمدره خریداری از مالک رسمی)علی حیدری(محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/09*  تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/24

برابر رای شماره 140360327009002296هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم حمید مرسلی فرزند رمضان بشماره شناسنامه 61۵00۵8107 صادره 
از آقای/خانم حمید مرسلی به شناسنامه شماره 61۵00۵8107 کد ملی 61۵00۵8107 صادره فرزند رمضان و آقای/خانم ابوالفضل مرسلی به شناسنامه 
شماره 61۵0086348 کد ملی 61۵0086348 صادره فرزند رمضان بالمناصفه در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 29320/68مترمربع از پلاک 
شماره 70 اصلی واقع در زنجان بخش 3 حوزه ثبت ملک خرمدره خریداری از مالک رسمی)خود متقاضی و سایر مالکین مشاعی(محرز گردیده است.لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز اگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/09* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/24

برابر رای شماره 140260327009001999 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم اصغر ربیعی فرزند مقصود بشماره 
شناسنامه 1713 صادره از در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 6۵/66 متر مربع از پلاک شماره 7۵9 فرعی از 38 اصلی واقع 
در زنجان بخش 3 حوزه ثبت ملک خرمدره خریداری از مالک رسمی)کلیه مالکین مشاعی(محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/09* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/24

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر آراء صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده 
است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی 

است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
1-برابر رای شماره1404603270020002286مورخ 1404/01/27 کلاسه ۵480-1403 مالکیت خانم پروانه شهسواری فرزند 
عرب علی به شماره شناسنامه 72 کدملی 44109۵8216 صادره از ابهردرششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 6۵/72 مترمربع 
از پلاک 248۵ فرعی از 122 اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر میدان حر جنب رستوران سرین سو)باکسر از مالکیت محمد 
نوروزی(* 2-برابر رای شماره1404603270020002287 مورخه 1404/01/27 مالکیت آقای مسلم نوروزی به شماره شناسنامه 
71کد ملی 44109۵1۵48 فرزند قنبر صادره از ابهردرششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 6۵/18 مترمربع از پلاک 248۵ 

فرعی از 122 اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر میدان حر جنب رستوران سرین سو( )با کسر از مالکیت محمد نوروزی(
تاریخ انتشار اول 1404/02/09* تاریخ انتشار دوم 1404/02/24

علی غلامی رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان ایجرود بدلی  ناصر کلانتری رئیس ثبت اسناد و املاک

سعید بهرامی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 
ناصر کلانتری رئیس ثبت اسناد و املاک

ناصر کلانتری رئیس ثبت اسناد و املاک 
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  024 -33336777
 024 -33336778
024 - 33332565

آب بر- خ امام ، جنب اداره آب شهرستان طارم -کیوسک مطبوعاتی  طارم2
32824730 - 024     نسیم اله اجاقلو نسیم زیتون

09100252161 

قیدار خیابان امام جنب فرهنگسرای اشراق کوچه بامداد پلاک 1 طبقه اول  خدابنده3
حبیب اله اسفندیاریکدپستی 4581813385 

  09192427318
02434228645

خیابان مطهری - روبروی کوچه مسجد جامع - نرسیده به کارواش ابهر  4
35273157-024        علی نظریتک نماینده روزنامه صدای زنجان 

09125427682

35526880-024تیمورکلانتریخرمدره - خیابان امام خمینی روبروی بانک مسکن- دکه مطبوعاتیخرمدره5
09127448865

ایران۸۸

سخنگوی دولت: 
ما با ناترازی حدود ۲۰ هزار مگاواتی 

مواجه هستیم 
نصب برچسب های تبلیغاتی 

جرم محسوب می شود؟

مجلس دست روی هر چیز می گذارد 
خراب ترش می کند مانند قانون فرزندآوری

خبر 

کوتاه 

اعتماد/ عباس عبدی در یادداشتی با عنوان »طرح پیری جمعیت«نوشت: فردی 
صورت ترسناکی داشت برای محبت کودکی را در آغوش گرفته بود. کودک گریه 
می کرد و مرد هر چه کوشید نتوانست او را آرام کند. عاقلی گفت: اگر کودک را 
زمین بگذاری، آرام خواهد شد. گریه او از دیدن صورت ترسناک تو است، این 
حکایت ماست. با مجلس و نمایندگانی مواجهیم که در بهترین حالت )که نسبت 
به این شک دارم( دست روی هر چه می گذارند آن را خراب تر می کنند. چه فضای 
مجازی باشد، چه مساله پوشش و حجاب زنان و چه فرزندآوری. ولی بخش بدتر 
ماجرا هم وجود دارد. بایدن، رییس جمهور سابق امریکا نکته جالبی را درباره ترامپ 
می گوید که ترامپ اول تیر می اندازد، بعد هر جا اصابت کرد، دور آن را به عنوان 
هدف اعلامی خود خط کشیده و نمره کامل به خود می دهد. اگر بایدن ایران بود 
و می خواست رفتار و عملکرد تندرو ها را توصیف کند، قطعا کم می آورد، زیرا اینها 
تیر زده اند، اصلا هم به سیبل اصابت نکرده و فضا را شکافته و به بیرون رفته است، 

ولی مدعی می شوند که تیر ما به خال خورده است!
نمونه می خواهید؟ تقدیم می کنم. نایب رییس کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: 
»بر اساس گزارش ثبت احوال، در حالی که طی هفت تا هشت سال گذشته، 
نرخ باروری هر سال با کاهش همراه بود، اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت موجب شد روند کاهشی متوقف و حتی در برخی بخش ها افزایش مثبت 
شود.« این گزاره خلاف واقعیت است. پس از اجرای قانون نه تنها زاد و ولد افزایش 
نیافته، بلکه کمتر هم شده است. اتفاقا پیش از اجرای قانون در حال بهبود بود و 
پس از آن، ماجرا برعکس شد. قانون در پاییز سال ۱4۰۰ برای اجرا ابلاغ شد. اگر 
تاثیری بر فرزندآوری داشته باشد، باید از نیمه دوم سال ۱4۰۱ شاهد آن باشیم. 
به یاد بیاوریم که کاهش فرزندآوری در سال ۱4۰۰ نسبت به ۱۳99 فقط ۸ هزار 
نفر بود، در سه سال  بعدی و در هر سال به ترتیب، ۳۱، ۱7 و 79 هزار نفر کاهش 
موالید داشته ایم. البته در سال های ۱۳97 تا ۱۳99 کاهش فرزندآوری بیشتر بود 
که دلایل آن مهم است و جداگانه توضیح خواهم داد، ولی به طور کلی از سال 
۱۳99 روند کاهشی رو به بهبود شد و در سال ۱4۰۰ به کمترین کاهش رسید، 

ولی پس از آن و با اجرای این قانون روند کاهشی تشدید شد.
نکته دیگر این اظهارنظر، این است که در برخی بخش ها افزایش فرزندآوری نیز 
مثبت شده است. اول اینکه فرزندآوری این بخش و آن بخش ندارد. یک عدد کلی 
است که باید آن را با سال پیش از خود مقایسه کرد. همین سال ۱4۰۳ نسبت 
به سال ۱4۰2، با حدود 7.۵ درصد کاهش فرزندآوری مواجه بودیم. این کاهش 
در سال ۱4۰2 نسبت به سال پیش از آن فقط ۱.۵ درصد بود.  بنابراین با اجرای 
قانون نه تنها روند کاهشی متوقف نشده که افزایشی هم شده است و این آمار همه 
زاد و ولدهای ایرانیان است. ولی در جزییات شاهد نکاتی هستیم که مهم است. 
افزایش اندکی در زاد و ولد خانوارهای پرجمعیت دیده می شود که هر کدام ۳ یا 
4 یا ۵ فرزند دارند و فرزند بعدی را هم به دنیا آورده اند. این افزایش به معنای 
کاهش بیشتر در خانوارهای بدون فرزند یا با یک فرزند است، اتفاقا این نقطه ضعف 
اجرای این قانون است، زیرا خانوارهای پرجمعیت برای کسب امتیازات موقتی فرزند 
آورده اند و آنان در مقایسه با افراد دارای فرزند کمتر، توجه چندانی به آینده ندارند 

و این نکته مثبت اجرای قانون تلقی نمی شود، بلکه منفی است.
متاسفانه هنگامی که قانون را پشت درهای بسته می نویسند و از طریق اصل ۸۵ 
و در کمیسیون ویژه چند نفری، آن را به جامعه تحمیل می کنند، نتیجه همین 
می شود، همچنانکه قانون و مصوبه خلاف امنیت حجاب نیز به صورت اصل ۸۵ و 
در کمیسیون ویژه تصویب شد. امروز مردم و جامعه و کودکانی که به دنیا آمده اند و 
آنان که به دلایل روشنی به دنیا نیامدند، چوب بی درایتی در قانون نویسی نادرست 

را می خورند. 

اندیشی  نشست هم  در  عارف  رویداد24/ محمدرضا 
فرهنگی  و  اجتماعی  سیاسی،  منتخبین  از  جمعی 
استان آذربایجان شرقی با تاکید بر اینکه معتقدیم اگر 
صرفاً هدف گزارش دادن باشد امور لحظه ای و مقطعی 
است، افزود: رویکرد دولت چهاردهم گزارش عملکرد 
است و علی رغم برخی مشکلات در مسیر درستی در 

طول ۱۰ ماهه گذشته حرکت کردیم.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به شرایط کشور در 
زمان روی کار آمدن دولت چهاردهم گفت: دولت به 
دنبال این نبود که به مردم اعلام کند در چه شرایطی 
دولت وفاق ملی شکل گرفت چرا که راهبرد دولت 
ارتقای امید در جامعه است و از کلید های موفقیت 
برخی  اما  است،  جامعه  به  دادن  امید  حاکمیت 
مشکلات همانند ناترازی ها از جمله ناترازی برق خود 
را در جامعه نشان داد که در این راستا و در طول چند 
ماه گذشته 7 هزار مگاوات نیروگاه جدید به ظرفیت 
کماکان  وضعیت  اما  کردیم،  اضافه  نیروگاهی کشور 
قابل قبول نیست و امیدواریم با تلاش های در حال 

انجام شرایط ناترازی برق بهبود پیدا کند.
عارف با اشاره به فرصت کوتاه دکتر پزشکیان برای 
شرکت در انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم پس از 
حادثه دلخراش سقوط بالگرد شهید رئیسی، گفت: پیام 
انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم تغییر بود و دولت 
در همین مدت کوتاه توانست با تلاش جوانانی که به 
دنبال تغییر به معنای واقعی و اصلاح در درون نظام 
بودند، برنامه های خود را پیگیری و عملیاتی کند چرا 
که ظرفیت کافی برای اصلاحات داریم، اما مدیریت 
این امکانات ضروری است. معاون اول رئیس جمهور 
با اشاره به نقش و ظرفیت زنان در جامعه، ادامه داد: 
زنان هر مسئولیتی را که می پذیرند می درخشند و در 
نقش قداست گونه و مسئولیت سنگین خانه داری نیز 
به استحکام بنیان خانواده در جامعه کمک می کنند، 
اما در دولت چهاردهم پست های بالای مدیریتی که 
تصور نمی شد از بانوان استفاده شود، توانستیم از حضور 

بانوان بدون اینکه فرمایشی باشد، استفاده کنیم.
به  اعتماد  رای  جلسه  در  اینکه  به  اشاره  با  عارف 
استانداران در هیئت دولت به استفاده از اقوام، جوانان 
و زنان به عنوان راهبرد اصلی دولت توصیه کردیم، 
تاکید کرد: در عین حال به توانایی و شایسته سالاری 
بخش ها  از  برخی  در  اینکه  دلیل  به  و  معتقدیم 
کادرسازی نکردیم، بانوان میدان حضور پیدا نکردند و 

یا علاقمند به حضور در این عرصه ها نبودند.
وی ادامه داد: بسیار خوشحالیم که در مسیر انتصاب 
در  مدیریتی  بالای  پست های  و  مشاغل  در  بانوان 
شاهد  اکنون  هم  و  کردیم  حرکت  چهاردهم  دولت 

در  اجرایی  بخش های  در  زنان  بالای  تعداد  حضور 
برخی  برای  دولت  این  و  هستیم  چهاردهم  دولت 
البته  بانوان زمینه سازی کرد  به  پست های مدیریتی 
در این مسیر برای انتخاب بانوان در برخی پست های 
مدیریتی کاندیدای مناسب پیدا نمی کردیم و در عین 
حال نمی خواستیم سرمایه بانوان از میان برود چراکه 
می خواهیم همه بانوان ایرانی موفق باشند و بنابراین 
زمینه را برای حضور جدی تر و معنادارتر بانوان ایرانی 

فراهم کردیم.
به  در خصوص  همچنین  رئیس جمهور  اول  معاون 
خاطرنشان  چهاردهم  دولت  بدنه  در  اقوام  کارگیری 
کرد: در کابینه دولت وفاق ملی از برادران اهل سنت 
و یک جوان پرتلاش و فعال از خانواده شهدا استفاده 

کردیم و برخی از استانداران ما از اهل سنت هستند.
دولت  دیگر  راهبرد  را  جوانان  از  کادرسازی  عارف 
دیدار  اولین  در  رهبری  و گفت:مقام معظم  برشمرد 
با هیئت دولت بر تربیت ۱۰۰ مدیر جوان و توانا و 
برجسته برای پست های مدیریتی تاکید کردند و در 
و  ماموریت  استخدامی  و  اداری  سازمان  راستا  این 
مسئولیت تربیت هزار نفر از جوانان در کنار صد نفر 
مدیر جوان مد نظر مقام معظم رهبری را در دستور کار 
قرار داد.  معاون اول رئیس جمهوری ماندگاری نخبگان 
جوان در پست های بالای مدیریتی را از حساسیت های 
دولت چهاردهم دانست و افزود: در ماه های اول تشکیل 
دولت فرصت کمتر بود و نمی خواستیم تشکیل کابینه 
به عقب بیفتد و در عین حال شعار وفاق ملی دولت 
چهاردهم نیز مطرح بود و باور و اعتقاد دکتر پزشکیان 
و دولت چهاردهم نیز در تشکیل کابینه همین شعار 
وفاق بود. عارف تاکید کرد: برای عملیاتی شدن شعار 
وفاق باید کمی از خواسته ها کوتاه آمد و دولت نیز در 
این مسیر هزینه هایی داده است و سرزنش های برخی 
سیاسیون، از همین هزینه ها است، اما دولت چهاردهم 

در مجموع با موفقیت کابینه را تشکیل داد.
با اشاره به مسئولیت سنگین تدوین بودجه در  وی 
زیادی  زمان  دولت ها  در  بودجه  تدوین  افزود:  دولت 
 ۱4۰4 سال  بودجه  اما  می دهد،  اختصاص  خود  به 
در کوتاه ترین زمان در دولت به تصویب رسید و این 
وزرا  زمان  می تواند  دولت  در  تفاهم  و  صرفه جویی 
خود  وزارتخانه های  اهداف  و  امور  پیشبرد  برای  را 

اختصاص دهد.
معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه دولت از 
با وجود منصفانه نبودن نیز استقبال می کند و  نقد 
انتظار داریم نقد همراه با پیشنهاد باشد، تصریح کرد: 
و  دارد  انگیزه حل مشکل  نیز  نیشدار  نقد  معتقدیم 
انتظار داریم ناقدان راهکار و فرصت ها و امکانات را نیز 

پیشنهاد دهند که دولت قطعاً به این نقد ها توجه ویژه 
می کند.

وی در بخش دیگری از، سخنان خود با بیان اینکه 
به ویژه در  زیان آور  خبرنگاری جز مشاغل سخت و 
کشور های در حال توسعه است، بیان کرد: انتظار داریم 
خبرنگاران عزیز در انتشار و انتقال خبر دقت کنند به 
عنوان مثال در جریان این سفر مطرح کردم که یکی 
از پساب آن  این است که  انتقال آب  فواید طرح  از 
می توان برای آب های نامتعارف و حتی احیای دریاچه 
ارومیه استفاده کرد و این نقد مطرح شد که از طرح 
انتقال آب رود ارس برای احیای دریاچه ارومیه استفاده 
می شود که می تواند اینگونه به مردم شهر هایی که آب 
آشامیدنی ندارند تلقی غلط را ایجاد کرد که آب ارس را 
می خواهیم به دریاچه منتقل کنیم که همین جابجایی 
کلمات می تواند معنای متفاوتی داشته باشد و پس از 
آن نیز تحلیل های غیرواقعی داشته باشد و یک فضای 

کاذب در جامعه ایجاد می شود.
عارف افزود: انتظار از جامعه خبرنگاران این است که 
آموزش های لازم را ببینند و تسلط کافی داشته باشند 
و سختی کار خبرنگار نیز در همین است که باید در 
این زمینه ها خبره باشند و بویژه در نقل قول ها دقت 
امانتداری حرفه ای  آورند و جایگاه  به عمل  را  کافی 
را حفظ کنند چراکه مبنای جامعه  و اخلاق  رسانه 
ایرانی اخلاق است و سپس می توانیم انتظار داشت که 

خبرنگاران در نقد مطالب خود آزاد باشند.
معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه برای تحقق 
وعده های انتخاباتی به دنبال شوک درمانی نیستیم، 
گفت: در زمینه رفع فیلترینگ، نظام تصمیم سازی و 
تصمیم گیری کشور به این نتیجه یعنی رفع فیلترینگ 
رسیده است و به دنبال آن بودیم که با تدبیر انجام 
شود که البته معتقد به تسلط و اشراف اطلاعاتی برای 
امنیت ملی هستیم، اما رفع فیلتر خواسته ای بود که 
قول  مردم  به  انتخاباتی  مبارزات  در  پزشکیان  دکتر 
دادند و امروز به صورت گام به گام در حال اجرا شدن 
است و می خواهیم به گونه ای عمل شود که تصمیمات 

اتخاذ شده بار دیگر به وضعیت سابق خود باز نگردد.
عارف در خصوص لایحه عفاف و حجاب نیز تصریح 
کرد: دولت معتقد است ارائه لایحه در این زمینه باید 
در چارچوب ارزش ها و عزت حاکم بر نظام اسلامی و 
مردم و قانون اساسی باشد به همین دلیل در دولت 

اصلاحاتی درخصوص این لایحه در حال انجام است.
همچنین در این نشست جمعی از منتخبین از خیرین 
و سازمان های مردم نهاد، ورزش و جوانان، خانه احزاب 
و تشکل های سیاسی، خبرنگاران و اهالی رسانه و بانوان 

به بیان نظرات و دیدگاه های خود پرداختند.

معاون اول رئیس جمهور؛

تصمیم نظام رفع فیلترینگ است 

نگاه روز

کاشت صیفیجات ماهنشان

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

انتخاب/ سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره مشکلات ناشی از قطعی برق، 
اظهار داشت: ما با ناترازی حدود 2۰ هزار مگاواتی مواجه هستیم و این ناترازی 
حاصل یک روز و دو روز نیست. این ناترازی ناشی از سال ها عدم سرمایه گذاری 
از یک سو و گسترش شبکه های توزیع از سوی دیگر و همچنین افزایش مصرف 
است و لذا بدیهی است که در چنین شرایطی، جریان عرضه و تقاضا ما را با ناترازی 

مواجه خواهد کرد.
وی افزود: انگشت اتهام را به سمت کسی معطوف نمی کنم، ترجیح می دهم با 
رویکرد علمی و با زبان علمی صحبت کنیم و بگوییم که جریان عرضه و تقاضای 
برق نشان می دهد ناترازی خلق خواهد شد. مسلماً در راستای نگهداری ظرفیت 
تولید، سال هاست که مقام معظم رهبری سال را مزین به نام »اقتصاد و تولید« 
می فرمایند. مسلماً اگر در زمستان گاز را و در تابستان برق را برای صنایع قطع 

کنیم، چیزی به نام تولید و حمایت وجود نخواهد داشت.
مهاجرانی تاکید کرد: رویکرد دولت در چنین شرایطی این است که همه با هم از 
این وضعیت عبور کنیم. به جای اینکه قطع برق را صرفاً به صنایع تحمیل کنیم، 
بخشی از قطع برق به مصرف خانگی معطوف شده است. در عین حال، تأکید 
می کنم که می دانیم این شرایط برای مردم مشکل زا است، اما باید با هم از این 

وضعیت عبور کنیم. 
سخنگوی دولت تصریح کرد: مشکل به جای اینکه پنهان شود، با مردم به اشتراک 
گذاشته شده و امیدوار هستیم که با همراهی همگان و پیوستن به پویش 2۵ درجه 
و همچنین تمرکز دولت بر راهبردهای تولید انرژی های جدید، مانند انرژی های 

خورشیدی، بتوانیم از این شرایط سخت عبور کنیم.

برچسب های  معضل  خصوص  در  خصوصی  حقوق  ارشد  کارشناس  یک  مهر/ 
تبلیغاتی به ارائه توضیحاتی پرداخت و گفت: این پدیده مصداق بارز تعدی و نقض 

قوانین شهری است.
از  یکی  کرد:  بیان  تبلیغاتی  برچسب های  در خصوص  حقوق  ارشد  کارشناس 
جلوه های ناهنجار در فضای شهری، نصب برچسب های تبلیغاتی بدون مجوز بر در 
و دیوار خانه ها، تیرهای چراغ برق، ایستگاه های اتوبوس و تابلوهای معابر است. این 
پدیده گرچه از دید برخی یک شیوه ساده و کم هزینه برای تبلیغ خدمات تلقی 
می شود، اما از منظر حقوقی، مصداق بارز تعدی به منافع عمومی و نقض قوانین 

مطرح شهری است.
وی ادامه داد: بر اساس ماده 92 قانون شهرداری ها، هرگونه اقدامی که موجب 
خدشه به مناظر عمومی شهر شود و چهره شهر را مخدوش کند، جرم محسوب 
صرف  از  فراتر  جنبه ای  بر  ناظر  ماده،  این  است.  مجازات  مستحق  و  شده 
زیبایی شناسی است؛ چراکه در دل خود مفاهیمی چون حق بر شهر، حق آسایش 
بصری شهروندان و رعایت حریم املاک خصوصی را جای داده است.بر اساس ماده 
92 قانون شهرداری ها، هرگونه اقدامی که موجب خدشه به مناظر عمومی شهر 
شود و چهره شهر را مخدوش کند، جرم محسوب شده و مستحق مجازات است.

جریمه یک تا پنج میلیون تومانی؛ بازدارنده یا صرفاً نمادین؟
قاسم کردی گفت: مطابق گفته های مسئولان شهری اصفهان، بر اساس قانون 
جدید، جریمه ای بین یک تا پنج میلیون تومان برای متخلفانی که اقدام به نصب 
برچسب های تبلیغاتی در نقاط غیرمجاز شهر می کنند، در نظر گرفته شده است. 
با این حال، پرسش حقوقی مهمی که در این زمینه مطرح می شود آن است که 
آیا صرف تعیین جریمه می تواند کارکرد بازدارنده داشته باشد؟ یا باید سازوکارهای 
مکمل، مانند تسریع در رسیدگی، ضبط ابزار تبلیغ، تعهد به پاک سازی و حتی 

مسدودسازی خطوط ارتباطی تبلیغ دهندگان نیز همزمان به کار گرفته شود؟
وی افزود: واقعیت آن است که پویایی و اثربخشی ضمانت اجراهای قانونی زمانی 
محقق می شود که ضمن صراحت قانون، اجرای دقیق و پیگیری قضائی نیز به موقع 
انجام شود. اقدامی که به درستی توسط اداره پیشگیری و رفع تخلفات شهری 
اصفهان با مستندسازی تصویری، پیگیری از طریق کد ملی و الزام متخلف به 

جبران صورت پذیرفته است.
مصادیق تجاوز به مالکیت خصوصی و نقض قاعده تسلیط

این کارشناس حقوقی اظهار کرد: از منظر حقوق خصوصی، نصب برچسب بدون 
اجازه روی دیوار منزل افراد یا درب ورودی آپارتمان ها، نقض قاعده فقهی و قانونی 
»تسَلیط« است که بر مبنای آن، مالک حق دارد در محدوده ملک خود از هرگونه 
تعرضی مصون بماند. این رفتار نه تنها تجاوز به مالکیت خصوصی است، بلکه در 
صورت اعتراض رسمی، قابلیت تعقیب کیفری تحت عنوان ورود خسارت به مال 

غیر و افترا به حیثیت شغلی یا خانوادگی افراد نیز می تواند داشته باشد.
وی افزود: همچنین، برچسب های غیرمجاز، گاه تبلیغ خدماتی اند که در صورت 
بروز خسارت یا تخلف از سوی آن ها، امکان شناسایی و استناد رسمی علیه متخلف 
بسیار دشوار است؛ چراکه اغلب فاقد شناسه صنفی، آدرس مشخص یا مجوز قانونی 
فعالیت اند.بر مبنای قاعده تسلیط مالک حق دارد در محدوده ملک خود از هرگونه 

تعرضی مصون بماند.
فرهنگ سازی، نه صرفاً تنبیه

قاسم کردی بیان کرد: گرچه ضمانت اجرای قانونی عنصر مهمی در مهار این 
رفتار ناهنجار است، اما به تنهایی کافی نیست. باید پذیرفت که بخش عمده ای از 
متخلفان، ناآگاهانه یا از سر ناچاری اقتصادی به این نوع تبلیغات متوسل می شوند. 
بنابراین، شهرداری ها، اتحادیه های صنفی و رسانه ها باید در کنار اقدامات بازدارنده، 

زمینه های آموزش، اطلاع رسانی و آگاهی بخشی را فراهم کنند.
تابلوهای  این کارشناس حقوقی ادامه داد: تأکید بر استفاده از فضای مجازی، 
شهری مجاز، سامانه های پیامکی یا تبلیغات هدفمند اینترنتی می تواند به عنوان 
جایگزین های قانونی، در کنار کاهش هزینه و افزایش اثربخشی، به تدریج زمینه 

حذف تبلیغات ناهنجار شهری را فراهم آورد.
هدف جریمه، درآمد نیست؛ ساماندهی است

وی گفت: همان گونه که مسئولان شهری نیز تأکید کرده اند، هدف از این جریمه ها، 
کسب درآمد نیست؛ بلکه تلاش برای پاک سازی چهره شهر و بازگرداندن نظم 
بصری به فضای عمومی است. از این رو، مشارکت مردم در گزارش تخلفات، تعامل 
نهادهای اجرایی با قوه قضائیه و تقویت نقش نهادهای مدنی در فرهنگ سازی از 

جمله الزامات غیر قانون مدار ولی مؤثر در این زمینه است.
قانون باید روشن، اجرا باید قاطع، نگاه باید انسانی باشد

این کارشناس حقوقی در پایان اظهار کرد: در نهایت، مسأله تبلیغات چسبان 
در شهر، اگرچه ظاهری ساده دارد، اما از جنبه های مختلف حقوقی، فرهنگی و 
اجتماعی برخوردار است. نظم شهری یکی از مظاهر حقوق عامه است که حفاظت 
از آن، نه تنها وظیفه شهرداری، بلکه تکلیف مشترک مردم و نهادهای حکومتی 
است. قانون باید به روزرسانی شود، ضمانت اجراها کارآمد شود و در عین حال، از 

نگاه انسانی و آسیب شناسانه نیز غافل نشویم.


